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12 Kasım 2010 Cuma 

BİRİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 10.13 

BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
 BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa)  

SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Değerli Bakanlarımız, kamu kurum ve 

kuruluşlarımızın değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

11’inci Birleşimin Birinci Oturumunu açıyorum. 
Gündemimizde Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, Mesleki Yeterlilik Kurumu, Bayındırlık ve İskan 

Bakanlığı ile Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü bütçe kesin hesapları bulunmaktadır. 
Şimdi, sunumunu yapmak üzere Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanımız Sayın Ömer Dinçer’e söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (İstanbul) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe 

Komisyonunun çok değerli üyeleri, sayın basın mensupları; 2011 Yılı Bütçe Kanunu Tasarısı’nın görüşülmesi dolayısıyla 
Bakanlığımızın bütçesi, çalışmaları ve projeleri hakkında bilgi sunmak üzere huzurunuzda bulunuyorum. Bu vesileyle 
hepinizi saygıyla selamlarım. 

Çok değerli üyeler, Bakanlığımızın bütçesiyle ilgili görüşlerimi size aktarırken öncelikle dünyanın hâlâ en 
önemli problemi olan istihdam meselesi üzerinde hem küresel hem de ulusal mahiyetli bir analiz yapmaya, daha sonra 
da sosyal güvenlikle ilgili konuların fotoğrafını ortaya koymaya çalışacağım. 

Sizlerin de bildiği gibi, 2008 yılından itibaren başlayan küresel ekonomik kriz 2009 yılında bizim ülkemizde de 
çok ağır bir şekilde kendini hissettirmişti. Küresel kriz başlangıçta finansal alandan başlamış olmasına rağmen daha çok 
sosyal sektörlere kaydı ve istihdamla ilgili çok önemli olumsuz etkiler yarattı. Bu açıdan bakıldığında, Uluslararası 
Çalışma Örgütü ILO tarafından açıklanan 2010 yılı küresel istihdam eğilimleri raporuna göre kriz döneminde yaklaşık 
olarak 34 milyon insan işsiz kaldı. 2007 yılında kriz öncesinde yüzde 5,7 olan dünyadaki işsizlik oranı 2009’da 6,6’lara 
çıktı, 2010 yılındaysa bu tırmanış devam etti, düşmesi yerine, ekonomide kısmen toparlanma olmasına rağmen 
istihdamdaki azalış devam etti. Ancak, gelişmiş ülkelerdeki işsizlik rakamlarının 2015 yılından önce kriz seviyesine 
gelme ihtimali de görünmüyor. Bu açıdan bakıldığında tüm dünyanın en önemli sorunlarından birisi olarak istihdam 
sorunu varlığını devam ettirecek gibi görünüyor. IMF yetkililerine göre ise önümüzdeki yıllarda 400 milyona yakın yeni 
istihdam kaybı olacağına dair tahminlerde bulunuluyor.  

Uluslararası istihdam istatistiklerine baktığımızda da bunu görmek mümkün. İspanya’da 2008’de yüzde 
11’lerde olan işsizlik oranı yüzde 20’lere çıktı. Aslında istihdam sağlama konusunda tüm dünyaya örnek gösterilen 
İrlanda krizle birlikte çok büyük bir alt üst oluş yaşadı ve yaklaşık yüzde 6’lardan yüzde 14’lere çıkan bir işsizlik sorununu 
yaşıyor. Amerika Birleşik Devletleri’nde yüzde 5’ler civarında olan, yüzde 5-6 civarında olan işsizlik oranı bugünlerde 
yüzde 9,5-10 civarında seyrediyor. Avrupa Birliğinin 27 ülkesinin ortalamasında ise yaklaşık yüzde 10’luk bir işsizlik söz 
konusu oldu.  

Bütün bunları bir arada değerlendirdiğimizde, özellikle esnek istihdam şartlarına sahip ülkelerde tersi bir 
durum söz konusu olsaydı çok daha büyük bir işsizlik olacağına dair tahminlerde bulunuluyor. Bu suretle, istihdam 
dünya çapında ülkelerin ve uluslararası örgütlerin çok önemli bir önceliği hâline geldi. G-20 ülkelerinin toplantılarında da 
öncelikli konular arasında istihdam meselesi tartışılıyor.  

Bizim ülkemizde de aslında 2009 yılıyla birlikte istihdamda ciddi bir azalış söz konusu olmuştu. 2009 yılı şubat 
ayında yaklaşık yüzde 16’ya çıkan bir işsizliği yaşadık. 2002 yılından 2008 yılına kadar kesintisiz büyüme sağlamış 
olmamıza rağmen 2008 yılının son çeyreğindeki kriz etkisini hissettirmeye başladığı andan itibaren işsizlik sorunu oldu. 
2008 yılı mayıs döneminden itibaren tırmanışa geçen ve 2009 yılı şubat döneminde yüzde 16,1’e olan işsizlik oranı, 
özellikle 2010 yılındaki azalışlarla 2010 temmuz döneminde yüzde 6,6 seviyesine kadar geriledi. Üstelik bu azalış, iş 
gücüne katılım oranları arttığı hâlde geriledi, bu bizim açımızdan oldukça önemli bir durumdu.  

Ekonomiyi canlandırmak ve işsizlikle etkin bir mücadele etmek için birçok tedbir aldık, çeşitli gelir ve harcama 
tedbirlerini uygulamamaya koyduk. Bunların bütçeye maliyeti, gayrisafi yurt içi hasılaya oranı itibarıyla bakılacak olursa,  
2008 yılında binde 8 iken 2009 yılında yüzde 2,1’e çıktı. 2010 yılındaysa bu oranın yüzde 2 civarında olacağını tahmin 
ediyoruz. Ekonomik krizin etkisini hafifletmek, istihdamı korumak ve hatta artırmak amacıyla, kamuoyunda istihdam 
paketleri olarak bilinen dört yasal düzenleme, 5763, 5838, 5921, 5951 sayılı kanunlar hayata geçirildi. Bu 
düzenlemelerle prim indirimleri ve teşvikler getirildi; özel sektörün üzerinden eski hükümlü çalıştırma, kreş açma, iş yeri 
kurma izni gibi bazı maliyet getiren yükler kaldırıldı; işsizlik ödeneği miktarında artış sağlandı; kısa çalışma ödeneği işler 
hâle getirildi; diğer kamu kurum ve kuruluşlarıyla işbirliğini artırarak kayıt dışı istihdamla mücadeleye ağırlık verildi; il  
istihdam ve mesleki eğitim kurullarını birleştirerek daha etkin hâle getirildi; mesleki eğitim, girişimcilik eğitimi, staj 
programları ve toplum yararına çalışma programlarından daha çok kişinin yararlanmasına imkân sağlandı.  

2007 yılında yürürlükte olan teşvikler için 489 milyon TL kaynak kullanılmışken, sadece yürürlüğe koyduğumuz 
prim indirimi ve teşvikler için 2008 yılında 1 milyar 443 milyon TL, 2009 yılındaysa 4 milyar 157 milyon TL, 2010 yılında 
temmuz ayı sonu itibarıyla toplam 2 milyar 978 milyon TL kaynak aktarıldı. Bu çerçevede teşviklerin ne kadar etkin 
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kullanıldığını göstermek üzere 2010 yılı temmuz ayında 6 milyon 831 bin 131 kişinin teşviklerden yararlandığını 
belirtmek istiyorum.  

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri; ekonomimizin kararlı politikalar sebebiyle dünya 
ülkelerine göre önemli bir büyüme trendi yakaladığını söylememiz mümkün. Sizlerin de bildiği gibi, 2010 yılında ilk 
yarıda yüzde 11,7’ye varan bir büyümeyi başardık. 2010 yılını bir bütün olarak değerlendirdiğimizde, yıllık yüzde 7’ler 
civarında bir büyümeyi sağlayacağımızı tahmin ediyoruz. Tabii, özellikle istihdamda bunun çok olumlu sonuçlar 
doğurduğunu belirtmem lazım. Krizden sadece 4 çeyrek etkilendik ve hızla toparlanma sürecine girdik. Ekonomik 
büyümenin yanı sıra iş gücü piyasasını daha esnek hâle getirecek politikaların da kısmen uygulanmasıyla orta vadeli 
program döneminde, yani 2011 ve 2013 döneminde tarım dışında 1 milyon 500 kişilik ilave istihdam yaratmayı 
hedefleyen bir çalışma içindeyiz.  

2009 yılında istihdam bir önceki yıla göre 83 bin kişi artarak 21 milyon 300 bin kişiye ulaştı. İşsizlik oranı ise 
yüzde 11’lerden yüzde 14’e yükseldi. Aynı dönemde iş gücüne katılma oranı arttı, istihdam oranı yüzde 41,2 olarak 
gerçekleşti. Doğrusunu burada altını çizerek söylemek istiyorum, biraz sonra analizlerimizde önemli yararı olacak, iş 
gücüne katılma oranı 2005 yılında Türkiye’de 46,4 iken 2006 yılında yine 46,3 iken, 2009 yılında 47,9’a, 2009 yılındaysa 
49,3’e ve nihayet 2010 yılında tam yüzde 50’ye çıktı. Belki bunun önemini belirtmek üzere şunu söylemek mümkün: İş 
gücüne katılım oranı 1 puan arttığında, yaklaşık olarak iş gücüne 520 bin kişinin, 530 bin kişinin dahil olduğunu 
belirtmekte yarar var. 2 puanlık artışsa aşağı yukarı 1 milyondan fazla iş gücü demektir. İstihdam oranında da artış 
sağladığımızı belirtmeliyim. Buna karşın, 2005 yılında 41,5 olan istihdam oranı, 2009 yılında yüzde 43’e ve nihayet 2010 
yılında ise yüzde 44,7’ye yükseldi. Ülkemizde çalışma çağındaki nüfus her yıl ortalama 800 bin kişi artıyor, çalışma 
çağındaki nüfus. Bu nüfusun yaklaşık 400-450 bin, 500 bin kişisi aşağı yukarı ortalama yıllık baktığımızda iş gücüne 
katılıyor ve istihdam oranları, 2009 yılında yaşanan krize rağmen beş yılın en yüksek seviyesine ulaşmış durumda. 2010 
yılının ilk yedi ayı incelendiğinde ekonomide yaşanan toparlanmanın iş gücü piyasasına yansıdığını görmemiz mümkün. 
Bir önceki yılın aynı dönemine göre iş gücüne katılma oranıyla istihdam oranındaki artış, işsizlik oranında ise ciddi bir 
şekilde azalış yaşandı. İş gücü 2010 yılı temmuz sonu itibariyle bir önceki yılın aynı dönemine göre 780 bin kişi, 
istihdam ise 1 milyon 265 bin kişi arttı.  

Genç nüfusumuzda da bu oranlarda azalma olduğunu söylememiz mümkün. Bir önceki döneme oranla 3,7 
puan azalarak yüzde 19,5 olarak genç işsizliğimiz ortaya çıktı. Bunu hemen belirtmeliyim; OECD ülkelerinin ortalamaları, 
Avrupa Birliğinin ortalamalarıyla genç işsizliğimizin ortalamaları aşağı yukarı birbirine çok yakın bir oranda seyrediyor.  

İŞKUR’un iş gücü piyasasını izleyerek aktif ve pasif iş gücü programlarını daha etkin uygulaması aslında 
istihdamın artışında önemli bir rol oynamıştır. Önceki yıllara göre İŞKUR’daki takip ettiğimiz politikalarla birlikte işe 
yerleştirme oranlarında önemli artışların olduğunu ifade etmem lazım. 2005 yılında sadece 81 bin kişiyi işe 
yerleştiriyorken ve ortalama yüzde 5 civarında bir işe yerleştirme varken 2009 yılında bu oran yüzde 7’ye, 2010 
yılındaysa yüzde 10’a çıktı. Yaklaşık 154 bin kişiyi İŞKUR’a müracaat eden kişiler arasından yerleştirme imkânımız oldu, 
ama biraz daha ayrıntılı inceleyecek olursak, İŞKUR’un 2009 yılında istihdam garantili kurslar vasıtasıyla ve bu alanda 
yaptığı çok etkin uygulamalarla mesleki eğitim alanların -sadece müracaat edenlerden bahsetmiyorum- İŞKUR’dan 
mesleki eğitim alanların tam yüzde 23’ünü işe yerleştirme imkânımız oldu; bu, oldukça önemli bir gelişme olarak altı 
çizilecek bir husus.  

Yine, aktif istihdam programlarıyla iş gücü yetiştirme kursları, toplum yararına çalışma programları, girişimcilik, 
staj programlarına da etkin bir şekilde uyguladığımızı belirtmeliyim. 2009 yılında bu programlar için sadece 511 milyon 
TL kaynak ayrılmışken, 2010 yılında bir önceki yıla göre ekonomideki daralmanın sona ermesine rağmen yine yaklaşık 
509 milyon TL’lik bir kaynağı ayırdık ve kullanmaya devam ediyoruz. 2010 yılı sonuna kadar 216 bin işsizin aktif 
istihdam programlarından yararlanmasını öngörüyoruz. Bu kapsamda, yaklaşık olarak 140 bin kişinin mesleki eğitim 
kurslarından, 25 bin kişinin toplum yararına çalışma, 45 bin kişinin staj, 5 bin kişinin de girişimcil ik programlarından 
yararlandırılması öngörüldü. 2011 yılında ise İŞKUR tarafından yürütülen aktif iş gücü programları kapsamında 400 bin 
kişiye ulaşmayı hedefliyoruz. Bu zamana kadar özellikle düzenlemiş olduğumuz mesleki eğitim kurslarında 2009 yılında 
167 bin kişiyi eğittik ve 167 bin kişinin yanına 2010 yılında yine 135 bin –bugüne kadar- ekim ayı sonu itibariyle 
söylüyorum, 135 bin 145 kişinin eğitimini sağladık. Toplam bu noktada harcadığımız para, 2009 yılında 192 milyon 907 
lira iken 2010 yılında 157 milyon lirayı aştı.  

Toplum yararına çalışma programlarına, staj programlarına ve girişimcilik programlarına göre de kişi sayısını 
ve toplam harcadığımız rakamlara baktığımızda, bütün 2009 yılında İŞKUR’un aktif iş gücü programlarından yaklaşık 
218 bin 850 kişi yararlandı ve 306 milyon Türk lirası para harcadık. 2010 yılındaysa 188 bin 850 kişi yararlandı ve 289 
milyon 901 bin liralık bir kaynağı kullanmış olduk.  

Başta bilişim temelli programlar olmak üzere imalat sanayi ve hizmet sektörüne yönelik programlara katılımın 
daha fazla olduğunu burada belirtmem lazım.  

Mesleki eğitim faaliyeti olarak düzenlediğimiz programlardan en çok katılımın sağlandığı programların listesini 
size bir tablo olarak sundum, bunun ayrıntısına girmek istemiyorum.  

Mesleki eğitim faaliyetlerinde işsizlerimize daha nitelikli hizmet sunabilmek için İŞKUR’un yaptığı faaliyetler 
için kalite bazlı değerlendirme çalışmaları da başlatıldı, hem İŞKUR’un kendi faaliyetleri hem de İŞKUR’a hizmet sunan 
eğitim firmalarıyla ilgili kalite bazlı bir değerlendirme çalışması yürütüyoruz daha etkin sonuçları alabileceğimiz bir 
altyapıyı oluşturmak için.  

Yine istihdamın artırılmasıyla ilgili geçen yıl devreye soktuğumuz UMEM Projesi oldu. UMEM Projesi aslında 
ulusal düzeyde meslek edindirme merkezlerinin açılmasını öngören bir proje. Özetle her ilde ticaret ve sanayi odasının 
başkanlarının, Millî Eğitim Bakanlığı il müdürünün, İŞKUR il müdürünün yer aldığı bir icra komitesi oluşturuldu ve bu 
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projeye göre ticaret ve sanayi odasının başkanları kendi üyelerinden açık pozisyonlarının envanterini çıkarttırıyor. Her 
üyeye hangi alanda mesleki elemana ihtiyaç duyduğuna dair tespitler yapıyor. O tespitlerden sonra il istihdam kurulları 
vasıtasıyla biz iş adamlarının doğrudan doğruya piyasadaki ihtiyaçlarını karşılamak üzere mesleki eğitim tanzim 
ediyoruz. Bu mesleki eğitimin yapılmasından sonra ise ticaret ve sanayi Odaları bu eğitilmiş işçilerimizin yüzde 90’ınını 
istihdam etmek üzere bize taahhütte bulundular. Bu açıdan bakıldığında biz mesleki eğitim verilen okulları yeniden 
donatıyoruz. Yaklaşık 110 okulu pilot olarak seçtik, 110 okulun teknolojisini ve altyapısını yeniden düzenliyoruz. Ayrıca o 
okulda eğitim verecek binlerce öğretmenimizi ve hocamızı biz yeniden mesleki eğitim için eğittik ve güncelledik 
bilgilerini. Şimdi o süreçte eylül ayından itibaren tüm Türkiye’de UMEM Projesinin başlangıç açılışları yapılıyor. 2011 
yılında bu proje kapsamında yaklaşık 200 bin kişiyi eğitmeyi planlıyoruz ve bunun da en az 180 binin istihdam 
edilebileceğini varsayıyoruz.  

Tabii bunları yaparken de bir başka altyapıyı oluşturduğumuzu burada ifade etmek isterim. Özellikle Mesleki 
Yeterlilik Kurumu, 2009 yılı Haziran ayından itibaren meslek standartlarını ülkemizde resmî olarak yayınlamaya başladı. 
Bu meslek standartlarının yayınlanmasıyla birlikte artık biz mesleki eğitimdeki “piyasa ihtiyaçlarına uygun değil” 
eleştirilerini de ortadan kaldırabileceğimizi varsayıyoruz. Çünkü meslek standartları piyasa aktörleri tarafından 
oluşturulan bir heyetçe belirleniyor ve tanımlanıyor. Bugüne kadar resmî olarak 119 meslek standardını yayınladık ama 
yaklaşık 280 meslek standardının da hazırlığını tamamlamış durumdayız. O açıdan bakıldığında, piyasa ihtiyaçlarına 
göre tanımlanmış meslek standartları için meslek yüksekokulları ve meslek liseleri kendi müfredatlarını yenileyecekler. 
Bu da Millî Eğitim Bakanlığı, YÖK, Çalışma Bakanlığı ve Sanayi Bakanlığının ortaklaşa geliştirdiği bir eylem planı 
doğrultusunda yürütülecek ve meslek standartlarına uygun mesleki uygun mesleki eğitimler verdik ten sonra onlara 
piyasada daha etkin istihdam sağlayabileceğimizi varsayıyoruz.  

Tabii, İŞKUR, sadece aktif istihdam programları, aktif iş gücü programları değil, aynı zamanda pasif istihdam 
programlarıyla da oldukça önemli bir boşluğu doldurmaya başladı. Bu kapsamda işsizlik sigortası, iş kaybı tazminatı, 
kısa çalışma ödeneği gibi ödenekler ve Ücret Garanti Fonu gibi uygulamalarıyla piyasada istihdamı artıracak 
düzenlemelere destek verdi.  

İşsizlik sigortası itibarıyla 2009 yılında, toplam rakamları vermek istiyorum, ayrıntıya sizi boğmak istemiyorum, 
yaklaşık 471 bin 960 kişi bu sigortadan yararlandı. 1 milyon 114 bin 30 liralık da bu maksatla masrafımız oldu, 
harcamamız oldu. 2010 yılında ise bugüne kadar 271 bin 840 kişiye işsizlik sigortasından kaynak aktardık. 2002 
yılından itibaren bugüne kadar İşsizlik Fonu’ndan 2 milyon 42 bin 952 kişiye ödeme yapma imkânımız oldu. Bu, toplam 
3 milyar 626 milyon liralık bir ödemeye tekabül ediyor.  

Kısa çalışma ödeneklerinde ise yine toplam olarak ayrıntıya boğmamak için sadece global rakamları 
veriyorum, 219 bin 138 kişi yararlandı, 2009-2010 yılı birlikte değerlendiriyorum ve bundan da yaklaşık 200 milyon liralık 
bir harcama yapıldı.  

Ücret garanti ödemelerinden ise 30 bin 241 kişi yararlandı ve 52 milyon 900 bin liralık bir kaynak kullanıldı.  
İşsizlik sigortasından sağlanan hizmetlerin yerine getirilebilmesi amacıyla işçi, işveren ve devlet tarafından 

finanse edilen İşsizlik Sigortası Fonu’nun 31 Ekim 2010 tarihi itibarıyla toplam varlığı da 44 milyar 987 milyon Türk lirası 
olarak gerçekleşti.  

İŞKUR tarafından sunulan hizmetlerin kalitesinin artırılmasına yönelik çalışmalara da bu vesileyle hız 
verdiğimizi belirtmek istiyorum. Özellikle İŞKUR’un tüm toplumda çok etkin bir şekilde hizmet verebilmesi için 
hizmetlerinin yaygınlaştırılacağı özel tedbirler aldık. Bir taraftan maliyetleri yükseltmemek ama öbür taraftan da etkinliği 
artırmak amacıyla gerçekleştirdiğimiz bu çalışmalarda öncelikle belediyelerle yaptığımız protokoller çerçevesinde 
belediyelerde de İŞKUR hizmeti vermeye başladık. Aşağı yukarı 832 belediyede İŞKUR hizmet noktası kuruldu. Bu 
belediyelerle önce protokol yapıyor, sonra da bu belediyelerin tahsis ettiği personele eğitim veriyoruz. Bir haftalık 
eğitimler sonunda İŞKUR’un bizimle protokol yapmış her belediyede bir hizmet noktası ortaya çıkıyor. Dolayısıyla 
giderek Türkiye’deki işsizlerin bütünüyle kayıt altına alınmaya başlandığı ve onların hepsine bir bütünlük içerisinde 
hizmet vermeye başladığımız bir sistemi geliştiriyoruz. O yüzden de hızla kayıtlı işsizlerimizin sayısı İŞKUR’da 
yükselmeye başladı ve doğrusu bunu işsizlerimizin hepsini kayıt altına alacak kadar genişletmeyi de düşünüyoruz. Sekiz 
ay gibi kısa bir sürede 85 bin 528 vatandaşımız kuruma gelmeden bu belediyelerle yaptığımız protokollerle  İŞKUR’dan 
hizmet alma imkânına kavuştu.  

Onun dışında, Sosyal Yardımlaş ve Dayanışma Genel Müdürlüğü ile Bakanlığımız arasında yapılan ortak 
çalışmalarla bir koordinasyonu da sağlamaya başladık. Bu koordinasyonla yine aynı şekilde sosyal yardımlaşma ve 
dayanışma vakıflarının il ve ilçe düzeyindeki birimlerinde yine hizmet noktaları, İŞKUR hizmet noktaları tanımlamaya 
başladık. Bu vesileyle de 746 birimde İŞKUR kayıt büroları oluşturuldu. Özellikle bu vakıflarda İŞKUR hizmet 
noktalarının oluşturulmasının bir başka alanda da etkinlik yaratacağını umuyoruz. Şöyle ki: Yeşil kart ve sosyal yardım 
almaya gelenlere öncelikle İŞKUR’a kayıt zorunluluğu getirdik. Yeşil kart almaya gelenler yahut da sosyal yardım talep 
edenler, çalışabilecek durumdaysalar İŞKUR’a kayıt yaptıracaklar. Onlar Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Fonu’ndan 
yeşil kart almış olsalar veya yardımdan yararlanmış olsalar bile kendilerine en az üç kez iş teklifinde bulunulacak. Şayet 
iş teklifini kabul etmiyor ve çalışmaya başlamıyorsa onların yeşil kartlarını iptal etmeye karar verdik. Dolayısıyla bir 
taraftan yeşil kartın istismarını önleyecek düzenlemeler yaparken, öbür taraftan da İŞKUR’la etkinliği artıracak bir 
koordinasyon sağlamaya muvaffak olacağız.  

Ama ayrıca bu vesileyle belki önümüzdeki günlerde heyetinize arz edeceğimiz bir uygulamayı da burada izah 
etmek istiyorum. Yine yeşil kartın istismarlarının önlenmesiyle ilgili olarak herhangi bir yeşil karta hak sahibi olmuş bir 
vatandaşımız bir iş bulursa yeşil kartın kendisine sağladığı haklardan yararlanabilmek amacıyla daha çok kayıt dışı 
çalışmayı tercih eden bir sonuç doğurmaya başlamıştı bu sistem. O yüzden yeşil kart sahiplerinin bu sorunda bir 
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istismar ve kayıt dışılığı teşvik eden boyut taşımasın diye bir düzenleme yapıyoruz. Yeşil kart sahibi olanlar kendilerine 
teklif edilen işleri kabul eder ve sosyal güvenlik sisteminde kayıt içinde çalışmaya başlarlarsa yeşil kartlarını askıya 
alacağız ve iptal etmeyeceğiz. Şayet işini bir sebeple kaybedecek olursa otomatik olarak yeşil kart haklarından 
yararlanmaya başlayacak. Böylece hem insanların yeşil kartını kaybetme endişelerini ortadan kaldıracağız ama hem de 
kayıt dışılığa itilmiş olmalarının önünü kesmeye çalışıyoruz. 

Sosyal güvenlik sistemi, İŞKUR ve Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğünün bu 
koordinasyonu sayesinde önemli oranda yeşil kart istismarını önleyecek bir sonuç alacağımızı tahmin ediyoruz.  

Sayın Başkan, çok değerli üyeler; şimdi de izin verirseniz Sosyal Güvenlik Kurumunun sorunlarına ve gelir-
gider durumuyla ilgili oranlarına geçmek istiyorum.  

Sosyal Güvenlik Kurumu, 2008 yılında 78 milyar 73 milyon lira gelir elde etti. Bu geliri biz 2010 yılı bütçesinde 
86 milyar 877 milyon lira olarak tahmin etmiştik. 2010 yılı sonuna kadar mevcut hesaplamalarımıza göre 93 milyar 830 
milyon lira olarak gerçekleşeceğini tahmin ediyoruz. 2011 yılında ise 107 milyar 135 milyon liralık bir gelir tahmininde 
bulunduk. 2009 yılındaki toplam giderimizse 106 milyar 775 milyon lira oldu. 2010 yılında bütçemiz 118 milyar 683 
milyon lira olarak tahmin edilmişti ama yıl sonu tahminlerimiz bunun 122 milyar liraya çıkacağı doğrultusunda. Böyle 
bakıldığında, bizim, 2010 yılında yaklaşık 28 milyar Türk liralık bir açık vereceğimiz görülüyor. Ama prim gelirlerinin, 
emeklilik ve sağlık giderlerini karşılama oranında olumlu gelişmeler olduğunu ifade etmek isterim. Emeklilik prim geliri ile 
emeklilik aylığı giderinin oranlamasına baktığımızda, bu 2009 yılında yüzde 53,3 olarak gerçekleşmişken, 2010 yılında 
yüzde 50,5 olarak tahmin edilmişti. Çünkü krizle ilgili birtakım tahminlerimiz vardı. Ama kriz sürecini çabuk atlamış 
olmamızdan dolayı kaynaklanan bir etkiyle bu oranın yüzde 52,7 olarak gerçekleştiğini söyleyebilirim.  

Sağlık prim gelirlerinin sağlık giderlerini karşılama oranı ise 2009 yılında yüzde 54,3 iken 2010 yılı sonunda 
yüzde 67,8 olarak gerçekleşeceğini görüyoruz. Önemli bir olumlu gelişme olduğunu ifade etmeliyim. 

Toplam gelirlerimizle toplam giderlerimizi mukayese ettiğimizde de yine olumlu bir gelişme olduğunu ifade 
edebiliriz. 2009 yılında yüzde 56 olan bu oranın 2010 yılında yüzde 59,5 civarında gerçekleşeceği öngörülmektedir.  

Sigortalı sayılarımızda da yine benzer bir gelişmeden, olumlu gelişmeden bahsetmek mümkün. Yine ayrıntıya 
boğmamak için sadece 2009 ve 2010 yıllarının toplam rakamlarını veriyorum. 2009 yılında 15 milyon 101 bin 213 aktif 
sigortalımız varken, 2010 yılında ağustos ayı sonu itibarıyla 15 milyon 943 bin 54 kişi sistemimize kayıtlı bulunuyor. 
Pasif sigortalı sayısı ise 2009 yılında 9 milyon 173 bin kişi iken 2010 yılında 9 milyon 415 bin kişiye çıktı ve aktif/pasif 
karşılama oranı ise 2010 yılında 1,83 olarak gerçekleşecek.  

Asgari emekli aylıklarımızda da reel anlamda oldukça önemli gelişmelerin olduğunu söylemem mümkün. 
Hizmet aktiyle çalışanlarda 2002 yılı temmuz-aralık ayında 257 lira olan emekli aylığı 2010 temmuz-aralık ayında 720 
liraya çıktı ve reel olarak yüzde 34’lük bir artış sağlandı. Tarımda hizmet aktiyle çalışanlarda 2002 temmuz-aralık ayında 
216 lira olan emeklilik maaşı 2010 temmuz-aralık ayında 643 liraya çıktı ve yüzde 42’lik reel bir artış sağlandı. Kendi 
nam ve hesabına çalışanlarda 2002 temmuz-aralık ayında 149 lira olan emekli maaşı 2010 temmuz-aralık ayında 578 
liraya çıktı ve reel olarak yüzde 85,6 oranında arttı. Kendi nam ve hesabına çalışanlar 2002  temmuz-aralık arasında 66 
lira alıyorken 2010 temmuz-aralık arasında 410 lira alır hâle geldi ve yüzde 197 oranında reel artış sağlandı ve nihayet 
kamu görevlilerinde 2002 temmuz-aralık ayında 377 lira olan maaş 2010 temmuz-aralık ayında 898 liraya çıktı ve reel 
olarak yüzde 14’lük bir artış sağlandı. 2011 yılında ise asgari aylıklara ilk altı ay yüzde 4 (artış miktarı 60 TL’nin altında 
olması durumunda seyyanen 60 lira) ikinci altı ay için yüzde 4 oranında artış verilmesi planlandı. Verilmesi öngörülen 
artışlar neticesinde 2011 yılı sonu asgari emekli aylıklarında reel artışların, hizmet akti kapsamında emekli olanlar için 
yüzde 43,9’a, tarımda hizmet aktiyle süreksiz çalışan emekli olanlar için yüzde 54,2’ye, kendi nam ve hesabında 
çalışarak emekli olanlar için yüzde 101,2’ye, tarımda kendi nam ve hesabına çalışarak emekli olanlar için yüzde 235,8’e, 
kamu emeklileri içinse yüzde 17,2’ye çıkacağını tahmin ediyoruz.  

Primsiz ödemeler kapsamında aylık ödemelerde de yine size tablosunu ayrıntısıyla vermiş olmama rağmen 
kısaca bahsetmek istiyorum. 2010 yılı ağustos ayında 2022 sayılı Kanun kapsamında 1 milyon 325 bin 190 kişiye yine 1 
milyar 257 milyon 71 bin lira kaynak ayrıldı ve ödeme yapıldı.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Ağustos 2010 özel kanunlarla 

bizden yardım alanlara ise, toplam 103 bin kişi, 383 milyon 082 liralık artış sağlandı.  
Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; yasal süresinde ödenmemiş olan prim ve alacaklara ilk üç içinde 

uygulanmakta olan gecikme cezası oranı 1 Mart 2010 tarihli ve 2010/260 sayılı Bakanlar Kurulu kararıyla 28 Nisan 2010 
tarihini takip eden aybaşından geçerli olmak üzere biliyorsunuz yüzde 3’ten yüzde 2’ye düşürüldü. Böylece borçlu 
olanların ödeyecekleri cezalarda da güncelleme yapıldı.  

Sağlık hizmetleriyle ilgili kısaca bilgi arz etmek istiyorum. 2009 yılı kamu sağlık harcamaları nominal olarak 38 
milyar 449 milyon TL, Sosyal Güvenlik Kurumu sağlık harcamaları ise 28 milyar 863 milyon TL olarak gerçekleşti. 2010 
yılının ilk sekiz ayında Sosyal Güvenlik Kurumu sağlık harcamaları 21 milyar 534 milyon TL olarak gerçekleşmiş olup yıl 
sonu itibarıyla bu rakamın 32 milyar 271 milyon TL olması bekleniyor.  

Sağlık harcamalarında ilaç ve diğer harcamalara yönelik olarak aldığımız tedbirlerle yaklaşık 2 milyar 900 
milyon TL’lik tasarruf sağlanacağını tespit etmiş bulunuyoruz.  

2011 yılı Sosyal Güvenlik Kurumu sağlık harcamalarında 33 milyar 349 milyon TL, toplam kamu sağlık 
harcamalarının ise 41 milyar 577 milyon TL olacağını tahmin ediyoruz.  

2009 yılında sağlık hizmetleriyle ilgili olarak kurumumuzun ödediği tedavi hizmetleriyle ilgili yaklaşık 247 
milyon 143 müracaat oldu. 2009 yılının ilk sekiz ayında bu rakam 166 milyon idi. 2010 yılının yine ilk sekiz ayında 
rakamın 184 milyona çıktığını ve yaklaşık tedavi hizmetlerinde yüzde 10,82’lik bir artış olduğunu belirtmek lazım.  
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Yine sağlık hizmetleri sunucularına yaptığımız ödemelere baktığımızda, 2009 yılında 15 milyar 653 milyon 143 

bin liralık tedavi faturası ödenmişken, 2009 yılının ilk sekiz ayında bu rakam 10 milyar 507 milyon liraydı. Yine mukayese 
edebilmek amacıyla 2010 yılında ilk sekiz ayda bu rakamın 12 milyar 285 milyon lira olarak gerçekleştiğini ifade 
edebilirim. Yaklaşık yüzde 16,92’lik bir artış gerçekleşti.  

Müracaat başına ortalama maliyetlerimizin de maalesef yükseldiğini ifade etmem lazım. 2009 yılında 63,34 lira 
olan müracaat başına maliyetlerimiz 2010 yılında 66,50 liraya çıkmış durumda.  

Yine ilaç sanayiyle ilgili 2010 yılında başarıyla gerçekleştirdiğimiz bir başka uygulama karekod uygulaması 
oldu.  

Yine sizlerin bildiği gibi tüm Türkiye’de ilaç sektöründeki kayıt dışılığı azaltmak ve bunu tam kayıt altına almak 
ve bu konudaki suiistimallerin önünü kesebilmek amacıyla karekod sistemi uygulamasına başlamıştık. 1 Temmuz 2010 
tarihi itibarıyla bu uygulamaya geçildi. Şu ana kadar bu sistemle ilgili yaklaşık yüzde 95’lik bir başarıyı sağladık ve 
kısmen bizim de esnek tuttuğumuz bazı alanlardaki uygulamaları 2011 yılı ocak ayı itibarıyla bütünüyle ve yüzde 100 
karekod uygulamasına geçerek sistemin başarısını perçinleyeceğiz. Dolayısıyla o konuda ciddi bir gelişmenin de 
sağlandığını ifade etmeliyim.  

Yine 2010 yılında yapılan düzenlemelerle sözleşmeli tüm resmî ve özel sağlık hizmeti sunucularında görevli 
olan hekimlerin MEDULA sistemine kaydı yapılmıştır. MEDULA sisteminde Eylül 2010 tarihi itibarıyla kayıtlı bulunan 
hekim sayısı 100 bin 261’e çıktı.  

Yine sağlık alanında e-rapor uygulamasını başlattık. 1 Kasım 2010 tarih itibarıyla e-rapor uygulamasıyla 
hastalar adına düzenlenen ilaçlara ilişkin sağlık raporlarının sağlık hizmeti sunucusu tarafından MEDULA sistemine de 
kaydedilmesine başlandı ve böylece eczacılarımızı çok ciddi bir bürokratik mükellefiyetten kurtarmış olduk.  

Yine bu alanda 15 Ekim itibarıyla epikriz ve hizmet detay belgelerinin de MEDULA sisteminde elektronik 
olarak yerleştirilmesini sağlayan bu uygulamayı yaptık. Böylece yine eczacılarımızı çok ciddi bir bürokratik işlemden 
kurtarmış olduk.  

Türkiye’de, İlaç ve Tıbbi Cihaz Ulusal Bilgi Bankası kuruldu 2010 yılında. Ülkemizde yerleşik bulunan tıbbi 
cihaz üretici veya ithalatçı firmaları tarafından tıbbi cihaz yönetmeliklerine tabi ürünleri ulusal bilgi bankasına 
kaydedilmeye başlandı. Bu çalışmayla birlikte 1 milyon 777 bin tıbbi cihaz tekil barkod numarasıyla kaydedildi ve 
böylece bu alanda da çok ciddi bir kayıtlı zemin oluşturulmaya başlandı, ayrıca istatistiki bilgiler yaparak toplum 
içerisindeki bu alanda yapılan harcamaların yıllık kayışları, mevsimlik değişmeleri de takip edilebilir hâle geldi.  

Kronik hastalıklardaki muayene katılım payları kaldırıldı ve böylece sağlık alanında çok ciddi kolaylaştırılan 
uygulamalara yer verilmiş oldu.  

Sizlere ayrıca kayıt dışı istihdamla ilgili mücadelemiz hakkında kısaca bilgi arz etmek istiyorum. Bütün sosyal 
güvenlik kurumlarında ve merkezlerinde kayıt dışı istihdamla mücadele servisleri, müfettişler ve kontrol memurlarımızca 
yapılan denetimler, diğer kamu kurum ve kuruluşlarının denetim elemanlarının yaptığı çalışmalar, ALO 170 hattı ve 
elektronik ortamda kamu kurum ve kuruluşlarıyla veri paylaşımı faaliyetleri sebebiyle çok ciddi bir şekilde kayıt dışılıkla 
mücadele etmeye başladık.  

Tüm bu faaliyetler sonucunda 2008-2010 Eylül döneminde toplam 845 bin 465 çalışan ile 39 bin 228 iş yerinin 
kayıt dışı olduğu tespit edildi ve kayıt altına alındı.  

1 Ocak 2010 – 30 Eylül 2010 tarihleri arasında çalışanların Sosyal Güvenlik Kurumuna yapılan sigortalı 
bildirimlerinde 30 milyon 641 bin TL primin eksik bildirildiği tespit edildi ve aynı dönemde asgari işçilik denetimleri 
sonucu da 25 milyon 861 bin TL asgari işçilik farkı tahsil edildi. 

Sayın Başkan, çok değerli üyeler; Anayasa’da yapılan son değişiklikler çerçevesinde Uluslararası Çalışma 
Örgütü (ILO) ve Avrupa Birliğinin standartlarına uygun şekilde birtakım düzenlemelere de imkân bulundu.  

2010 yılında kamu ve özel sektörde 236 bin 39 işçi ve 7 bin 238 iş yerini kapsayan 1.264 toplu iş sözleşmesi 
imzalandı.  

882 işçiyi kapsayan iş yerinde on iki adet grev gerçekleşti. 
Lokavt uygulamasıyla hiç karşılaşılmadı.  
Resmî arabuluculukla 144 bin 70 işçi ve 1.693 iş yerini kapsayan 321 uyuşmazlık sonuçlandırıldı. 
Yüksek Hakem Kurulunca toplam 14 bin 97 işçiyi kapsayan 141 toplu iş sözleşmesi bağıtlandı.  
Anayasa’nın 51’inci maddesinin dördüncü fıkrasında, 53’üncü maddenin üçüncü fıkrasında, 53’üncü 

maddenin dördüncü fıkrasında ve 54’üncü maddenin yedinci fıkrasında çalışma hayatımızda ve sendikalı hayatla ilgili 
yasaklar ve düzenlemeler kaldırılarak o alanda çok uluslararası standartlara uygun bir düzenleme yapıldı.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; asgari ücretle de ilgili çok kısa bir bilgi arz etmek istiyorum.  
Sizlerin de bildiği gibi net asgari ücret 2002 yılında 184,3 lira iken 2010 yılı aralık ayında 599 liraya çıktı. 

Kümülatif artış yüzde 225,1 iken reel artış yüzde 54 olarak gerçekleşti.  
Brüt asgari ücret 250,9 liradan 760,5 liraya yükseldi ve kümülatif artış yüzde 203 olurken reel olarak yüzde 

43,61 artırıldı.  
İşverene maliyeti ise 2002 aralık ayında 332,8 iken 2010 aralık ayında 924 liraya çıktı, kümülatif olarak yüzde 

177,6 iken reel olarak yüzde 31,55 olarak ortaya çıktı.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum Sayın Bakan, buyurun efendim. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Sayın Başkan, hoşgörünüze 

teşekkür ediyorum. Mümkün olduğu kadar çabuk bitireceğim. 
Çok değerli üyeler, son olarak ulusal istihdam stratejisiyle ilgili bilgiler size arz etmek istiyorum.  
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Geçtiğimiz yılın, 2009 yılının aralık ayında… 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Başkan, bununla ilgili bir doküman var mı?  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Var, evet. Yalnız, basılıp dağıtılmış 

bir doküman yok, bizim elimizde rapor olarak var. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Almamız mümkün mü? 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Olur, hayhay, daha sonraki bir 

dönemde olur.  
Ulusal istihdam stratejisini… Biz 2009 yılı aralık ayında ilk defa İstihdam Şûra’sı topladık, bir başka ifadeyle 

biz ona “İstihdam İşsizlik Çalıştayı” dedik. Bu Şûra’da, yaklaşık Türkiye’de bu konuda söz söyleyebilecek 180 bilim 
adamı, uzman, siyasetçi ve konuyla ilgilenenler bir araya geldiler, meseleyi tartıştılar. Ayrıca 2010 yılı şubat ayında 
ulusal istihdam stratejisiyle ilgili bir toplantı daha yaptık ve konuyla ilgili ayrıntılı bir proje hazırladık.  

Burada çok kısa şunu özetlemek istiyorum: Türkiye'nin istihdam sorununu çözebilmek için iki tür global 
anlamda veya master stratejisi üretmek zorunda olduğu belirtilebilir. Onlardan bir tanesi ekonomik büyümenin 
sağlanması. Ekonomik büyüme olmadan bir ülkenin istihdam sorununu çözmek mümkün görünmüyor. Bizim ülkemizde 
2002 yılından 2008 yılı sonuna kadar sürekli ekonomik büyüme gerçekleşmiş olmasına rağmen, istihdamda da önemli 
artışlar kaydetmiş olmamıza rağmen biz işsizlik sorunumuzu çözmekte çok başarılı olamamıştık. Çünkü normalde 
ekonominin istihdam yaratma kapasitesinden daha fazla iş gücüne katılım gerçekleşmekteydi. Yaklaşık olarak her yıl 
800 bine yakın insan iş gücü piyasasına dâhil olurken, bizim ekonomimizin istihdam yaratma kapasitesi 600 bin 
civarında gerçekleşiyordu. Bunu çözebilmenin yolu ise ekonomik büyümeyle beraber çalışma hayatındaki esnekliği 
artırmaktan geçiyor. Bizim yaptığımız bu Şûra’daki önemli tespitlerimizden birisi bu oldu. Ekonomik büyümenin 1 puan 
artması, bizim istihdamda yarım puanlık bir artışı sağlıyor. Başka bir ifadeyle, eğer bunu rakama dönüştürecek olursak, 
Türkiye’de ekonomi yüzde 1 puan büyürse, istihdamda yaklaşık 100 bin ila 120 bin civarında artış sağlanabiliyor. 
Hâlbuki 1 puana karşı yarım puanın yerine, 1 puana karşı 0,60 veya 0,65’lik bir esnekliği sağlayabilirsek, o zaman 
ekonomide 1 puanlık büyüme karşılığında yaklaşık 140 bin ila 160 bin kişiye istihdam sağlama imkânımız olacak ve 
böylece… 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Bakanım bir önceki cümlenizi kaçırdım. Bunun için ne demiş oldunuz o 
toplantının sonunda? 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Bir, ekonomik büyümeyi sağlamak; 
iki, çalışma hayatındaki esnekliği artırmak.  

Esneklik şu anda yarım olarak gözüküyor. Ekonomik büyümeye karşın istihdam ve çalışma hayatının esnekliği 
yarım puan gözüküyor Türkiye’de. Onu, yarım puanı, 0,5’i, 0,6’ya veya 0,65 çıkaracak olursak şayet, bu kez, yaklaşık 40 
bin – 45 bin kişiye de istihdam yaratma imkânı olacak. Bu açıdan bakıldığında, çalışma hayatının güvenceli bir şekilde 
esnekleştirilmesinin de gerektiği gibi bir sonuca ulaştığımızı arz etmek istiyorum.  

Çok değerli üyeler, mevsimlik gezici tarım işçileriyle ilgili çalışma ve sosyal hayatlarını iyileştirmeye yönelik 
çok ciddi tedbirler aldık 2010 yılında. Gezici tarım işçilerinin hem çıktıkları şehirlerde yaşadıkları sorunlar hem seyahat 
esnasında yaşadıkları sorunlar hem de çalışmak üzere ikamet ettikleri illerdeki yaşadıkları sorunlara bir bütünlük 
içerisinde bir proje geliştirdik. Onların daha insani şartlarda bulundukları illerden diğer illere göç etmeleri ve o illerde 
çalışmalarını sağlayacak tedbirler için önemli bir proje oluşturmuştuk. Mevsimlik işçilere yönelik bu projeyi geçtiğimiz yıl 
önemli oranda başarıyla yürüttük ancak ilk yıl olmasından kaynaklanan bazı operasyonel sorunlar da ortaya çıkmıştı. 
Önümüzdeki yıl bu konuda çok başarılı ve önemli bir uygulamayı tamamlayacağımızı tahmin ediyoruz.  

Ama bu arada, yine, geçici ve gezici tarım işçileriyle ilgili şu hususun da altını çizmek istiyorum: Ülke olarak 
hep birlikte gezici tarım işçiliğini bizim ortadan kaldırmamız gerekir çünkü gezici tarım işçiliği çalışma hayatımızın 
kalitesini de bozan bir uygulama olarak ortaya çıkıyor. Bu yüzden her vatandaşımıza kendi ilinde istihdam sağlayacak bir 
uygulamayı başarmak durumundayız. Bu açıdan gezici tarım işçilerine biz İŞKUR’larda öncelikli olarak mesleki eğitim 
vermeyi ve onları kendi illerinde istihdam etmeyi öngören bir çalışmayı yürütüyoruz. Ancak tabii, bütünüyle bunu birden 
kesmek mümkün olmayacağına göre, gittikleri illerde de çok insani şartlarda çalışmalarını sağlayacak altyapıyı 
oluşturacağız Bakanlık olarak, takibini yapıyoruz. Ama ayrıca yine bu insanlarımızın sosyal güvenlik sistemine 
kavuşturulmaları için de bir düzenlemeyi öngördük. Daha çok isteğe bağlı sigortalılıkta prim oranlarını ve prim günlerini 
de düşürerek daha uygun imkânlarda ve daha kolay şartlarda emekli olabilecekleri bir çalışmayı da yine çok yakında 
sizlere arz edeceğiz.  

Özellikle iş sağlığı ve güvenliği konusunda, az önce bahsettiğim istihdamla ilgili konularda eğitim yapmaya da 
çok özen gösteriyor, tüm Türkiye’de hem işverenleri hem işçileri hem de işsizleri eğitmek üzere önemli projeler 
hazırlıyoruz ve ÇASGEM ile de bunları uygulamaya çalışıyoruz. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; doğrusu sizleri yorduğumu ve konuşmamın süresini aştığını biliyorum ama 
sadece ana başlıklar hâlinde son kez Bakanlık bünyesindeki yeniden yapılanma ve kırtasiyeciliğin azaltılmasıyla ilgili 
konular hakkında da ana başlıklar olarak size bilgi sunmak istiyorum. 

Bakanlığımız belki Türkiye’deki bütün bakanlıklardan ayrı olarak ve ilk defa hizmet envanterini çıkardı. Hizmet 
envanteri dediğimiz şey şu: Sosyal Güvenlik Kurumu, İŞKUR ve Bakanlık olarak sunduğumuz bütün hizmetlerin tespitini 
yaptık, standartlarını, kalite standartlarını belirledik. Hangi formalitelerin yerine getirileceğinin tespitini yaptık, kimlerin 
sorumlu olacağını belirledik. Eğer vatandaş olumsuz bir cevap alırsa kimlere şikâyet edebileceğine dair süreçleri 
tanımladık ve böylece, tüm vatandaşlarımıza sunduğumuz bütün hizmetlerde kamuoyuna deklare eden bir doküman 
oluşturduk. Bütün kurumlarımızda vatandaşlarımızın bizden alacağı hizmetlerle ilgili standartlar, sunacağı belgeler, sahip 
olması gereken bilgiler, kiminle muhatap olacağını belirleyen bir çalışmamız var ve bu tamamlandı. Bütün kurumlarımıza 
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da bunu ilan ettik. Dolayısıyla vatandaşlarımız bize geldiklerinde, bizden alacakları hizmetlerle ilgili her türlü bilgiye 
önceden sahip olma hakkına da sahip olmuşlardır.  

Yabancıların çalışma izniyle ilgili bir düzenleme yaptık. Sistemi bütünüyle otomatik hâle getirdik. Bürokrasiyi 
azalttık ve daha önceden yaklaşık sekiz ay, on ay süren yabancıların izin alma süreçlerini şu anda yaklaşık bir ayda 
tamamlıyor ve izin alabileceklerinin iznini veriyoruz, izin alamayacaklara da niçin izin alamadıklarını ve alamayacaklarını 
izah eden bir geri dönüş sağlıyoruz. 

Yine, Bakanlık olarak e-devlet projelerine çok önem verdik, büyük ağırlık veriyoruz. 2012 yılında çok büyük 
ihtimalle, Çalışma Bakanlığı, Türkiye’deki modern teknolojiyi en fazla kullanan ve en güçlü bilişim altyapısına sahip olan 
bakanlık olarak yerini alacak. Bununla ilgili önemli bir vizyon geliştirdik. 

Elektronik dokümantasyon sistemini Bakanlığımızda uygulamaya başladık. Sendikaların ve işçi istatistiklerinin 
yayınlanması ve yetki tespitiyle ilgili süreci bütünüyle otomatik hâle getirdik, bireysel inisiyatiflerden çıkardık. Dolayısıyla o 
konuda da ciddi bir adalet sağlayacağız. 

Bütün Bağ-Kur, SSK ve Emekli Sandığıyla ilgili arşivlerin sayısallaştırılmasıyla alakalı bir projeyi başlattık ve 
önümüzdeki yıl sonunda tamamlamayı düşünüyoruz.  

ALO 170 sistemini rehabilite ettik. Tüm Türkiye’de ve Bakanlığın bütün ilgili birimlerinde ortaklaşa hizmet 
üretecek bir “call center”i yakında hizmete sunacağız ve Çalışma Bakanlığına bağlı kurumların, Sosyal Güvenlik, İŞKUR, 
Çalışma Bölge Müdürlüğü, Teftiş Grup Başkanlığı gibi kurumların fiziki imkânlarını ve diğer altyapı imkânlarını bir 
bütünlük içerisinde ele almaya başladık ve hizmet binaların ve benzeri fiziki imkânların vatandaşımıza daha etkin hizmet 
sunmak üzere ortak kullanımını sağlayacak bir tedbir geliştirdik.  

Emekli aylığını bağlama sürelerinde çok ciddi rehabilitasyonlar sağladık. 2008 yılında bu emekli aylığını 
bağlama süresi ortalama 59 günken 2009 yılında bunu 42 güne, 2010 yılında 32 güne düşürdük ve önümüzdeki yıl da 
bunu yaklaşık 20 güne kadar düşürebileceğimizi tahmin ediyoruz. Hele hele, az önce size ifade ettiğim Arşiv 
Sayısallaştırma Projesi’ni tamamlayacak olursak 3 gün içerisinde vatandaşlarımızın emeklilik işlemlerini yapabileceğimiz 
bir altyapıya sahip olacağız.  

Yine, emeklilerimize ve şartları uygun olmayanlara evde maaş ödeme sistemini getirdik.  
Prim tahsilatıyla ilgili olarak son güne kalmış ve nakit bulamayan işverenlerimiz için kredi kartıyla ödeme fırsatı 

sunduk. Dolayısıyla Bakanlığımızda bu alanda da çok ciddi gelişmelerin olduğunu ifade etmek istiyorum. 
Sayın Başkan, çok değerli üyeler; aslında, söylenecek çok şey olmakla birlikte, son olarak size Bakanlığımızın 

2011 yılındaki bütçe rakamlarıyla ilgili bilgileri vermek istiyorum. 
Çalışma hayatının geliştirilmesi, istihdamın artırılması ve sosyal güvenliğin sağlanması amacıyla Bakanlığımız 

ile bağlı ve ilgili kuruluşlarımızın 2011 yılı bütçe rakamları şöyle tahmin ediliyor: Bakanlık merkez, taşra ve yurt dışı 
teşkilatı bir bütün olarak 180.747.260, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Eğitim Merkezi 2.546.740, Mesleki Yeterlilik Kurumu 
7.865.000, Sosyal Güvenlik Kurumu 137.739.835.000, Türkiye İş Kurumu Genel Müdürlüğü İşsizlik Sigortası Fonu hariç 
569.107.800, Amele Birliği 114.348.937 olmak üzere toplam 138.606.585.737 TL olarak belirlendi.  

İncelemelerinize sunulan Bakanlığımız bağlı, ilgili ve diğer kuruluşların 2011 Yılı Bütçe Kanun Tasarısı’nda yer 
alan ödenekleri de şöyle: Bakanlığımız 2011 yılı toplam bütçesi 35.583.699.000 TL, Mesleki Yeterlilik Kurumuna gider 
bütçesi 7 milyon 865 bin TL, gelir bütçesi 8 milyon 605 bin TL tanımlandı. 

Burada sözlerime son verirken hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Bakan. 
Şimdi bütçesiyle ilgili sunumunu yapmak üzere Bayındırlık ve İskân Bakanı Sayın Mustafa Demir’e söz 

veriyorum. 
Buyurun efendim. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Samsun) - Sayın Başkan, Plan ve Bütçe 

Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, kıymetli basın mensupları; Bayındırlık ve İskân Bakanlığımızın 2010 yılı faaliyetleri 
ile 2011 Yılı Bütçe Tasarısı hakkında bilgi sunmak üzere huzurlarınızdayım. Hepinizi bu vesileyle saygıyla selamlıyorum.  

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; bu ülkenin modernleşmesi ve kalkınması bayındırlık ve iskân 
faaliyetleriyle doğrudan ilişkilidir.  

Bayındırlık ve İskân Bakanlığı, 1848 yılından bu yana günün değişen şartlarına göre ülkemizin kalkınmasında 
ve cumhuriyetimizin çağdaş medeniyet idealinin gerçekleşmesinde önemli sorumluluklar üstlenmiştir.   

Değişen şartlar Bakanlığımızın bir yandan bazı görev ve yetkilerini başka kurumlara devrini gerekli kılarken, bir 
yandan da yeni sorumluluklar ve yeni yetkiler ile donatılmasını sağlamıştır. Bu haliyle, Bakanlığımız, dünyadaki çağdaş 
uygulamalar da örnek alınarak düzenleyici, denetleyici ve yol gösteren bir kurum olma noktasında yürüyüşüne devam 
etmektedir.  

Ayrıca, bağlı kuruluşumuz Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü tapu ve kadastro hizmetlerini, ilgili kuruluşumuz 
İller Bankası Genel Müdürlüğü de yerel yönetimlerimizin harita, imar planı, içme suyu, kanalizasyon, arıtma, katı atık, 
belediye hizmet binaları, terminal gibi alt ve üst yapı projelerinin gerçekleşmesine teknik destek vermekte ve bu projelerin 
finansmanını temin etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Bakanlığımıza 2011 Yılı Merkezi Yönetim Bütçesinden bağlı kuruluşumuz Tapu 
ve Kadastro Genel Müdürlüğü dâhil toplam 1.170.512.000 TL ödenek tahsisi öngörülmektedir. 

Bakanlığımızın ana hizmet birimleri ile bağlı ve ilgili kuruluşlarının görev ve sorumlulukları hakkında kısa 
bilgiler sunmak istiyorum: 

Bakanlığımız ana hizmet birimlerinden Teknik Araştırma ve Uygulama Genel Müdürlüğü, ülke genelinde 
sürdürülebilir mekânsal gelişmeyi sağlamak ve yaşam kalitesini yükseltmek amacıyla, yerel şartları ve ihtiyaçları gözeten, 
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katılımcı bir anlayışla kentsel ve kırsal alanların imarına ilişkin standartları belirleyen, yerel yönetimlere yol gösteren, 
bunların uygulanmasını sağlayan ve Bakanlığımızın bilişim ile ilgili proje ve yatırımlarını gerçekleştiren teknik bir 
birimimizdir. 

Bakanlığımızca kentleşmenin yapısal sorunlarının çözümüne, sağlıklı, dengeli ve yaşanabilir kentsel 
gelişmenin sağlanmasına yönelik ilke, strateji ve eylemleri ortaya koyan, bunların uygulama esaslarını belirleyen ve bir 
eylem programına bağlayan ulusal bir doküman olan ve kısaca “KENTGES” olarak isimlendirilen Kentsel Gelişme 
Stratejisi hazırlanmıştır.  

KENTGES, ülkemizin mekânsal planlama, yerleşme ve yapılaşma konularında cumhuriyetimizin 100’üncü yılı 
olan 2023 yılını hedef alan bir imar ve kentleşme vizyonudur. 

Kentsel Gelişme Stratejisi Belgesi’nin elde edilmesi çalışmaları 2008 yılında düzenlenen Kentleşme Şûrası ile 
başlamıştır. Kentleşme Şûrası ve KENTGES çalışmalarına merkezî ve yerel olmak üzere, 151 farklı kurum ve kuruluştan 
yaklaşık 500 uzman katkı sağlamıştır. 

KENTGES, yerleşme ve yapılaşma konularında kentleşme ve imar için merkezde düzenleyici ve denetleyici tek 
bir koordinasyon birimini, yerelde ise daha güçlü ve donanımlı kimliğiyle icracı yerel yönetimleri ve onların hizmetlerini 
geliştirmeyi hedef almaktadır. 

KENTGES, ulusal düzeyde referans çerçeve belgesi niteliği taşıyan bir yol haritası olarak ele alınmaktadır.  
Strateji Belgesi, yerel yönetimlere hizmet noktasında yol gösteren, onlara rehberler hazırlayan, mevzuat 

çıkaran, uygulamaları yönlendiren bir Bakanlık yapılanmasını, ayrıca hızlı ve esnek hareket kabiliyeti olan yeni bir 
planlama anlayışını da önermektedir. 

KENTGES, ulaşım, altyapı, konut ve arsa sunumu, afetlere hazırlık, koruma, iklim değişikliği, yaşam kalitesi, 
sosyal politikalar ve katılım konularında merkezî ve yerel düzeyde yapılacak iş ve işlemleri belirlemektedir. 

Kentsel Gelişme Strateji Belgesi, Yüksek Planlama Kurulunun 25/10/2010 tarihli ve 2010/34 sayılı Kararı ile 
onaylanmış ve 04/11/2010 tarihli Resmî Gazetede yayımlanmış olup, hem Bakanlığımız hem de eylem programında 
sorumluluk verilen diğer bakanlıklar ve yerel yönetimler için bağlayıcı bir düzenleme olmuştur. 

Kentlerimizde yaşanan sorunları çözüme kavuşturma amacıyla yürüttüğümüz projelerden biri de “Kentsel 
Göstergeler Kılavuzunun Pilot Yerleşme Uygulaması Projesi” dir. 

Hızla gelişen; uluslararası ölçekte yaşanabilir “Yarışan Kentler” perspektifine ulaşmak, yatırımları doğru 
yönlendirebilmek, doğru ve ulaşılabilir verilere dayalı olarak rehberlik edebilmek için yerleşmelerde Kentsel Göstergeler 
Sisteminin Uygulanması ve Kentsel Göstergeler Kılavuzu’nun yenilenmesi çalışmalarına başlanmış olup, 2011 yılında bu 
çalışmalara devam edilecektir. 

Proje ile mekânsal, sosyal, kültürel, çevresel, ekonomik ve teknik altyapı gibi farklı yönleri itibariyle 
yerleşmelerin içinde bulundukları mevcut durumların, sahip oldukları sorunların, risklerin, sınırlama ve potansiyellerin, 
sunabildikleri yaşam kalitesi düzeyinin tespit edilmesi amaçlanmaktadır. 

Pilot proje uygulamasının sonuçları ülke geneline yaygınlaştırılarak kentlerin daha yüksek standartlarda 
yaşanabilir yerleşimler olması hususunda yerel yönetimlerle iş birliği yapılması hedeflenmektedir.  

Kırsal yerleşmelerin kentlerden farklı yaklaşımlarla ele alınarak yöresel doku ve yaşam biçimine uyumlu olarak 
planlanması ve bu alanlarda yeni planlama anlayışının geliştirilmesi için, Bakanlığımızca Kırsal Yerleşme Planlaması’nın 
usul ve esaslarını belirlemeye yönelik çalışmalara 2007 yılında başlanılmıştır.  

Kırsal yerleşmelerde yapılaşmanın güvenli ve yöresel özelliklere uygun bir biçimde sürdürülebilmesi amacıyla 
başlatılan pilot proje çalışmamız tamamlanmış, 2010 yılında da benzer projelendirme çalışmalarına iki ilimizde şu anda 
devam edilmektedir.  

Kırsal Alanlarda Yöresel Doku ve Mimari Özelliklerin Belirlenmesi ve Yaygınlaştırılması Projesi’yle fen ve 
sağlık kurallarına uygun yapılaşmanın sağlanması, doğal afet risklerinin etkilerinin ortadan kaldırılması veya en aza 
indirilmesi, yöresel doku ve mimarinin tespit edilmesi ve yaygınlaştırılması, yöresel malzemenin kullanılması, kırsal 
yerleşmelerin imarı ve modernleştirilmesi, köy ve şehir farklılığının en aza indirilmesi, yeterli miktarda yapı projesinin 
valiliklerce üretilerek bir proje havuzu oluşturulması, talep halinde ilgililere ücretsiz bu alanlarda hizmet verilmesi 
hedeflenmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Bütünleşik Kıyı Alanları Planlama Projeleri konusunda da sizlere bilgi aktarmak 
istiyorum: Ülkemiz kıyı kaynaklarının etkili ve verimli bir şekilde kullanımını ve korunmasını sağlamak üzere 2007 yılından 
beri Bütünleşik Kıyı Alanları Projeleri’mizi yürütmekteyiz. Bu projelerde, kıyı alanlarındaki sorunlar yeni ve bütüncül bir 
planlama yaklaşımı ile ele alınmaktadır.  

Bütünleşik Kıyı Alanları Planlama Projeleri ile kıyı alanlarındaki doğal ve kültürel varlıklarımızda geri dönüşü 
olmayan kayıpların önüne geçerek, ülkemiz kıyı kaynaklarının en yararlı, etkili ve dengeli bir şekilde kullanımını ve 
korunmasını belirleyecek, koordinasyonu sağlayacak bir hiyerarşik planlama anlayışına ulaşılması ve kıyı alanlarının 
sorunlarına çözüm üretebilmesinin sağlanmasını amaçlamaktayız. 

Bu kapsamda, İzmit ve İskenderun Körfezlerine İlişkin Bütünsel Planlama ve Yönetim Projeleri’nin uygulamaya 
dönük planlama çalışmaları tamamlanmış, Samsun ve Antalya illerinin ise uygulamaya dönük planlama çalışmaları 
sonuçlandırılmıştır.  

2010 yılında Sinop iline ait Bütünsel Planlama ve Yönetim Projesi’ne ilişkin çalışmalar da devam etmekte olup 
2011 yılı içinde tamamlanmayı planlamaktayız. 

Kıyılarımıza yönelik olarak yürüttüğümüz projelerden biri de “Türkiye Kıyı Kenar ve Envanter Bilgi Sistemi 
Projesi”dir. Bu proje ile ülkemiz genelinde deniz, göl ve akarsu kıyılarımıza ait kıyı kenar çizgisi tespitleri ile ilgili tüm 
bilgilerin elektronik ortamda arşivlenmesi ve kıyı kenar çizgisi sorgulama sistemini oluşturmayı hedeflemekteyiz.  
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Ülkemiz genelinde kıyı kenar çizgisi tespiti yapılmayan alanlarda kıyı kenar çizgisi tespit işlemlerinin bir an 

evvel tamamlamayı amaçlıyoruz. Kıyı alanlarında mevzuata aykırı uygulamaların önüne geçilmesi, planlama ve kıyı 
yatırımlarında zaman kaybının ortadan kaldırılması, ayrıca kıyı alanlarında mülkiyet ile ilgili yaşanan sorunların 
giderilmesinde bu çalışmamız çok önemli katkı sağlayacaktır.  

Proje amacı doğrultusunda ülkemiz deniz, göl ve akarsu kıyılarını da kapsayan ortofoto haritalar temin edildi. 
2014 yılı sonuna kadar ülkemizin tüm kıyı alanlarıyla ilgili kıyı kenar çizgisi tespitlerini tamamlamayı planlıyoruz. 

Kıyılarımıza ilişkin çalışmaların tamamlanmasıyla kıyılarımızın ve kıyılarımızda yapılacak yapıların korunarak 
kullanılması da bu vesileyle gerçekleştirilmiş olacaktır.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; 3/6/2010 tarih ve 5983 sayılı Kooperatifler Kanunu ile Bazı Kanun ve Kanun 
Hükmünde Kararnamelerde Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun uyarınca, yapı kooperatifleri ve üst kuruluşları ile ilgili iş 
ve işlemler 2011 yılından itibaren Bakanlığımızca yürütülecektir.  

Bu sebeple, Bakanlığımız, “Bayındırlık ve İskân Bakanlığı Yapı Kooperatifleri Otomasyonu ve Denetleme 
Projesi”ni şu anda başlatmış bulunuyor. Yapı kooperatifleri ve üst kuruluşları ile ilgili tüm iş ve işlemlerin elektronik 
ortamda yürütülmesini hedefliyoruz.  

Projeyle genel olarak yapı kooperatiflerinin iş ve işlemlerini yeni bir anlayışla kayıt altına almak, iş süreçlerini 
bir otomasyon içerisine alarak iyileştirmek, süreçleri denetlemek ve şeffaflık kazandırmak, vatandaşın konut edinmesinde 
kooperatiflerden kaynaklanan sıkıntıların en aza indirilmesi hedeflenmektedir.  

Yapı kooperatiflerinin ekonomik işlevlerinin sürdürülebilmesi için, ortaklarına kaliteli, zamanında ve ekonomik 
yapı üretebilmeleri çerçevesinde her türlü tedbir Bakanlığımızca alınacak ve yapı kooperatiflerinin teknik, mali ve idari 
işlevleri yeniden değerlendirilecektir.  

Günümüzde mahallî idarelere idari kapasite oluşturma ve onlara rehberlik etme görevinin ihtiyaç hâline 
gelmesi, mahallî idarelerin teknik bilgi birikimlerinin artırılması, imar hizmetleri konusunda yerel yönetimlere yol 
gösterilmesi gerekliliğinden hareketle Bakanlığımız, imar hizmetleri konusunda mahallî idarelerle iş birliğini arttırmak 
suretiyle onlara rehberlik etmeyi hedeflemektedir. Bu amaçla dört yıldan beri “Yerel Yönetimlerin İmar Hizmetleri 
Projesi”ni de yürütmekteyiz. 

Bu proje ile imar ve yapı konularında yapılan yasal ve idari düzenlemeler hakkında yerel yönetimlerde görevli 
uygulayıcıların bilgilendirilmesi yoluyla mevzuatın ülke genelinde uygulanabilirliğinin ve uygulama  birliğinin de sağlanması 
amaçlanmaktadır. 

Belediye başkanları, il özel idare genel sekreterleri ve ilgili teknik personel projenin hedef kesimleridir. Proje 
kapsamında verilen eğitimlerle imar mevzuatının uygulanmasında yerel yönetimlerin karşılaştığı sorunların çözüm yolları 
üzerinde durulmakta ve uygulamada tereddüde düşülen konular açıklığa kavuşturulmaktadır. 

Ayrıca “İstanbul Sismik Riskinin Azaltılması ve Acil Durum Hazırlık Projesi” yani “İSMEP” kapsamında 
Bakanlığımızca yürütülmekte olan Deprem Bölgelerinde Yapılacak Olan Binalar Hakkında Yönetmelik’in uygulanmasına 
yönelik eğitim çalışmalarına 2011 yılında da devam edilecektir. Bu eğitimler ile 3 bin inşaat mühendisinin eğitimi 
hedeflenmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; imar uygulamaları kapsamında Bakanlığımızca, İmar Kanunu ile ilişkili diğer 
mevzuat arasındaki uyumu sağlamaya yönelik araştırmalar ve çalışmalar yapılmakta, imar ile ilgili mevzuatın 
oluşturulmasına yönelik faaliyetler yürütülmektedir. 

İmar planlama çalışmaları kapsamında, 3621 sayılı Kanunu’nun 7’nci maddesi uyarınca 2010 yılında kıyı yapı, 
tesis ve yatırımlarına ait 49 adet, 3194 sayılı İmar Kanununun 9’uncu maddesi ve Bakanlığımıza diğer kanunlarla verilen 
yetkiler ile 111 adet imar planı onayı dâhil olmak üzere, toplam 160 adet imar planı onayı gerçekleştirilmiştir. 

4 Eylül 2010 tarihinde Resmî Gazetede yayımlanarak yürürlüğe giren “Kıyı Yapı ve Tesislerinde Planlama ve 
Uygulama Sürecine İlişkin Tebliğ” ile 24 ayı aşan sürelere yayılan plan onay süreçleri şu anda 2010 yılı içerisinde üç aya 
kadar indirilmiş, yatırım ve yatırımcının önündeki süreye dayalı engeller büyük ölçüde kaldırılmıştır. Böylelikle yatırım 
ortamını iyileştirme kapsamında ve yatırımların hızlı bir şekilde hayata geçirilmesine yönelik kolaylıklar gerçekleştir ilmiştir.  

Köy yerleşik alan sınır tespitlerinin yaygınlaştırılması amacıyla, köy yerleşik alan sınırlarının tespit edilerek 
köylerde yaşayan vatandaşlarımızın mağduriyetlerinin en aza indirilmesi için yerleşik alan sınırı tespitlerinin bir program 
dâhilinde tamamlatılmasına yönelik de çalışmalarımız sürmektedir.  

Mücavir alanlar kapsamında, belediyelerin ve yerleşmelerin sağlıklı ve düzenli gelişebilmesi için 2010 yılı 
içinde 21 adet mücavir alan incelemesi yapılmış ve onaylanmıştır.  

Yerel yönetimlere destek faaliyetleri kapsamında; 2010 yılında köylere 1 milyon 335 bin TL, turizm öncelikli 
yöre belediyelerine 4 milyon 96 bin TL tahsis gerçekleşmiştir. Turizm öncelikli yöre belediyelerinin yapacakları düzenleme 
ve kamulaştırma projelerine katkı niteliğinde yapılan yardım ve tahsisler 2010 yılı bütçesi kapsamında sürdürülmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; hizmetlerin alanında ihtisaslaşmış uzman personel aracılığıyla 
yürütülmesi gerekliliği, meslek aktörlerinin ehliyet veya yeterlik yönünden sertifikasyonu konusunda Bakanlığımızı yeni 
çalışmalara da sevk etmiştir. 

Ülkemizde yapı müteahhitliği hizmeti verebilmek için gereken asgarî şartlar belirlenmemiştir. Yapılacak 
düzenlemeler ile, ruhsata tabi inşaat yapan yapı müteahhitlerinin denetlenmesi amaçlanmakta, yapı müteahhitliğinin 
sertifikasyonu suretiyle, bu mesleğin, teknik ve mali yeterliliği haiz olanların yapabileceği bir sektör hâline getirilmesi de 
hedeflenmektedir.  

Ülkemizde, yapıların yaklaşık yüzde 95’inin özel sektör tarafından üretildiği ve bu alanın belgeli ve sertifikalı 
müteahhitler ile doldurulmadığı düşünüldüğünde, sertifikasyon konusu büyük önem arz etmektedir. Bu alandaki boşluğu 
doldurmak amacıyla Bakanlığımızca hazırlandıktan sonra 08/12/2009 tarihinde Türkiye Büyük Millet Mecl isi Genel 
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Kurulunda görüşülüp kabul edilen İmar Kanunu ile Bayındırlık ve İskân Bakanlığının Teşkilat ve Görevleri Hakkında 
Kanun Hükmünde Kararnamede Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun’a göre, özetle, inşaat ve tesisat işlerinde yetki belgesi  
olmayan usta çalıştırılmayacak, müteahhitlerin sınıflandırılması ve yetki belgesi verilmesi gibi hususlar bir yıl içinde 
çıkarılacak yönetmelikle düzenlenecek, tasarının ''İnşaat ve tesisat işlerinde yetki belgesi olmayan usta 
çalıştırılmayacağına'' ilişkin hükmü 1 Ocak 2012 tarihinde yürürlüğe girecek, bu süre içinde ustalara geçici yetki belgesi 
verilecektir.  

5940 sayılı Kanuna dayanılarak hazırlanmış olan “Yapı Müteahhitleri ile Şantiye Şeflerinin Kayıtları ve Yetki 
Belgeli Ustalar Hakkında Yönetmelik Taslağı” yayımlanma aşamasına gelmiştir.  

Ayrıca, oluşturulacak otomasyon sistemi ile özel sektöre inşaat yapan yapı müteahhitlerinin kayıt altına 
alınacağı ve kusurlu işlem yapan müteahhitlerin ülke çapında faaliyetlerinin durdurulabileceği “Müteahhitlik Bilgi Sistemi”  
de devreye alınacaktır. Bu sistemle sigorta veya vergi borcu olan müteahhitlerin bu borçlarını kapatmadıkları sürece, 
ruhsat ve proje eklerine göre eksik iş yapan müteahhitlerin de bu eksikliklerini gidermedikçe herhangi bir şekilde, 
Türkiye'nin herhangi bir yerel yönetiminden inşaat ruhsatı alamayacaklardır. 

Araştırma geliştirme çalışmaları kapsamında; Hükûmetimizin ARGE faaliyetlerini destekleme politikası ile 
uyumlu olarak Bakanlığımız tarafından, Bilim ve Teknoloji Yüksek Kurulunun 10 Mart 2005’te almış olduğu “Kamu 
kuruluşlarının ARGE’ye dayalı ihtiyaçlarının karşılanması” kararı doğrultusunda Bayındırlık ve İskân Bakanlığı Kamu 
Araştırma Programı (BİKAP) hazırlanmıştır.  

BİKAP Araştırma Programı, Türkiye’de mekânsal planlama, yapılaşma, kentsel ve kırsal yerleşmeler, kıyı 
alanları, afet, altyapı ve imar uygulama konularında yaşanan sorunları çözmek üzere önerilecek projeleri belirlemeyi 
hedeflemekte olup, program kapsamında öncelikli çalışma konularımıza ilişkin ARGE nitelikli proje çalışmaları da devam 
etmektedir.  

“Türkiye Coğrafi Bilgi Sistemi”nin oluşturulması görevi kapsamında, 5940 sayılı Kanun ile “Türkiye Coğrafi Bilgi 
Sistemi”nin oluşturulmasına, iyileştirilmesine ve işletilmesine dair iş ve işlemleri yapmak, yaptırmak, yaygın olarak 
kullanılmasını teşvik etmek” görevi Bakanlığımıza verilmiş bulunmaktadır. 

Bakanlığımız sorumluluğunda olan ve Bilgi Toplumu Stratejisi Eylem Planı’nda yer alan “Türkiye Ulusal Coğrafi 
Bilgi Sistemi, kısa adıyla ‘TUCBS’ altyapısı kurulumu 75 no.lu eylemi”nin gerçekleşmesi ile ülkemizdeki coğrafi bilgi ve 
coğrafi bilgi sistemlerinin uyumsuzlukları, verilerin yetersizliği, mükerrerliği ve parçalanmaları, veri politikalarının 
sınırlamaları, telif ve erişim hakları, ücretlendirme konularındaki sorunlar çözüme kavuşturulacak, e-devlet 
uygulamalarının konumsal bileşeni de tamamlanmış olacaktır.  

Bu kapsamda öncelikli hedefimiz, tüm kullanıcılara hizmet verecek olan Türkiye Ulusal Coğrafi Veri Portalı’nın 
2011 yılında hizmete girmesidir. Böylece, kamu kurum ve kuruluşlarının sorumlusu oldukları coğrafi bilgilerin, kullanıcı 
kurum ve sektörlerin ihtiyaçlarına cevap verecek şekilde, içerik ve değişim standartları belirlenerek ortak altyapı 
üzerinden kullanıcılara sunmaları sağlanmış olacaktır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Yapı İşleri Genel Müdürlüğümüz, ülkemizin yapım işleri ile ilgili 
faaliyetlerinde yetkili ve yol gösterici bir sorumluluk üstlenmeye devam etmektedir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Bakan, buyurun, ilave süre veriyorum.  
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) - Devlete ait bina ve tesislerin ihtiyaç 

programlarının belirlenmesi, proje yaklaşık maliyetlerinin hazırlanması, bina inşaatlarının ve büyük onarımlarının 
yapılması veya yaptırılması, yapı denetimi ve yapı malzemeleri ile enerji verimliliği hizmetlerinin yerine getirilmesi, ilgili 
standartların belirlenmesi ile belgelendirilmesi ve bu hizmetlerin denetimi ile görevlidir.   

2010 yılında, diğer kamu kurum ve kuruluşlarına ait geçmiş yıllardan devam eden ve yeni işler olmak üzere, 
genel bütçe yatırımları olarak 4 milyar 645 milyon TL proje bedelli ve yılı ödeneği 1 milyar 344 milyon TL olan 636 yatırım 
projesi üzerinde çalışmasını sürdürmektedir.  

2010 sonu itibariyle 920 milyon 982 bin TL proje maliyetli 350 milyon 641 bin TL ödenekli 296 adet işin 
bitirilmesi hedeflenmektedir. 

Hükûmetimiz döneminde inşaat sektörünün canlandırılması Bakanlığımız Yapı İşleri Genel Müdürlüğünce 
yürütülen yapı denetimine ilişkin çalışmalara ayrı bir önem kazandırmıştır. Yeryüzünün en aktif deprem kuşaklarından 
birisinin içerisinde bulunması, topraklarının yüzde 96’sı farklı oranlarda deprem tehlikesine sahip olması ve nüfusunun 
yüzde 98’inin de bu bölgelerde yaşaması sebebiyle ülkemizde, etkili bir yapı denetim sisteminin uygulanması zorunluluğu 
bulunmaktadır.  

Halen ülke topraklarımızın yüzde 24’üne ve nüfus olarak da yüzde 50’sine tekabül eden bölgelerde yapı denetim 
çalışmaları devam etmektedir. 01/01/2011 tarihinden itibaren de, yapı denetim sisteminin tüm ülke genelinde yani  81 ilde 
uygulanılmasına başlanılacaktır.  

19 pilot il dışında kalan 62 ilimizde hizmet verecek olan yapı denetim kuruluşları müracaatlarının değerlendirilme 
işlemi tamamlanarak, kura işlemi gerçekleştirilmiş ve 475 yapı denetim kuruluşu çalışma izin belgesi almaya hak 
kazanmıştır.   

Yapı denetim alanında görev alan firma sayısı 08/11/2010 tarihi itibariyle 820'ye, sistemde görev alanların sayısı 
ise denetçi, mühendis/mimar, kontrolör ve yardımcı kontrol elemanı ile birlikte 36.625'e ulaşmıştır. Denetim işleri biten ve 
sertifika alarak sistemden çıkartılan inşaatlar hariç bugün itibariyle 131 milyar TL bedelli 259 milyon metrekare inşaat 
denetlenmektedir.  
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Denetimde etkinliğin sağlanması amacını güden “Özel Yapılar Denetim Sistemi Projesi” ile 4708 sayılı Kanun’un 

uygulandığı illerde üretilen yapılara ilişkin bilgilerin tek bir veritabanında toplanarak takip edilebilmesi, denetlenebilmes i 
ve doğru şekilde veri üretir hale getirilmesi öngörülmüştür.  

Pilot 19 il dâhilinde üretilen yapıların ruhsat veriliş amacından başlayarak tüm detayları halen sisteme 
işlenmekte, dolayısıyla anlık olarak sorgulama yapıldığında, girilmiş detay bilgi sayısı kadar istatistik üretilebilmektedir.   

Ayrıca sistemden yapının taşıyıcı sistemi, ısınma biçimi, inşaat alanı, tesisat tipi, yapı sınıfı, seviyesi itibariyle o 
anki durumu, yapıda kullanılan malzemelere ilişkin laboratuvar sonuçları gibi sorgular da yapılabilmektedir.  

Hem yurt genelinde Yapı Denetim Kanunu’nun uygulanmasına hazır olmak hem de iki yıllık deneyimler ile elde 
edilen tecrübeler sonucunda, Özel Yapılar Denetim Sistemi veri tabanında karşılaşılan problemlere çözüm üretmek 
amacıyla başlatılan sistemin revizyonu çalışmaları sonuçlandırılma aşamasına gelmiştir.  

Öte yandan, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı ile imzalan protokol ile Bayındırlık ve İskân İl Müdürlüğü yapı 
denetim çalışma birimi personelimiz ile yapı denetim kuruluşlarında görev alan denetçilerin İşçi Sağlığı ve Güvenliği 
İyileştirme Programı kapsamında eğitimi amaçlanmış olup, eğitim programının atölye çalışmaları devam etmektedir.  

Eğitim programına yapı denetim mevzuatı ve uygulamalarına yönelik bir dersin eklenmesi esasa bağlanmış olup, 
aralık ayının ilk haftasına müteakiben eğitime başlanması planlanmaktadır.   

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Yapı İşleri Genel Müdürlüğümüzün önemli diğer bir faaliyeti de, yapı 
malzemeleri alanındaki denetim faaliyetidir. Bu konuyla alakalı yönetmelik yayımlanmış, 01/01/2007 tarihinden itibaren 
uygulamaya girmiştir. Bu konuyla alakalı taşra teşkilatlarımızdaki denetim elemanlarının görevi ve merkezdeki Genel 
Müdürlükteki birimlerimiz aracılığıyla etkin bir şekilde bu denetim sürdürülmektedir.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; bir diğer önemli konu 5627 sayılı Enerji Verimliliği Kanunu binalarda enerji 
verimliliğini sağlamaya yönelik iş ve işlemleri yürütme görevini Bakanlığımıza vermiştir. Bu konuda Binalarda Enerji 
Performansı Yönetmeliği 1/7/2010 tarihinde yürürlüğe girmiş, 1/1/2011 tarihinde ise yeni yapılacak olan tüm binalara 
enerji kimlik belgesi verilme işlemi, bir elektronik yazılım, merkezî bir sistem üzerinden verilmeye başlanacaktır. . 

Binalarda Enerji Performans Yönetmeliği, binalara enerji Kimlik Belgesi verilmesini öngörmektedir. Enerji 
Verimliliği Kanunu ve Binalarda Enerji Performansı Yönetmeliği gereği eski yapılmış olan tüm binalarda 2017 yılına kadar 
Enerji Kimlik Belgesi alınması zorunlu hale gelmiştir. Bu konuda da çalışmalarımız devam etmektedir. Ayrıca, 
yönetmelikle yeni yapılan binalarda toplam kullanım alanının 2 bin metrekareden büyük olması hâlinde merkezî ısıtma 
sisteminin kullanılması zorunlu hâle getirilerek binaların enerji performansının etkinliği artırılmıştır. Bu kapsamda, 
merkezi sistem ısıtması olan binaların münferit sisteme geçmesi Kat Mülkiyeti Kanunu’nun 42. Maddesi çerçevesinde 
zorlaştırılmıştır. 

 
Ülkemiz, tükettiği enerjinin yüzde 75’ini ithal eden bir ülke durumundadır. Ülkemizde tüketilen enerjinin yaklaşık 

yüzde 40'lık kısmının binalarda kullanıldığı dikkate alındığında, enerjiyi verimli kullanma adına bütün tedbirler i almak 
durumundayız. Enerji Performans Yönetmeliğinin uygulanmasıyla binalarımızda hem yüzde 45–50 oranında enerji 
tasarrufu sağlanacak hem de sera gazı emisyonlarının önemli ölçüde azaltılması sağlanacaktır.  

Yaptığımız düzenlemelerle yeni binalar da mevzuatın etkin uygulamasını kontrol altına alma çalışmalarımız da 
devam etmektedir.  

Yalıtım faaliyetlerinin yaygınlaştırılması ve tüm yapı stokunu kapsar hale gelmesi, bir yandan enerji ithalatı ve 
tüketimiyle oluşan bütçe yükünü hafifletecek, öte yandan reel ekonomide inşaat sektörü ve malzeme üretiminde kapasite 
ve üretim artışıyla ekonomimize dinamizm kazandıracak, istihdam artışı yaratacaktır.  

Binalarımızı enerji verimli hale getirerek, bina sahipleri daha az enerji faturası ödeyecek, malzeme üreten yer li 
üreticimizin üretim kapasitesi artmış olacaktır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Genel Müdürlüğümüz tarafından 2010 yılında merkez ihalesi olarak 39 adet 
işin ihalesi yapılmış, 2010 yılı sonuna kadar başta 328 bin metrekare inşaat alanlı 282 Milyon TL sözleşme bedelli 
İstanbul Avrupa Yakası Adalet Binası olmak üzere 19 büyük proje bitirilecektir.  

Bu işlerin dışında iskân faaliyetleri kapsamında baraj altında kalan 317 hak sahibi ailenin, 28 hak sahibi 
göçebe ailenin konutları tamamlanmış 725 adet hak sahibi ailenin 214 adedinin kırsal alanda fiziksel yerleşiminin 
düzenlenmesi kapsamında kredi verilerek konutlarının tamamlanması sağlanmıştır.  

2011 Yılında 1.780 ailenin iskânının sağlanması planlanmıştır.  
2011 yılında başta 360 bin metrekare inşaat alanlı 231 Milyon TL sözleşme bedelli İstanbul Anadolu Yakası 

Adalet Binası olmak üzere, 17 büyük projenin bitirilmesi planlanmaktadır.  
Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımızın ilgili kuruluşu olan İller Bankası Genel Müdürlüğümüz; 2.955 

Belediye, 16 Su ve Kanal İdaresi, 81 İl Özel İdaresi ve 2 İlçe Özel İdaresi olmak üzere toplam 3.054 mahalli idare birimine 
hizmet üretmektedir. 

İller Bankası; harita, imar planı, jeolojik ve jeoteknik etüt, içmesuyu, kanalizasyon, her türlü arıtma, katı atık, 
deniz deşarjı, jeotermal enerji uygulamaları, belediye hizmet binaları, soğuk hava deposu, terminal ve peyzaj projeleri 
gibi geniş bir alanda belediyelerimize yatırım hizmetleri vermekte ve her türlü finansman ihtiyaçlarını orta ve uzun vadeli 
olarak temin etmektedir. 

2009 yılında belediyelerimize çeşitli işler için 1 milyar 83 milyon TL tutarında kredi kullandırılmıştır. 
İller Bankasının 2010 yılı bütçe dönemi yatırım ve finansman faaliyetlerine baktığımızda; 2010 yılında kredi 

talebinde bulunan belediyelerden, şartları uygun olanlara kredi sağlanmıştır. Bu çerçevede İller Bankasından talepte 
bulunan belediyelerimize 1.198 adet çeşitli işler için 1 milyar 183 milyon TL kredi tahsis edilmiştir.  
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Ekim ayı itibarı ile 2010 yılında yapımı sürdürülen 1.051 adet iş için 737 milyon 503 bin TL kaynak yerel 

yönetimlere kullandırılmıştır. Yılsonuna kadar kullandırılacak kaynak miktarının 1 milyar TL’nin üzerine çıkacağı tahmin 
edilmektedir. 

Bankaca 2010 yılında yapımı tamamlanan; 61 adet harita, 21 adet imar planı, 5 adet içmesuyu tesisi, 18 adet 
atıksu şebeke tesisi, 3 adet atıksu arıtma tesisi ve 96 adet çeşitli kentsel üstyapı tesisi belediyelerimizin hizmetine 
sunulmuştur. 

Daha ziyade küçük ölçekli belediyelere malzeme ve ekipman kredisi vermek sureti ile ihtiyaç duyulan malzeme 
ve her türlü ekipmanı temin etmeleri sağlanarak, yerel yönetimlerin altyapı projelerini ihalesiz kendi imkânları ile oldukça 
ekonomik yoldan yapmalarına imkân veren bir model uygulamaya konmuştur.  

Bu suretle çok sayıda belediyenin kanalizasyon ve içmesuyu niteliğindeki projelerini gerçekleştirmeleri 
sağlanmıştır. 

İller Bankası, son yıllarda belediyelerin yanında İl Özel İdarelerinin yatırım projelerine de önemli ölçüde 
finansman temin etmektedir. Yol yapımı, köprülü kavşak yapımı, okul, içmesuyu tesisleri, araç-gereç ve malzeme alımları 
bunların başında gelmektedir.  

2010 yılında il özel idarelerine 18 adet iş için 57 milyon TL kredi tahsis edilmiştir. 
İller Bankası son yıllarda çevre projelerine özel önem vermektedir. Bu yıl; 271 adet atıksu şebeke ve arıtma 

tesisinin etüt çalışmaları yapılmış, 32 adet atıksu şebeke ve arıtma tesisinin proje çalışmaları tamamlanmıştır. 126 adet 
atıksu şebeke ve arıtma tesisinin proje çalışmaları ise devam etmektedir. 

Mali kaynağı yetersiz olan belediyelerin kentsel altyapı ihtiyaçlarının karşılanmasına finansal destek sağlanması 
amacı ile Genel Bütçeden İller Bankasına aktarılan ödenekten katkı sağlanarak; 46 adet kanalizasyon ve arıtma tesisi ile 
12 adet içmesuyu ve arıtma tesisinin yapım çalışmaları devam etmekte olup, 2010 yılında 7 adet kanalizasyon şebeke 
inşaatının yapımı tamamlanmıştır. 

Belediyelerimizin sorunlarının çözümüne katkı sağlamak ve daha iyi hizmet sunmak amacıyla kredilerin faiz 
oranları düşürülmüş ve vadeleri uzatılmıştır. Uzun vadeli yatırım kredilerinin vadesi 5 yıldan 15 yıla kadar çıkarılmış, faiz 
oranı yüzde 35’ten yüzde 6’ya indirilmiştir. Ayrıca, 3 yıla kadar geri ödemesiz dönem uygulaması başlatılmıştır. 

2010 yılında belediyelerimizin araç, gereç ve malzeme ihtiyaçlarının karşılanması için verilen krediler de dâhil 
her türlü yatırım projesi kredilerinde faiz oranı %6 olarak uygulanmaktadır. Ayrıca 2010 yılında, belediyelerimize 
personelin kıdem tazminatlarının ödenmesine ilişkin olarak %7 faiz oranlı ve 5 yıla kadar vadeli “Nakit Destek Kredisi” 
verilmesine başlanmıştır.  

İller Bankası tarafından gerçekleştirilmekte olan önemli icraatlardan birisi de Belediyelerin Altyapısının 
Desteklenmesi (BELDES) Projesi kapsamında yürütülen işlerdir. 

2007 ve 2008 yıllarında Yüksek Planlama Kurulu Kararları ile başlatılan Belediyelerin Altyapısının Desteklenmesi 
(BELDES) Projesi ile nüfusu 10.000’in altında bulunan, şebekeli içmesuyu olmayan veya çok yetersiz olan belediyelerin 
içmesuyu tesisleri İller Bankasınca projelendirilmekte ve hibe olarak yapılmaktadır.  

Bu kapsamda Genel Bütçeden İller Bankasına tahsis edilen 74 milyon 650 bin TL ödenek ile 69 adet belediyenin 
içmesuyu tesisi yapılmakta olup, projeleri olmayan belediyeler için öncelikle etüt çalışmaları yapılmış, daha sonra proje 
yapımına ve inşaatlarına başlanmıştır. 

BELDES Projesi ile 2010 yılında toplam 17 milyon 653 bin TL harcama yapılarak 13 adet belediyenin içmesuyu 
inşaatının yapımı tamamlanmıştır. Proje kapsamında bugüne kadar yapımı tamamlanan içmesuyu tesisi sayısı ise 35 
adettir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; İller Bankasınca 2010 yılında başlatılan yeni bir uygulama 100 bine kadar 
olan belediyelerin kentsel altyapı tesislerinin projelendirilmesinde köyler ve nüfusu 10 bine kadar olan belediyelerin 
kentsel altyapı tesislerinin yapımında kullanması imkânını getiriyor. Yapılan bir düzenlemeyle kârının yüzde 60’ı bu 
kapsamda değerlendirilmektedir. Bunlarla ilgili 2010 yılı içerisinde şu anda köyler için ayrılan 111.693.130 TL’nin Türkiye 
genelinde toplam 1.500 köye dağıtılmasına karar verilmiş. Köylerin dağılımı ise illerde köy sayılarına oranlayarak tespit 
edilmektedir. Bu konuda 2010 yılındaki kaynaklar il özel idarelerine gönderilmiş, şu anda bu kapsamdaki il özel 
idarelerinin yaptığı programlar çerçevesinde köylerde içmesuyu ve kanalizasyon ve bunların arıtmaları başta olmak üzere 
çalışmalar devam etmektedir.  

Belediyeler için ayrılan ödenek ile nüfusu 100.000’e kadar olan belediyelerin kentsel altyapı tesislerinin etüt ve 
projelerinin hazırlanmasında proje bedelinin yüzde 75’i oranında, nüfusu 10.000’in altında olan belediyelerin kentsel 
altyapı tesislerinin yapımına yatırım maliyetinin yüzde 50’si oranında hibe katkı sağlanmaktadır. 

İller Bankasının yıllık kârından belediyeler için ayrılan ödenek, belediyelerin altyapı tes islerinin projelendirilmesi 
ve yapımında kullandırılmaktadır. Bu çerçevede İller Bankasından talepte bulunan belediyeler için toplam proje tutarı 380 
Milyon 640 Bin TL olan 75 adet içmesuyu şebeke ve 69 adet atıksu şebeke, 17 adet içmesuyu arıtma ve atıksu  arıtma 
olmak üzere 161 adet projenin ihale ve yapım çalışmalarına başlanmıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; tabii İller Bankasının Uluslararası Finans Kuruluşları İle Yürütülen Projeler: 
Yerel yönetimlere ait projelerin kredilendirilmesinde banka kaynaklarının yanı sıra uluslararası finans 

kaynaklarından da faydalanılmaktadır. 2006 yılında başlatılan Belediye Hizmetleri Projesi kapsamında Dünya 
Bankasından temin edilen 212,9 milyon euro tutarında kredi ile 9 belediye ve 2 belediye su ve kanalizasyon idaresinin su, 
atıksu ve katı atık tesislerinin yapımı gerçekleştirilmektedir. 

Proje kapsamında Muğla, Ödemiş, Bergama, Denizli, Polatlı, Gelibolu, Kütahya, Ilıca, Elbistan belediyeleri, 
MESKİ ve ASAT idarelerine Ekim 2010 tarihi itibariyle toplam 154 milyon euro tutarında kredi kullandırılmıştır. Polatlı 
(Ankara) Belediyesi İçmesuyu Arıtma Tesisi, Kütahya Belediyesi İçmesuyu Şebeke Rehabilitasyon Projesi, Ilıca 
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Belediyesi İçmesuyu ve Kanalizasyon Projesi, Gelibolu ve Bergama Belediyeleri Düzenli Katı Atık Depolama Tesisi 
Projeleri ile Elbistan Belediyesi İçmesuyu Şebeke Rehabilitasyon Projesi tamamlanmıştır. Diğer projelerin inşaat 
çalışmaları devam etmektedir.  

Dünya Bankası ile yürütülen Belediye Hizmetleri Projesinde ikinci paket kapsamında 7 belediyeye 178,2 milyon 
euro tutarında ek kredi kullandırılmasına ilişkin anlaşma 2010 yılı Haziran ayında yapılmıştır. Bu kapsamda Kayseri 
Büyükşehir, Denizli (Merkez), Kırşehir (Merkez), Beypazarı (Ankara) Belediyeleri, ASAT (Antalya) ve MESKİ (Mersin) 
İidareleri ile alt kredi anlaşmaları imzalanmıştır. 

Küçük ve orta ölçekli belediyelerin altyapı ihtiyaçlarının (içmesuyu, kanalizasyon, arıtma) karşılanması amacı ile 
Japonya Uluslararası İşbirliği Ajansı (JICA) ve Avrupa Yatırım Bankası (AYB) ile kredi görüşmeleri devam etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; IPA projeleri var, yapılan çalışmalar, onları vakit darlığı nedeniyle 
geçiyorum. İller Bankası son yıllarda aktif, verimli kaynak kullanımıyla birlikte özellikle yerel yönetimlerin talep ettiği hem 
projelendirme hem finans noktasında hem teknik müşavirlik hizmeti vermekte ve bu süreci çok sağlıklı ve hızlı 
çalıştırmakta, belediyelerin bu konuda kendisinin imkânı nispetinde verebilecek olduğu her türlü desteği belediyelerimize 
vermektedir ve bu konuda belediyelerle, yerel yönetimlerle yapılan iş birliği ile projelerde çok büyük verimli çalışmalar, 
özellikle maliyetleri noktasında ve yüksek teknoloji, yapım kalitesi noktasında çok büyük mesafe kat edildiğini ifade 
etmekten çok büyük memnuniyet duyuyorum.  

Ülkemizin tapu ve kadastro hizmetlerini hazine sorumluluğu altında gerçekleştiren Bakanlığımız bağlı kuruluşu 
Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü devletimizin en temel kurumlarından biridir. 

Hizmetlerini 22 Bölge Müdürlüğü, 957 Tapu Sicil Müdürlüğü ve 325 Kadastro Müdürlüğü ile bağlı 133 Kadastro 
Şefliğinde, yaklaşık 17.000 personel ile sürdürmekte olan Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü yılda yaklaşık 20 milyon 
vatandaşımıza hizmet vermektedir. Vatandaşımızın devletle en önemli temas noktasıdır. 

Kadastronun Tamamlanması Projesi: Cumhuriyetin kuruluşundan bu yana tamamlanamayan tesis kadastrosu 
beş yıl içinde sonuçlanma aşamasına gelmiştir. Bu, Hükûmetimizin çok önemli bir başarısıdır. 

2000 yıllarından önce yapılan çalışmalar bildiğiniz gibi sayısallaştırılmış veriler şeklinde değil, paftalara işlenmiş 
vaziyette. Bu geçmişte yapılan çalışmaları da yeniden yaparak TAKBİS Projesi kapsamında elektronik ortamda tüm 
kullanıcılara ve kendi görev alanı içerisinde bu çalışmaları kullanacak şekilde tamamlamayı planlıyoruz.  

Çalışmalardaki üretim artışına paralel olarak kadastronun sonuçlandırılması ile harç ve vergi gelirlerinde yıllık 
ortalama 140 milyon TL gelir artışı sağlanmıştır. 

2/B Tescili Ve İşgalcilerin Belirlenmesi Uygulamaları: Milli Emlak Genel Müdürlüğü tarafından intikal ettirilen 39 
ilde, orman dışına çıkarılan alanların tescili ve işgalcilerinin belirlenmesi çalışmaları bitirilmiştir. Diğer alanlarda ise 
çalışmalar devam etmektedir. 

Tapu-Kadastro bilgilerini, Kadastro Kanununda öngörüldüğü gibi mekânsal bilgi sistemlerinin altlığını 
oluşturacak şekilde ve yapıda güncellemek, tüm hata ve noksanlıklardan arındırmak, sayısal ve hukuksal formda 
bilgisayar ortamına aktararak kullanıma sunmak, bu amaçla kurumsal kapasite ve altyapıyı geliştirmek, gayrimenkul 
değerleme alanında hukuki, teknik ve idari yapının oluşturulması çerçevesini ve politikasını belirlemek amacı ile 
planlanan bir çerçeve çalışmasıdır.  

2008 yılında başlanan bu proje ile beş yılda yaklaşık sekiz milyon kadastro parselinin güncel, güvenilir, sorunsuz 
ve standardize edilmiş, hukuken geçerli hale getirilmesi amaçlanmaktadır. 

Tapu - Kadastro Bilgi Sistemi (TAKBİS) : Ülke genelinde tapu ve kadastro bilgilerinin bilgisayar ortamına 
aktarılması ile bu bilgiler üzerinden her türlü sorgulama ve işlemin elektronik ortamda anlık olarak (on-line) 
yapılabilmesini amaçlayan en temel e-Devlet projelerinden birisidir.  

2000 yılında çalışmalarına başlanılan TAKBİS Projesinin 1. aşaması 2005 yılında, 2. aşaması ise 2009 yılında 
sonuçlandırılmıştır. 2010 yılında proje tüm yönleri ile yeniden ele alınarak 3. ve son aşaması için Türksat A.Ş. ile 
21/03/2010 tarihinde sözleşme yapılmış ve 09/08/2010 tarihinde de bu projenin danışmanlık hizmeti TÜBİTAK’a 
verilmiştir. 

Proje, tapu işlemleri yönü ile 2011 yılında, bütünü itibariyle ise 2013 yılında sonuçlandırılmış olacaktır.  
Halen sistem içinde olan birimlerde e-Devlet kapısı üzerinden iş sahibi vatandaşlara hizmet verilmekte olup, 

birçok kurum ve kuruluşla veri paylaşımı on-line sistem üzerinden gerçekleştirilmektedir.  
Türkiye Ulusal Coğrafi Bilgi Sistemleri Projesi (TUCBS): Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünce, bu görev 

Bakanlığımızdaydı, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü aracılığıyla bu çalışmayı devam ettiriyoruz.  
Projenin fizibilite etüdünün çalışmaları için yüklenici ile sözleşme yapılmıştır. Fizibilite etüdü çalışmalarında 11 

Bakanlık, 50’den fazla kurum ve kuruluş ile belediyeler ve üniversitelerin katkısı sağlanmıştır.  
TUSAGA-Aktif Projesi: TUSAGA-Aktif Sistemi Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü ve Harita Genel 

Komutanlığının müşterek müşteri kurumlar olarak yer aldığı, İstanbul Kültür Üniversitesinin yürütücüsü olduğu ve Mayıs 
2006 başlayıp fiilen Mayıs 2009’da resmen Temmuz 2010’da sona eren bir TÜBİTAK Kamu ARGE projesidir. 

Projenin amacı; tüm ülke ve KKTC genelinde yirmi dört saat gerçek zamanda coğrafi konumu santimetre 
duyarlılığında belirlemek ve mevcut haritaları Uluslararası Koordinat Sistemine dönüştürmektir.  

Proje sayesinde; birçok e-devlet uygulamasında (e-belediye, e-ulaştırma, TAKBİS, vb.) yer alan veri toplama 
faaliyetlerinde maliyet ve zaman tasarrufu sağlanmaktadır. Bu sistemle ilgili, GPS cihazıyla birlikte uydu aracılığıyla 
kurulan yer istasyonları sayesinde Türkiye'nin şu anda her santimetre karesinde, santimetre duyarlığında ölçüm 
gerçekleştirilmektedir.  

Harita ve kadastro işlerinin zaman ve maliyet olarak yüzde 30’ unu oluşturan nirengi/poligon tesis ve ölçümüne 
ihtiyaç olmamaktadır. 
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Halen yürütülmekte olan bu projelerin dışında, yakın geçmişte başarıyla tamamlanmış Marmara Deprem Bölgesi 

Arazi Bilgi Sistemi (MERLİS),  Harita Bilgi Bankasının Kurulması Projesi ve Tapu Arşiv Bilgi Sistemi (TARBİS) gibi önemli 
projeler de mevcuttur.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; yine 2011 Yılında Tapu - Kadastro Bilgi Sisteminin ülke genelinde tüm 
birimlerde yaygınlaştırılmasıyla tapu bilgilerinin bilgisayar ortamına aktarılması sağlanacak, bu bilgiler üzerinden her türlü 
sorgulama ve işlem, elektronik ortamda anlık olarak (on-line) yapılabilecektir. 

Ayrıca tapu-kadastro bilgilerini mekânsal bilgi sistemlerinin altlığını oluşturacak şekilde ve yapıda güncellemek, 
tüm hata ve noksanlıklardan arındırmak, sayısal ve hukuksal formda bilgisayar ortamına aktararak kullanıma sunmak, 
gayrimenkul değerleme alanında hukuki, teknik ve idari yapıyı oluşturmak üzere Tapu ve Kadastro Modernizasyon 
Projesi kapsamında yenileme çalışmalarına devam edilecektir. Türkiye’deki tüm tapu sicil müdürlüklerimizi 2013 yılı 
sonuna kadar tamamını yenileyeceğiz. Yeni kurumsal kimlik değişikliğini de bu konuda yaptık.  

Şu anda özellikle tapu sicil müdürlüklerimize randevu sistemini getirdik, bunu başlattık. İstanbul’daki tüm tapu 
sicil müdürlüklerimizde üç ay içerisinde ve Ankara’da da tüm tapu sicil müdürlüklerimizde yine üç ay içerisinde 
tamamlamayı planlıyoruz. Etkin bir şekilde Türkiye’de yine 2012 yılı sonuna kadar tüm sicil müdürlüklerimizde randevu 
sistemiyle birlikte işlem yürütülmesini planlıyoruz. Bu konudaki yaptığımız pilot uygulamalarda çok olumlu neticeler alındı. 
Özellikle sistem gayet basitçe şöyle çalışıyor: Önde bir büro kuruluyor, hizmet satın almak üzere gelen vatandaşımız 
oraya müracaatını yapıyor, evrakları ve talep edilmesi gereken belgeleri kontrol ediliyor, eğer noksanlık varsa 
tamamlattırılıyor, oradan hemen evrak alınıyor, bilgisayara veri girildiği zaman hangi memurun o işlemi yürüteceği kaydı 
hemen bilgisayarın önüne giriyor. Vatandaş gönderiliyor. Bekleyecekse orada güzel bekleme yerleri yapılıyor tapu sicil 
müdürlüklerimizde. O yatıracak olduğu harçlar ve mali eğer yatırılması gereken paralar varsa harç noktasında, özellikle 
vergiler noktasında cep telefonuna mesaj atılıyor, bankaya paraları yatırılıyor. Artık makbuz getir de denilmiyor kendisine, 
o parayı yatırdığında hemen o işlemi yapan… 

BÜLENT BARATALI (İzmir) – Sayın Bakan “hizmet satın almak için gelen vatandaş” dediniz.  
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Hizmet almak için. Eğer öyle demişsem 

düzeltiyorum, hizmet almak için gelen, müracaat eden vatandaşımız. O bedelini, harcını yatırdığı zaman otomatikman 
bilgisayara, tapu kadastrodaki bizim o sistem içinde bilgisayara paranın yatırıldığı kaydı geliyor, hemen işlemleri 
tamamlanıyor ve imzaya, yine, mesajla birlikte, cep telefonuna veya verdiği bir telefon numarasına bilgiyle imzaya davet 
ediliyor, bu uygulanan yerlerde çok güzel verimler alındı bu konuda. Özellikle Tapu Kadastro Genel Müdürlüğümüzün 
verdiği hizmetlerde, özellikle hizmetlerdeki verimliliği ve süreçleri iyi izleme adına bir Alo Tapu hattımız var, oradan gelen 
tüm bilgileri ve müracaatları değerlendiriyor. Ayrıca her bölgede, bölge müdürlüğümüzde yapılan tüm o günkü 
yevmiyelerin yüzde 10’u kadar, vatandaşa mutlaka aranarak sürecin nasıl çalıştığını, memnuniyeti, varsa şikayeti, bunlar 
alınıyor ve bunlar kayıt altına alınıyor, görüşmeler, sesli telefonda yapılan görüşmelerde kendisine bilgi verilerek kayıt 
altına alınıyor ve bunlar en ufak bir şikâyet varsa, bir memnuniyetsizlik varsa mutlaka değerlendirilerek konu hakkında 
çözüm üretilme noktasında gayret edilmektedir ve çok olumlu neticeler alınmaktadır.  

Şu anda bizim yaptığımız çalışmalarda yüzde 86’nın üzerinde memnuniyet söz konusu. Bunu daha da 
yukarılara çıkarma noktasında Tapu Kadastro Genel Müdürlüğümüzle çalışmalarımız devam etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; sabırla beni dinlediğiniz için teşekkür ediyorum. Sayın Başkan, 
müsamahanız için teşekkür ediyorum. Zamanı oldukça aştık. 2011 yılı bütçemize verecek olduğunuz katkılarınızdan 
dolayı şimdiden sizlere teşekkür ediyorum. Bakanlığımıza ve ülkemize 2011 yılı bütçemizin hayırlı olması dilekleriyle 
sizleri saygıyla selamlıyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
13.15’te toplanmak üzere oturumu kapatıyorum.        

     Kapanma Saati : 11.58 
İKİNCİ OTURUM 

Açılma Saati: 13.24 
BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 

 BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa)  
SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

---0--- 
BAŞKAN – 11’inci Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum. 
Şimdi, sırayla söz vereceğim. 
İlk olarak Sayın Aslanoğlu, buyurun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun çok değerli üyeleri, 

Sayın Bakanlarım, Tapu ve Kadastro Genel Müdürüm, Değerli Müsteşarlarım, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığının 
değerli elemanları, Bayındırlık Bakanlığının değerli elemanları, değerli basın; hepinize saygılar sunuyorum. 

Şimdi, müsaade ederseniz önce Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğüyle ilgili birkaç şeye değineceğim. Bir 
kere orada çalışan herkese teşekkür ediyorum. Bu ülkenin çok çalışan ama sosyal ve ekonomik açıdan en az hak alan 
bir personeli, bunu kabul edelim. Yani Sayın Bakan, geçmişi unutalım, geleceğe bakalım. Bu arkadaşlarımız hakikaten 
Türkiye'nin her yerinde özveriyle çalışıyorlar, yoğun çalışıyorlar, birebir halkın yoğun sorunlarını taşıyorlar. Onun  için  
Tapu  ve  Kadastro  Genel Müdürlüğü personeline mutlaka -aşağıda dün görüşülecekti, dün  toplanmadı- teşkilat 
kanunlarında… Özellikle Türkiye’de ilk döner sermaye kuran bir kurum ama hiç döner sermayeden bugüne kadar 
yararlanmayan bir kurum. Onun için biz CHP Grubu olarak Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü elemanlarına döner 
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sermayeden verilecek her şeye imzamızı koyarız. Bu nedenle özellikle Tapu ve Kadastro çalışanlarının bu konuda 
motive edilmesi lazım. Ben bunu bir kez daha dikkatlerinize sunuyorum. Biz her zaman söyledik, her zaman söylüyoruz. 
Biz bu konuda son derece duyarlıyız, her türlü yardım etmeye hazırız.  

Şimdi, Sayın Bakanım, tabii tapu demek, halkın elindeki tapu devlete inanmak demektir. Ama size bir örnek 
vereceğim: Şimdi, tapu veriliyor, arkasından yirmi beş yıl geçiyor devlet “Ben bu tapuları iptal ediyorum.” diye dava 
açıyor.  

Şimdi, Sayın Bakanım, Malatya Doğanşehir’in üç köyünde geçen ay yaklaşık iki yüz tane tapu iptal davası açtı 
hazine avukatları. Yirmi beş yıl önce kadastro geçmiş, Tapu Kadastro ve mahkeme kararıyla bu tapuları vermiş dev let 
ama ben devletime inanmayacağım kime inanacağım? Bunlar el değiştirmiş, burası ne orman ne bilmem ne; bahçe var, 
bağ var, elmalık, kayısılık, bu gibi yerler, ormanla ilgisi yok, zamanında kadastro geçmiş buradan ve kadastronun 
kararıyla bu tapular verilmiş.  

BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Samsun) – Ama orman diye dava açılmış… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ama yirmi beş yıl sonra ne hikmetse Orman İdaresi dava açıyor 

yani bu mallar el değiştirmiş… Şimdi, ben bu bölgede yani artık tüm mallar 10 liraysa 1 liraya gitti. Bunlara ayıplı mal 
diyorlar. Tapuya güvenmeyecek neye güvenecek insanlar? Onun için bunu Tapu Kadastronun elinden mutlaka… Sizin 
verdiğiniz tapuya müdahale ediyor, devlet devlete müdahale ediyor. Yani ben tapuya güvenmeyeceğ im kime 
güveneceğim Sayın Bakanım? Şimdi, adam buradan üç ay önce mal almış, beş ay önce mal almış yani bu insanlar “Ben  
üç ay önce aldım, ben gittim tapumu aldım.” diyor veya buralar ne orman ne bir şey. Zamanında tamamen orman dışı 
arazilermiş ama yirmi beş sene sonra mı aklına geliyor acaba Sayın Bakanım, Orman İdaresinin? Yani bu konu hassas 
bir konu ve en son yaklaşık yüz seksen iptal davası açıldı bir ay içerisinde, herhâlde önümüzdeki günlerde daha fazlası 
gelecek. Sayın Bakanım, özellikle bu tapuları veren Tapu Kadastroda kadastro geçtikten sonra verilmiş yani kadastro 
geçtikten sonra verilen tapular. Hakikaten bunu anlamak mümkün değil Sayın Bakanım.  

Şimdi, müsaade ederseniz… 
SADIK BADAK (Antalya) – Orman… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Vallahi devlet, ben devleti bilirim Sadık Bey. Eğer devletin verdiği 

tapu… 
SADIK BADAK (Antalya) – Mahkeme iptal ediyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Mahkeme kararıyla verilen bir tapu… 
SADIK BADAK (Antalya) – 20. Hukuk Dairesi iptal ediyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Yani benim halkım “Ben kime inanacağım?” diyor.  
SADIK BADAK (Antalya) – 2004’e kadar bir problem yoktu, 2004’te çıktı. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Eskiden beri vardı Sayın Badak.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – “Ben kime inanacağım; devletimin verdiği  tapuya inandım ben 

mal aldım.” diyor. Üç ay önce mal almış, üç ay önce, Sadık Bey, üç ay önce, “Devletime güvendim, ben tapumu aldım.” 
diyor.  

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – İptal davasını kim açıyor? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Orman adına hazine avukatları açıyor.  
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Orman İdaresi açıyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Efendim, şimdi müsaade ederseniz birkaç kelime de İller Bankası 

hakkında konuşmak istiyorum. 
Ben bir kere İller Bankasının tüm çalışanlarına teşekkür ediyorum. Ben dokuz senedir bu Meclisteyim, benim 

şahsi bir talebim olmaz hiç kimseden, hiçbir bürokrattan şahsi talebim olmamıştır. İlimle ilgili, Türkiye’yle ilgili veya 
mağdur olan birisi varsa derim ki, bilgim varsa “Ya bu böyleymiş, Emin Bey, ne dersiniz; takdir sizin.” derim. Hiç 
hayatta…  

Şimdi, İller Bankasıyla ben dokuz yıldır hangi konuda bir sorunumuz olsa… Bir kere tüm çalışanları çok 
duyarlı, Sayın Genel Müdür  başta olmak üzere ama Sayın Bakanım, bunların bir kanununu burada günlerce çalıştık 
yani bizi, burada, üç ay alt komisyonda… Sayın Baratalı bizim partimiz adına alt komisyon üyesiydi, ben hatırlıyorum ki 
üç ay bir şekilde tam da olmasa hepimizin desteğiyle bir yasa çıkarmaya çalıştık. Meclis Genel Kurulunda günlerce sıra 
aldı ama hep atladı, o kanuna geliyor bir sonraki kanuna geçiyor, her gelen kanun önüne geçti onun. Bu nedenle Sayın 
Bakan, İller Bankası çalışanlarının motivasyonu yönünden, İller Bankasının özellikle belediyelere hizmet açısından 
etkinliği yönünden bu kanunun mutlaka çıkarılması lazım. Biz eksiğine rağmen, bizim istediğimiz şekilde bazı maddeleri 
olmamasına rağmen, ama genel bir konsensüs sağlanmamasına rağmen diliyorum ki Genel Kurulda hep birlikte yani 
bizim de önerilerimiz dikkate alınarak ama bir şekilde bu kanunun çıkarılması lazım Sayın Bakan. Ama biz tümüyle 
mutabık değiliz, bunu açık söylüyorum. Sayın Baratalı alt komisyon üyesiydi, bazı maddelerinde bir mutabakatımız 
olmamasına rağmen diliyorum ki bizim önergelerimizle onlar da düzelir ve bir şekilde İller Bankasının daha etkin hizmet 
yapması için bu yasa çıkar. Yani bir yerde bizim, sizin sahip çıkmamız lazım Sayın Bakanım. “Benim yasam nerede; 
niye çıkarmıyorsunuz?” demeniz lazım, demediniz. Hep önüne geçti, hep önüne geçti Sayın Bakanım.  

Şimdi, tabii, İller Bankası belediyelerle birebir ilintili ama birinci derece İller Bankası sadece yasayla gelen bir 
uygulamayı uyguluyor. Belediye meclisi payları, il genel meclisi payları… İller Bankasının burada bir suçu yok, yasadan 
gelen yani bir şekilde tahsilatı Maliye Bakanlığı veriyor, onlar belediyelere veriyor. Ama ona burada girmeyeceğim yani 
burada antidemokratik bir uygulama var, İller Bankasının uygulaması demiyorum, yani siz 650 bin nüfuslu bir şehre 
veriyorsunuz 80 milyon lira para yılda, bir büyükşehir belediyesine veriliyor yılda 160 milyon. Samsun tabii çok rahat yani 
daha önce Samsun 400 bindi, 350 bindi yani o 20 kilometre büyüttünüz ya Sayın Bakanım, böyle 25 kilometre tüm her 
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tarafı büyüttünüz ya sonra 500 bin oldunuz ama beni de büyütün 25 kilometre ben de 600 bin oluyum. Benim hakkımı 
Samsun’a niye veriyorsunuz? “Ben Samsun’a niye veriyorsunuz?” demiyorum. 200 milyon para alıyorlar yılda, parayı 
harcayarak yer bulamıyorlar artık bu büyükşehirler.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Ama sadece Malatya’yı düşünme. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır, demin dedim ya, Sayın Bakan, acaba yani öyle mi duydum, 

bilerek Sayın Yüksel ile size pas attım ama pası kullanamadınız, ben pas attım. Bakan öyle bir şey söylemedi, “Kayseri 
Büyükşehir” dedi.  

Şimdi, Sayın Bakan, Urfa’nın nüfusu, şu anda mücavir alanı 600 bin, şu andaki mücavir alanı. Siz 25 kilometre 
büyütün bakın… Ben, belki Münir Ağabeyim şey yapacak, Akyazı Kocaeli’ne 35 kilometre. Doğru mu? 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Adapazarı’na 35 kilometre. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Evet, Adapazarı’na 35 kilometre, büyükşehir kapsamı içinde. Bir 

tane köy kalmadı buralarda, hepsi büyükşehir kapsamına girdi, bir de çift kaymaklı biliyor musunuz Sayın Bakan. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Çift kaymak deyince aklıma kaymak geliyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Halil Bey, bugüne kadar kaymak falan görmedik, hiç bana 

kaymaktan bahsetme, artık “Afyon kaymağı” deme bana.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Hatırlatma, borçlu çıkarsın. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hatırlatma. 
Sayın Bakanım, çift kaymak; bir özel idare payını alıyorlar, bir de büyükşehir payını, vay benim, vay anam. 

Samsun da aynı, Erzurum da aynı… Burada bir haksızlık var. Kimin hakkıysa herkes hakkını… Yani İller Bankasının 
yine söylüyorum birinci derecede hiçbir suçu yoktur ama bu isyanımı bir hükûmet üyesi olarak size de iletiyorum.  

Sayın Bakan, sosyal güvenlikle ilgili birkaç kelime edip hemen süremi tamamlamaya çalışacağım. 
Şimdi, borçların yeniden yapılandırılması yaklaşık dört beş aydır gündeme geldi, insanlar tedirgin oldu, borçlu 

olanlar, borçlu olmayanlar, işte ödeyip ödememek, lütfen sizden ricamız, yapılandırma bitene kadar kimse 
haczedilmesin. Birkaç çatlak ses duydum, birebir haczedildiklerini duydum. İnsanlar borçluysa zaten borçlu ama bir de 
haciz o insanları üzüyor Sayın Bakanım. Yani bu piyasada artık rücu buldu yani bu yapılandırma var artık, bir gerçek, 
herkes bir şekilde eski borcu ödeyecekse ödemiyorlar, “Ben niye ödeyeyim?” diyor ama, yani, artık lütfen rica ediyoruz 
bu bir an önce gelsin; bir. İki, kimseyi haczettirmeyin, icra göndermeyin. Çünkü bu süreçte kimse ödemiyor Sayın 
Bakanım. Hassaten yani ben Sosyal Güvenlik çalışanlarının bu konuda duyarlı olduklarına inanıyorum ama birkaç yerde 
bana bu geldi, “Haczediliyoruz.” dediler. Bunu tüm teşkilat bilirse kimseyi haczetmeyelim; bir. İki, bu uygulamadan sonra 
yapılandırma… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) - …başladığı zamanda mevcut hacizler kalkarsa o insanlar nefes 

alır. Bankadan kredi alanlar şu anda hiçbir şey yapamıyorlar Sayın Bakan. Yapılandırmada hacizlerin kaldırılması 
mutlak olmalı, aksi hâlde çok büyük faydası olmuyor. Çünkü adam gidip bankadan kredi alıp belki taksitlerini ödeyecek. 
Onun için hacizlerin kalkması lazım. 

Sayın Bakan, tabii burada spor kulüpleri bir kanayan yara değil, neşteri de geçti, baltayla vursanız artık nasıl 
çözeceğiz bilmiyorum. Hepimizin derdi hepinizin derdi. Türkiye’de eğer hâlâ daha bu uygulama devam ederse, sosyal 
güvenlik primlerini federasyonlarla direkt muhatap olmanız gerekiyor Sayın Bakanım. Sizin muhatabınız kulüplerin 
yanında federasyon da olmalı. Federasyon bir şekilde kesiyor ama bu şekilde borç birikmesinin sebebi hep 
federasyonun verdiği, dün de söyledim Spor Bakanlığı bütçesinde, temlikler. Bir yönetici geliyor, çok yanlış transferler 
yapıyor, büyük paralar harcıyor temliği koyup gidiyor. Spor kulübüne temlik konulamaz Sayın Bakanım ve kulüpler 
batıyor. Bu nedenle bu yapılandırmada spor kulüplerini yani sizin o klasik yapılandırmanın dışında tutmanız lazım Sayın 
Bakanım. Aksi hâlde diyelim otuz altı ay vade veriyorsanız ama bunları ne otuz altı ay keser ne üç yüz altmış ay keser 
Sayın Bakanım. Özellikle bunlar bir şekilde o kadar çok kitleyi ilgilendiriyor ki, örneğin, Malatyaspor’a bir haciz 
gönderdiler, sadece 1,1 milyon liralık sosyal güvenlik alacağını 318 kişi… Yani ne kabahati var, adam diyelim ki 
başhekim, hastane başhekimi. Kulübe hasbelkader girmiş, alınan hiçbir karardan haberi yok, sırf bir kulüp sevgisi 
nedeniyle bu garibime haciz gidiyor. Birileri hata yapıyor… Ha bir de artık Dernekler Kanunu’na göre kulüp olmaz. Bir de 
imzayı kim attıysa ve bunu 3-5 kişi yönetiyor, onlardan isteyeceksiniz. Garibim yani müşterek borçlu müteselsil kefil bir 
sürü insan, devlet memuru becermiş yani kulübün… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Toparlıyorum Sayın Başkan. 
Bu nedenle kulüp borçlarını bu eğer getirdiğiniz… Bir bütün olarak şey yaparsanız Sayın Bakanım, sonuç 

alamazsınız. Yani kulüp borçlarına ayrı bir vadelendirme, ayrı bir yapılandırma yapmak zorundasınız. Yani bu 
yapılandırmanın bütünü içinde aynı eşit koşulda korsanız hiçbir sonuç alamazsınız Sayın Bakanım. Kimse 
yapılandırmaya gidemez, ben şahsen Malatyaspor’da yıllarca uğraştım, kesinlikle ödenemez. Onun için spor kulüplerinin 
borçlarını farklı bir yapılandırma içinde değerlendirmek zorundayız. Ben bir kez daha dikkatlerinize sunuyorum. 

Şimdi, Sayın Bakanım, çölyak diye bir hastalık varmış. Geçen gün ben hekimdeydim, bir arkadaşımın yanına 
gittim, oğlu çölyakmış. Türkiye özellikle kemik erimelerine, tüp bebek yapılırken anne babanın analizi, özellikle 
büyümeyen çocuklar mutlaka çölyak testinden geçmek zorundaymış ama maalesef Sosyal Güvenlik Kurumumuz 
çölyakla ilgili hiçbir testin parasını vermiyormuş. Yani bu bir artık yaşamın gerçeği yani çok yapılması gerekiyor bu testin.  
Yani kemik erimelerinde, özellikle çocuklarda Sayın Bakanım yani çok da büyük bir maliyet değil çölyak testi ama her ne 
hikmetse çölyak testinin parasını Sosyal Güvenlik Kurumu ödemiyormuş. Ben hekim değilim ama mantığım şu: 
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Türkiye’de bir hastalık varsa, bunların testlerinin bedeli ödeniyorsa çölyak niye ödenmiyor? Acıdım, üzüldüm, “Bilmem 
şu kadar ben test parası verdim.” dedi, bir arkadaşımın oğlu çölyak hastasıymış. Ben bir kez daha Sosyal Güvenlik 
Kurumunda bunu dikkatlerinize sunuyorum.  

Sayın Bakan, kısa geçtim, daha çok konuşacak şeyim var ama öğleden sonra biraz daha süre verilirse mutlu 
olurum. Bütçelerimiz hayırlı olsun.  

Çok teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkürler. 
Sayın Öztrak, buyurun efendim. 
FAİK ÖZTRAK (Tekirdağ) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Bakanlar, değerli milletvekilleri, değerli bürokratlar; konuşmama başlarken hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 
Tabii, Sayın Bakan işsizlikle ilgili olarak yaptığı açıklamalarda ilginç bir tablo çizdi ama bugün de ağustos 

ayında yani 3’üncü çeyreği temsil eden işsizlik rakamları yayınlandı. Geçen yüzde 10,6 olan işsizlik oranı bu ay yüzde 
11,4’e yükselmiş ama geçen sene de bu 13,4’müş, 2 puan da düşmüş. Yine bu dönemde işsiz sayısı da 2 milyon 971 
bin kişi olmuş. Şimdi bu 2 milyon 971 bin kişi nisan ayından bu yana gördüğümüz en yüksek işsiz sayısı. Bu ham 
verilerin ötesinde mevsimlik düzeltmesi yapılmış serilere dönüp baktığımız zaman o zaman bir önceki aya göre işsizliğin 
0,2 puan arttığını görüyoruz yani 11,8’den 12’ye çıkmış. İşsiz sayısı ise yine bu dönemde mevsimlik düzeltilmiş 40 bin 
kişi artarak 3 milyon 60 bin kişi olmuş. Yine tarım dışı istihdama dönüp baktığımız zaman burada da istihdamdaki 
artışların son altı ayın en düşük artış rakamları olduğunu görüyoruz. Mevsimlik düzeltilmiş istihdam düzeylerini bir 
grafiğe yansıttığımızda son üç aydır bir geri dönüşün yani istihdamda düşüşün başladığı da ortaya çıkıyor. Peki, bunun 
arkasında ne vardır diye baktığımızda izninizle bir rakam vermek istiyorum. Geçen senenin üçüncü ayında 1.000 lira 
alan bir çalışanın bu maaşının dolar cinsinden karşılığı 587 dolarmış, geçen yılın son ayında, on ikinci ayında bu 672 
dolara yükselmiş, 1.000 lira almaya devam ediyor, herhangi bir artış olmadığını varsayıyoruz, onuncu ayda da bu 717 
liraya yükselmiş. Şimdi, tabii, Sayın Bakan, istihdam planı açıklıyor, yeni işe başlayan gençleri, kadınlardan prim 
alınmayacağını söylüyor ama diğer tarafta iş gücü maliyeti rakiplerimize göre böyle artmaya devam ederse ki bunun, 
artışın arkasındaki tek neden kurdur, işçinin eline bir şey geçmemektedir, reel olarak hatta enflasyonu dikkat alırsak 
düşme vardır. Bu böyle devam ederse Türkiye’de insanlar kayıt içinde işçi çalıştıramazlar, sürekli rekabet gücü kaybolur, 
sürekle rekabet gücü kayboldukça da işletmeler yavaş yavaş kapanmaya başlar ve sonuç olarak gördüğümüz manzara 
şudur: Son iki aydır yani temmuz ve ağustos aylarında istihdam yeniden düşmeye başlamıştır. Mevsimlik düzeltilmiş 
olarak baktığımızda istihdam yeniden düşmeye başlamıştır ama bu dışarıdan, özellikle Amerika’nın, FED’in para 
basmak suretiyle kendi krizini bizim gibi ekonomilere ihraç etmesi karşısında bir tek lider sessiz kalmaktadır, bir tek 
Türkiye'nin Başbakanı sessiz kalmakta, hatta bundan hoşnut gibi görünmektedir. Oysa bütün dünya bundan rahatsızdır. 
Nitekim sonunda Merkez Bankası da patlamıştır, dün akşam gerçekten borç alma faizlerinde yaklaşık 4 puan civarında 
indirim yapmak suretiyle Türkiye’ye para getirenlere size burada artık büyük kârlar sağlamayacağım demiştir. Geç 
kalmıştır, tahribat olmuştur, geç kalmıştır. Sayın Başbakan bu konuya sessiz kalmış, bunu siyaseten nasıl 
kullanabileceği konusunda birtakım şeylere girmiş, “Değerli para Türkiye'nin, bizim haysiyetimiz.” gibi hiç anlamı 
olmayan birtakım sözler söylenmiş ama sonuç itibarıyla dünyanın diğer tüm ülkeleri paralarının değerlenmelerinden son 
derece rahatsız olmuşlardır. Cari açık olarak geldiğimiz nokta ortadadır. Türkiye’de artık sene sonunda cari açığın 40 
milyar doları aşacağı da anlaşılmıştır ve bu işin bu şekilde gitmesi mümkün değildir.  

Şimdi, yine bazı konulara dikkatinizi çekmek istiyorum. Birkaç gündür burada bütçeyi konuşuyoruz, her şey 
çok iyi gidiyormuş gibi bir hava var. İyi gitmiyor yani giderek kırılganlık artıyor; cari açık büyüyor, cari açığın finansmanı 
son derece hareketli kaynaklarla yapılıyor, her an dışarı çıkabilecek kaynaklarla yapılıyor, nihayet iyi gitmediği 
konusunda dün hakikaten telaş içinde Merkez Bankasının hareket etmesi işlerin iyi gitmediğini bir defa daha ortaya 
koymuştur. Dolayısıyla bu makro çerçevede bu paradigmalar değişmedikçe bizim Türkiye’de işsizlik meselesini ya da 
istihdam yaratmayan büyüme süreçlerini çözebilmemiz mümkün değildir. 

Sayın Başkan, tabii Sayın Bakan “2009 yılında da istihdam yarattık, 2010’da da istihdam yaratmaya devam 
ediyoruz.” dedi ama ben bir konuya Sayın Bakanın dikkatini çekmek isterim: Hatırlayacaksınız krizin en derin hissedildiği 
dönem 2009 yılının ilk çeyreğidir, ay olarak da şubat ayıdır. İşte tam şubat ayında TÜİK eksik istihdam tanımlarında 
yaptığı bir değişiklikle daha önce istihdama dâhil edilmeyen, örneğin mevsimlik işçiler ve diğer kitleyi, 450 bin kişilik bir  
kitleyi tarım istihdamına dâhil etmiştir. İşte bu dâhil etme sonucunda da Türkiye, tarımda, o güne kadar tarımda sürekli 
istihdam azalırken birdenbire tarımda çok yüksek istihdam artışlarıyla karşı karşıya kalmıştır. Son dönemde yaratılan 
istihdama baktığımız zaman da göreceğiz ki ağırlıklı olarak istihdamın büyük kısmı tarımda ve kayıt dışında 
yaratılmaktadır, istihdamın kalitesi bozulmaktadır. Yani kriz öncesindeki istihdam seviyelerine gelirken kalitenin ciddi 
şekilde bozulduğunu görüyoruz.  

Üzerinde durmak istediğim bir diğer konu da sosyal güvenlik açıklarıyla ilgilidir. Çalışma hayatından, çalışanın 
refah ve mutluluğundan sorumlu bir Bakanlığın tabii ki bütçesini görüşüyoruz. Çalışanlarımızın refahı, mutluluğu ve 
yaşam kalitesi eline geçen reel ücretlere bağlıdır. Hükûmete sorarsak Hükûmet çalışan kesimlerimizin enflasyona 
ezdirilmediğini söylemektedir ancak devletin resmî dokümanlarına baktığımızda, 2011 programında 2010 yılında net 
memur maaşlarına yüzde 7, ortalama kamu işçi ücretlerine ise yüzde 4,6 oranında zam yapılmış. Ekim ayında on iki 
aylık TÜFE enflasyonu neymiş? Yüzde 8,62. Gıda grubunda on iki aylık fiyat artışı ne? Yüzde 17,94. Yani gıda 
fiyatlarının yüzde 17,94 arttığı bir ülkede çalışan kesimlere genel enflasyonun altında bir maaş zammını makul görmek 
de mümkün değildir.  
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Yine programa göre, kamuda çalışan işçinin eline geçen net reel ücret, hesapladığımız zaman, 2002 

seviyesinin bile altında kalmaktadır.  
Yine Orta Vadeli Program’da cari açık kadar önemli bir başka açık, Sayın Bakanım, dikkati çekmektedir, bu  da 

sosyal güvenlik kuruluşlarının açıklarıdır. Orta Vadeli Program’a baktığımız zaman sürekli reform yapıyoruz, sürekli 
tedbir alıyoruz, “Açıkları azaltacağız.” diyoruz ama her reform, her tedbir açıklarda çok daha yüksek bir artışı gündeme 
getiriyor ve bu gidiş çerçevesinde konuyu değerlendirdiğimizde öyle gözüküyor ki önümüzdeki dönemde Türkiye'nin en 
önemli sorunlarından biri olmaya bu sosyal güvenlik açıkları devam edecektir. Bu konuda da mutlaka birtakım önemli 
tedbirlerin artık alınması gerektiği kanaatindeyim. 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Buyurun Sayın Kutluata. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Saygıdeğer Bakanlar, değerli milletvekilleri, bürokrasimizin değerli mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Efendim, ben de önce kısaca Bayındırlık ve İskân Bakanlığımızla ilgili bir iki noktaya temas edeceğim ve tapu 

iptalleri konusu gerçekten, Sayın Bakan, her yerde çok büyük sıkıntı ve tabii tapusu iptal edilenler haklarını ancak bir 
kasaba avukatıyla savunabilirlerse ancak ona gücü yeten insanlar olduğu için karşılarına devlet verdiği tapuyu iptal 
etmek üzere çıktığı zaman yapacak hiçbir şeyleri yok. Buradaki bir adalet sapmasını gözden uzak tutamayız, her şeyi bir 
tarafa bıraksak buna bakmak lazım ve ayrıca bu tapular verilirken ki şey de bu tapu sahiplerinin özel gayretiyle olmuş iş 
değildir. Sizin birimleriniz oraları görerek, bir hakkaniyeti dikkate alarak bunu yapmışlardır. Bu konuda sizlere büyük 
görev düştüğünü ifade etmek istiyorum. 

“Bayındırlık ve İskân Bakanlığı”dır Bakanlığımızın adı. Bayındırlıkla ilgili faaliyetlerin büyük oranda Bakanlık 
dışına alınmış olması, iskânla ilgili konularda da Sayın Bakan, konut meselesinde Türkiye’de ciddi bir sıkıntı ortaya çıktı. 
Biz konut meselesini hep konut sayılarıyla, konut açıklarıyla filan izah ederken bunun üzerine Toplu Konut gibi, 
zannederim, 1983’ten itibaren bir kuruma sahip olmuşken Toplu Konut Fonu, bugünkü adıyla TOKİ’nin konut konusunda 
farklı bir uygulama içinde olduğunu görüyoruz. Toplu Konut Fonu, dar gelirlilerin konut sahibi edilme meselesini geri 
planlara altmış, konut piyasasındaki ranttan pay olmak, dolayısıyla o gerekçeyle işlem yapmak ve o gerekçeye 
dayanarak da kendisine yetkiler almak yoluna gitmiştir; dolayısıyla, dar gelirlinin konut meselesi şu anda ortada 
kalmıştır.  

TOKİ’nin rakamlarına baktığımız zaman, dar gelirliler ve fakirler için yapılan konut ile aldığınız rakamları 
değerlendirdiğiniz zaman, Sayın Bakan, şöyle bir tablo ortaya çıkıyor: 300-400 bin nüfuslu bizim orta büyüklükteki 
illerimizden bir tanesinde, işte Düzce bile 400 bin yok, Bolu bile 330 bin zannedersem, yani bu çapta bir ilimizde 140 bin 
metrekare yani 140 dönüm araziyi, kamu arazisini müteahhide kat karşılığı verin, TOKİ’nin yaptırdım dediği konutları 
bedava verme şansınız var. Yani burada bu rakamlarla söylemek istediğim bu konu ortada kalmıştır ve Türkiye’de bu 
anlamda özel sektörün yapacağı işlerle meşgul olduğu için konut konusunda TOKİ, siz de İskân Bakanlığı olmanız 
dolayısıyla bu Hükûmetin konut konusundaki bir politika değişikliğini yeniden gözden geçirmesi ve dar gelirlinin konut 
edinmesinde ortaya çıkan yeni görüntüyü düzeltmesi gerekir diye düşünüyorum.  

Buradan Çalışma Bakanlığımızla ilgili konulara geçmek istiyorum. Sayın Bakan, tabii Çalışma Bakanlığı, her 
zaman ifade ettiğim bir şey var, kırılıp dökülenleri toplamakla görevli bir Bakanlık âdeta yani iş hayatındaki aksaklıkları 
düzene sokmak, telafi etmek. Esas çalışma hayatına yönelik sıkıntıların diğer bakanlıkların uygulamalarıyla çok 
yakından ilgili olduğunu biliyoruz. Yani Türkiye’deki işsiz sayısının artması elbette Çalışma Bakanlığının ortaya çıkardığı 
bir tablo değil, Türkiye’deki işsiz sayılarının artışı veya vasıfsız işsiz oranının yüksek olması diğer bakanlıkları bağlı 
birimlerin faaliyetlerinin iyi yürümemesinden, dolayısıyla hükûmet politikasıyla ilgili bir konudur. O bakımdan, Çalışma 
Bakanlığımızın saydığı birtakım çalışmaları, yapılan işleri görmezlikten gelemeyiz ama meseleyi halletme noktasında 
yeterli olmadığını da biliyoruz. Mesela, siz burada istihdam paketleri çerçevesinde yapılan işleri sayıyorsunuz, sizin de 
sonuçlarını gözlediğiniz gibi bunlar bir ölçüde deva olmaya çalışılan gayretler ama arkadan geniş bir işsiz kitlesi geliyor 
veya istihdamın kalitesinde çok büyük bir bozulma oluyor. Böyle olunca Çalışma Bakanlığının uğraşıp edip bir düzen 
almaya çalıştığı, arkadan toplamaya çalıştığı konuların kaynakta niye bu kadar bozulduğunu, bu verilerin, dengelerin 
orada niye bozulduğuna esasen bakmak mecburiyetindeyiz. Tabii, ben bakıyorum bu sonuçların güçlüğünü yaşayan 
bakanlarımız da ekonominin genelinden söz ederken Hükûmetin bir şablon hâline getirdiği bir tablodan, onu ortaya 
koymaktan da geri durmuyorlar. İşte ekonomimizin kararlı politikalar uygulanması, işsizlik oranının 2010 yılının başında 
dünyada eşi az görülen örnekler sergilediği vesaire yani bir anlık ortaya çıkan rakamlarla izah etmeye de 
başvurulduğunu görüyorum. Esasen bunlara hiç gerek yok, hepimiz her şeyin nasıl gittiğini biliyoruz. 

Şimdi, basında mukayeseler yapılıyor, Çin gibi, dünyanın büyük sıkıntı yaşadığı bir dönemde âdeta işin 
saltanatını süren ve dünya hasılası içinde payını gittikçe artıran ve Amerika’ya yaklaşma yolunda olan bir ülkenin 
Başbakanı parasını değerlendirtmeye izin vermeyeceğini söylüyor, 190 veya 170 milyar dolar -şu an aklımda değil- 
ihracat fazlası verirken, dış ticaret fazlası verirken ama biz Türkiye’de sıcak paraya kefil olduğumuzu en yetkili 
ağızlardan, Başbakanımız vasıtasıyla ifade etmiş bulunuyoruz. Şimdi, bu kıyaslamalara baktığımız zaman işin ciddiyetini 
elbette herkes aynı ölçüde kavramıştır, eminim, ama ifade etmek, itiraf etmek ve bu yönde tedbirler almak gerektiği 
zaman çok geriden gittiğimizi görüyoruz. O yüzden işsizlik oranlarının bir dönem çok can yakıcı hâle gelmiş  olması, 
arkadan ufak kıpırdamaların meydana gelmesi de yine sanki böyle bir savunma güdüsüyle açıklandı. Bunlar hepimizi, 
daha doğrusu kendimizi yanıltıyoruz çünkü ben biliyorum ki Sayın Bakanın bu konunun yavaş gitmesinden veya 
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sıkıntıların devam ediyor olmasından bizler kadar sıkıntısı olduğundan eminim. Ama şunları sizinle paylaşmak istiyorum 
Sayın Bakanım: 

Şimdi, bakın, tabii, siyasette her şey söylenebiliyor ama siz ekonomi kökenli yani çalışma hayatını bilen 
insanlarsınız, hepimiz öyle, herkes öyle, Başbakan da öyle ama Sayın Başbakan bir kere söylemekle kalmadı, TOBB’a, 
biliyorsunuz iki buçuk, üç yıl önce bir söylemişti, “Birer kişiyi işe alsanız –kriz başında söylemişti- 1 milyon 300 bin kişi 
eder.” dedi. Biz bunu lafın gelişi olarak kabul ettik, üzerinde de durmadık, hatta ben dedim ki: “Öyle dememek lazım, 
birer kişi çıkarırsa –ki kriz onu getiriyor- en az 1 kişi çıkarsalar 1 milyon 300 bin kişi işsiz kalacak. Yani Başbakanın işin 
bu yönü üzerinde durması lazım.” diye de samimi değerlendirmeler yaptık. Sonra baktık, bu iş çok ciddiye alınınca tekrar 
söylendi. Yani iş adamları da talimat alınca itiraz da edemediler, “Gayret edeceğiz, çalışacağız.” filan dediler. Yani bu 
yaklaşımla, -tam tersini söylüyorum- “Eğer krize giriyoruz, birer işçi bile çıkarsalar şu tablo ortaya çıkar, çıkarmamaları 
için şunları anında yapıyoruz.” denseydi, ekonomi rahatlayacaktı.  

Sizin “Yaptık.” dediğiniz, diğer bakanlarımızın da hele ekonomiden sorumlu birimlerin bağlı olduğu, 
ekonomiden sorumlu bakanların ifade ettikleri, “Biz krizle ilgili şunları şunları yaptık.” diye alt alta saydıkları tablo, 
esasen normal bir ekonomik süreç içerisinde bu yapılması gereken şeylerdi çok büyük oranda. Dolayısıyla, biz krizde 
yapmaya tedbir almadık Sayın Bakan, bunu bir kere kabul edin. Yani “Gecikerek aldığımız tedbirlerle sonradan biraz 
telafi ettik.” Derseniz, bu kabul edilebilir bir şeydir.  

Şunun için söylüyorum: Borçların yapılandırılması konusunda -şu anda muhalefet de arzu ediyor, başından 
beri de söylüyoruz- bir gidişat var ve sonucu da alınacak ümit ediyorum, inşallah alınır. Ama biz bunu ne zamandır 
söylüyoruz? Kriz işaretleri göründüğü andan itibaren söylüyorduk. O zaman yapılsaydı ciddi bir düzenleme, birçok iş 
yerimiz, birçok küçük işletmemiz, birçok orta işletmemiz, kapananlar kapanmamış, can derdine düşenler de hiç değilse 
bir kısmı düşmemiş olurdu. Çok iyi biliyorsunuz ki elli altmış yıllık, belki yüz yıllık geçmişi olan orta hâlli işletmelerimiz bu 
dönemde bankalardan çek alamadılar. Çek alamadıkları için iş yapamadılar, iş yapamadıkları için de borçlarından ötürü 
tasfiyeleri fevkalade hızlandı.  

Şimdi buralarda işte gelindi, bu zeminlerde, ne diyoruz, kredi garanti fonlarından bahsedildi, rakamlar… 
Yürümedi hiçbir tanesi ve bu tedbirler gerektiği gibi alınmamış oldu.  

Şimdi, 2010 yılı başında büyüme rakamlarındaki baz etkisi de ağır olan bu büyük rakamlar ortaya çıkınca, 
derhâl sanki ipin ucunu bıraktık gibi değerlendirmelere kalkıştık. Bakın, ilk altı aydan sonra, biraz önce Faik Beyin de 
söylediği gibi… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum, buyurun. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) - …bugün açıklanan rakamların da gösterdiği gibi istihdamda gerileme 

işaretleri başladı ama ilk altı ayda 2 milyon 334 binlik bir istihdam artışından söz ettik. Rakamlara baktık, yüzde 51’i 
tarımda, yüzde 11’i sanayide, yüzde 37’si de inşaat ve hizmetlerde olmuş. 

Şimdi, 2009’da işsiz sayısı yani işsiz kalanlar, işini terk edenlerin dağılımı acaba ne idi oraya baktığımız 
zaman? Yani orada yüzde 1’i tarımdan işsiz kalmamıştı. Dolayısıyla, o işsizlerin, işsiz kalanların, işini kaybedenlerin 
sektörlere göre dağılımıyla “Bu dönemde iş buldu” dediklerimizin sektörlere göre dağılımına bakacak olursak da orada 
bir kalite bozulduğunu görüyor olmamız lazımdır. 

Buradan söylemek istediğim, şu kötü oldu, bu iyi oldu üzerinden bir siyaset yapmak değil, gerçekten Türkiye 
çok büyük bir sıkıntının içindedir Sayın Bakan. 

Şimdi bakınız, verdiğiniz rakamlar, evet, bunlar hep iştirak ettiğimiz rakamlar. Yüzde 1’lik bir şey, 520 bin kişi 
ilave işsiz veya iş talebi demektir. 520 bin kişilik ilave iş talebini karşılamak için yüzde 1 büyümeyle, 120 binin üzerinden  
alırsanız en az yüzde 5 diyoruz, değil mi efendim? 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (İstanbul) – Evet. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Yani biz işsizlik oranını, şu anda görünen on bir yerde tutmak için yüzde 5 

büyüme sağlamamız lazım. Bu yüzde 5 büyüme, yeni istihdam imkânı, ilave istihdam imkânı yaratmamanın yahut 
işsizlikte ilave düşüşler yaratmamanın yanı sıra, nedir bu yüzde 5’in bir başka önemli tarafı var, sarsıcı tarafı var? Yüzde 
5 büyüme sadece bizim şu anda, eğer rakamlar net olarak açıklansa, millî gelir hesaplarını TÜİK… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Kutluata, toparlayalım. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Bitireceğim efendim. 
… millî gelir hesaplarını sürdürse yani yurt içi hasılda bırakmasa millî gelir hesaplarını, gayrisafi millî hasılayı 

hesaplasa, millî geliri hesaplasa yüzde 5, bizim yabancı faktör gelirlerine gidecek orana ulaşmış,  en azından öyle bir 
rakam var. Yani yüzde 5’lik büyüme Türkiye’yi hem istihdam açısından hem de net millî gelir veyahut fert başına millî 
gelir açısından sabit seviyede tutabilmek için mecbur olduğumuz bir seviyedir. Ama ne var elimizde? 2011 yılı için 
öngördüğümüz yüzde 4,5’luk bir büyümedir.  

Sayın Başkan iki dakika daha rica edeyim de tamamlayayım efendim. 
BAŞKAN – Buyurun. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Yani siz demeden ben talep etmiş oldum süremi. 
Şimdi, bu ekonomiden sorumlu Bakan ne diyor? “Yüzde 6,8.“ İnşallah daha iyi olur. Biz geçen yıl 3,5 

öngörmüştük, ihtiyatlı davrandık, bak güzel oldu. 
Şimdi bu, ekonomi yönetimi için çok hoş bir tablo değildir. Ekonomi yönetimi elinden geldiği kadar isabetli 

tahmin yapmalı, önünü görmeli, görebilmeli, göremediğinin de sebebini söylemeli. 
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Şimdi buradan şu çıkmasın: Yüzde 4,5 dedik  ama inşallah iyi olur, bakarsınız 6,5 olur seneye ve bu ekonomi 

yönetimi açısından kabul edilebilir değildir. Bir yıl sonrasıdır öngördüğümüz, yüzde 4,5’tur, o da istihdamı sabit seviyede 
tutmak açısından da efendim, fert başına millî gelirimizi sabit tutmak bakımından da Türkiye’ye yeterli bir rakam değildir. 
Onu söylemek istiyorum. 

Sürenin sonuna geldim. Sosyal Güvenlik Kurumumuzla ilgili birkaç notum vardı ama onlara giremiyorum.  
Ben her iki bütçemizin de hayırlı olmasını diliyor, hepinize saygılar sunuyorum efendim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kutluata. 
Sayın Badak, buyurun efendim. 
SADIK BADAK (Antalya) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, sayın bakanlarımız, Plan Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, her iki bakanlığımızın çok 

değerli bürokratları, sayın basın mensupları; sizleri saygıyla selamlıyorum. 
Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığımızın son yıllarda yapmakta olduğu mevzuat düzenlemeleri ve 

uygulamalarla, ülkemizdeki iş hayatının, çalışma hayatının giderek daha modern bir görüntü, daha modern bir tablo arz 
etmeye başladığını ifade edebiliriz. Bundan memnuniyet duymalıyız.  

Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, ilk anda sadece işçi-işveren ilişkilerini düzenleyen bir bakanlık gibi 
algılanabiliyor. Oysa arkasında 25 milyon 359 bin aktif ve pasif sigortalıyı barındıran, onlarla ilgili günlük ve yıllık 
mevzuatları düzenleyen, onların günlük hayatlarını, sadece sağlık değil, yaptığı emekli ödemeleri ve bunların 
hesaplarıyla günlük geçimlerini de düzenleyen bir bakanlık, âdeta bir aile bakanlığı gibi, âdeta bir hayat, insan bakanlığı 
gibi. Bu çok fonksiyonlu yönüyle modern devlet yapısı içerisinde önemli bir yapıya sahip olduğunu, fonksiyona sahip 
olduğunu düşünüyoruz. Modern devlet yapısı içerisinde sosyal güvenliğin düzgün, muntazam standartlara erişmiş 
olması önem arz ediyor.  

Burada dikkatimi çeken önemli bir hususu ifade etmek istiyorum. Pek çok düzenlemenin arasında sağlık 
harcamalarında elde edilen yaklaşık yüzde 10 tasarruf, kanaatimce, bütün resmî ve özel kurum ve kuruluşlara örnek 
olacak nitelikte. Hani tasarruf yapılmadığında herhangi bir verim düşüklüğüne yol açmayan bir harcama. Böyle bir 
enerjiyi harcamıyorsunuz ama hiçbir verimlilik düşüklüğüne yol açmıyor, herhangi bir ener ji harcamadan bunu elde 
etmiş oluyorsunuz. 2 milyar 900 milyon liradan bahsediliyor. On yılda 29 milyar lira, yirmi yılda 58 milyar lira gibi bir 
tasarruf. Eğer bunu bütün bütçemize teşmil edebilsek 2011 bütçesinin 325 milyar lira olduğunu kabul etsek yılda 32,5 
milyar liralık bir verimlilik artışı, yedi yılda neredeyse bütçe büyüklüğü kadar bir verimlilik artışı.  

Doğrusu ben çok uzun yıllardan bu yana bu tasarrufa, harcamalardaki tasarrufa çok önem veren bir kişi olarak 
çok dikkatimi çekti. Bu bakımdan, şahsınızda Bakanlığınızı kutluyorum. Tabii ki bu elde edilen tasarruf, aynı zamanda 
konfor olarak sigortalılara, halkımıza yansıyor.  

Aklımıza bir de şu geliyor: Bu tasarruflar, bu ilaç giderlerinde, bu sağlık giderlerinde bu yıllık 2 milyar 900 
milyon tasarruf edilmeden önce acaba nerelere gidiyordu, otuz yıldır, kırk yıldır nerelere gitti?  

Bu tespitimi ifade ettikten sonra bir hususa temas etmek istiyorum. Yine verimlilik artışıyla ilgili olduğunu 
düşünüyorum. Dün burada gençlik ve spordan sorumlu Devlet Bakanlığımızın bütçesini müzakere ettik. Orada Değerli 
Bakanımızın bir ifadesi oldu: “Biz sadece spor, eğlence, boş zamanları değerlendirmekle ilgilenen bir Bakanlık değiliz, 
kanaatimce, biz aynı zamanda halkın sağlığını koruyan bir Bakanlığız, yaptığımız yatırımlarla, faaliyetlerle.”  

Dolayısıyla, sporla sağlık arasında bir bağ kurdu Sayın Bakanımız, haklı bir bağ kurdu. Acaba bu yapılmakta 
olan spor tesisleri daha fazla kullanılabilir mi? Muazzam bir spor tesisi yatırımı var. Bütün il ve ilçelerimizde, 
beldelerimizde gençlik ve spor bakanlığımız hızla, son derece modern, güzel, kullanılabilir tesisler yapmakta. 25 milyon 
aktif ve pasif sigortalıyla çok yakın temas hâlinde Bakanlığınız. Eğitim çalışmalarıyla, sağlık birimlerindeki ilişkilerle çok 
yakın temas hâlinde. Bu çok yönlü eğitimler içerisine sağlık tesislerinin kullanılması. Bunun hem sağlıkla ilişkili tarafı 
hem vatandaşın bu sağlık tesislerini kullanması yönünde tavsiyeler, telkinlerde bulunulabilir mi? Kanaatimce ilerleyen 
yıllarda halkın bu tesisleri daha fazla kullanması Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığının bütçesine, sağlık 
harcamalarına daha olumlu yönde yansıyacaktır. 

Bu ifadelerle, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı olmasını temenni ediyorum. 
Bir iki husus da Bayındırlık ve İskân Bakanlığımızla ilgili konuya temas etmek istiyorum. Öncelikle, TAU’nun -

Teknik Araştırma ve Uygulama Genel Müdürlüğünün- Antalya kıyılarında bitirmekte olduğu Bütünleşik Kıyı Alanları 
Yönetim Projesi için teşekkür etmek isterim bu konuda gösterdikleri gayret ve ciddiyete.  Bu, bizim kıyılarımızda nereye 
yolun yapılmamasını göstermesi açısından önem arz ediyor. Antalya kıyıları sadece Türkiye'nin değil Akdeniz’de son 
derece nadir bulunan kıyılar. Bu kıyıların korunması ve sürdürülebilir turizmin sağlanması açısından bu planın son 
derece önem arz ettiği kanaatindeyim. Bu sebeple teşekkür ediyorum.  

Bir hususu dikkate sunmak istiyorum. Kaçak yapıları önleme konusunda bir yönetmeliğimiz var. Vatandaş şu 
ya da bu şekilde kamu arazisine, hazine arazisine geliyor, gece ya da gündüz, görevlilerin bilgisi dışında bir yapı 
yapıyor. Mevcut yönetmeliğe göre, kamu bundan haberdar olduktan sonra mühürlüyor burayı ve kendisine bir aylık, otuz 
günlük bir süre veriyor “Bir ay içerisinde burayı ya yık ya kanuni hâle getir.” Bu aslında vatandaşı “Bir an önce tamamla, 
içine taşın.” düşüncesine teşvik etmek gibi bir şey oluyor. Ormandan kamyona kaçak keresteyi yüklemiş kişiye orman 
memuru, “Git, sana bir hafta müsaade, bu keresteyi nereden aldıysan boşalt yahut da bunu resmî hâle, faturalı hâle 
getir.” diyor mu? Yahut kaçak bir içki imal etmiş bir zanlıya polis “Haydi, bu içkileri yasal hâle getir, kimyevi raporlarını  
bana getir.” diyor mu? Hemen müsadere ediyor, gereğini yapıyor. Bizim mahallî yöneticilerimiz yönetmeliğin bu 
hükümlerinden son derece mutazarrır. “Biz kamunun gücünü icra edemiyoruz. Vatandaşlar oraya taşınıyor, karşımıza 
sosyal bir problem olarak çıkıyor.” diyor. Vatandaşı nasıl çıkaracaksınız içine taşındıktan sonra? İkinci, üçüncü 
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gecekonduları olsa bile bu vatandaşların, artık orada bir fiilî durum meydana geliyor. Burada talep edilen husus, bu 
yönetmeliğin kamu mülkünü koruyucu mahiyette yeniden değerlendirilmesi, tetkik edilmesi.  

Gerçekten, değerli arkadaşlarımızın, milletvekillerimizin ifade ettikleri, bu kamunun son yıllarda, son beş altı 
yıldır açmakta olduğu tapu iptal davaları, adalet duygusunu zedeleyici, kamuya, devlete güveni zedeleyici bir hâl 
almıştır. Bu konuda Bayındırlık ve İskân Bakanlığının mutlaka yapacağı düzenlemeler, getireceği teklifler olduğu 
kanaatindeyim.  

Bu düşüncelerle, Bayındırlık ve İskân Bakanlığımızın bütçesinin de hayırlı olmasını temenni ediyorum, 
saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Ayhan, buyurun efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, komisyonun değerli üyeleri, sayın bakanlar, kıymetli bürokrat ve basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakanım, öncelikle, sosyal güvenlikle ilgili konuşmak isteyeceğim ama siz bürokrat olarak da en üst 

düzeyde bürokratlık yaptınız.  
Şimdi, orta vadeli planda 1,6 istihdam büyümesi ortalama öngörüyorsunuz. Büyüme de belli. Bunun 

Türkiye'nin bu işini çözmeye yatkın bir iş olmadığı bu rakamlarda belli. Bunu şunun için söylüyorum -Aşağı yukarı 
aldığım her konuşmada söylemesem de arada bir tekrar ediyorum-: Bakın, siz bu millete, yatırımcıya, önünü görecek bir 
perspektif veremediniz. Yani bürokrasiyi de bildiğiniz için söylüyorum. Nasıl veremediniz? Mayıs ayının sonunda 
yayınlanması gereken orta vadeli planı ekim ayının 10’unda yayınladınız, beş gün sonra da bütçeyi ortaya koydunuz ve 
Maliye Bakanı burada dedi ki: “Bütçeyi Anayasa’nın gösterdiğinden iki gün önce teslim ettik.” Yüz otuz gün orta vadeli 
plan beride. Bütçe çağrısı, yatırım genelgesi, orta vadeli mali plan, vesaire, hepsi yok, kimse ne yapacağını bilmiyor. 
Muhtemelen sizin Bakanlığınız da öyle ama gizli bir hazırlığınız varsa hepinizin ayrı, bilmiyorum. Beş günde hepsi 
beraber çıktı, gitti.  

Şimdi, dolayısıyla, bu işlere Hükûmetin samimi baktığına inanmıyorum.  
Şimdi ben sizin samimiyetinize inanıyorum. Şu sistematik içinde yapılmış ve hakikaten de bakınca bir şeyi 

görüyorsun, doğru veya yanlış, sistematiğinde görüyorum, bunun için teşekkür ederim.  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (İstanbul) – Doğru olduğuna da inanın. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Hayır, tenkit anlamında söylüyorum. Ben bulurum ona baktığımız zaman 

ama bu benim elimde dün olsaydı ben burada bugün farklı konuşurdum.  
Şimdi, ben sabahleyin gelmeden siz TV8’deydiniz, konuşuyordunuz, ben buraya geç geldim sizi dinlemek için 

orada. Biz Plan Bütçe Komisyonu üyeleri olarak veya milletvekilleri olarak sizin uygulayacağınız politikaları dışarıdan 
öğreniyoruz, şimdi açık söyleyeyim. Önce burayı bir bilgilendirmek lazım. Ne yapmak lazım? Siz, işçi çıkmasın diye 
canhıraş kaynak bulmaya çalışıyorsunuz, takviye etmeye çalışıyorsunuz, “Bakın, şu kadar da para ödedik, şu kadar 
insan da istihdama devam etti, işten çıkmadı.” diyorsunuz ama bakın, ben size bir şey söyleyeyim: Uluslararası 
kuruluşların yetkilileri dünyadaki işsizlikte 40 milyonlardan 400 milyonlar gibi rakamlardan bahsediyorlar. Daha bu yakın 
zamanda bahsettiler. Şimdi bu işin bu kadar tehlikeli olduğu bir anda siz hâlen işçi çıkarmasın şirketler diye iyi niyetle ne  
yapıyorsunuz, takviye etmeye çalışıyorsunuz ama politikanız yanlış, iktisat politikanız yanlış.  

Dedim ki 1,6 ortalama siz orta vadeli planda ne öngörüyorsunuz? İstihdam artışı öngörüyorsunuz. Sizin ortaya 
koyduğunuz ortalama büyüme Türkiye'nin bu problemi çözmesini karşılamaz, bunu siz de biliyorsunuz. Yani bunu 
karşılar dersek, bunu yapar dersek ben de yalan söylerim, siz de doğruyu söylememiş olursunuz. Nezaketin şeyinde 
söylüyorum. 

Şimdi dolayısıyla, bu hadiseyi iyi değerlendirmek lazım. Bunu neden söylüyorum: Bakın, Türkiye cari işlemler 
açığı veriyor, ara malı ithal ediyor. Ara malı ithal etmesi zaten küçük yerlerdeki KOBİ’leri bitirdi, sıra büyüklere doğru 
geliyor. Şimdi, bu kadar ara malı ithal ettiğiniz yerler yarın ayakta duramayacak. Yani siz bu istihdamı çıkarmasın, biz 
bunlara takviye verelim, bunların primlerini verelim dediğiniz hadisede, onların bu primleri ödenmesine rağmen istihdam 
edemeyecek şirketler olmayacak, şirket olmayacak. 

Şimdi, uyguladığınız politikanın makroekonomik anlamdaki sıkıntısı bu. Siz merkezî bürokrasiyi, bu işleri bilen 
bir insan olarak bunları daha doğru değerlendirmeniz lazım. Bunun için söylüyorum. Gerçekten burada büyük bir 
problem var. 

Diğer tarafta mesela ben bakıyorum kendi memleketimde, daha kriz öncesine dönemedi. Sıkıntı istihdamda. 
Yani oradaki insanlarla biz bunu söylediğimiz zaman oradaki arkadaşlar ister istemez -karşıda vekilim de var- bunu 
canhıraş bir şekilde ne yapıyorlar, karşılamaya çalışıyorlar, bu tenkitleri karşılamaya ama ortada bir vaka var, işsizlik 
var, bu sorunun çözülmediğine… 

Şimdi, biraz sonra tarımla ilgili hadiseye gireceğim. Siz İstatistik Enstitüsünü de biliyorsunuz. Bu istatistiklerle 
oynanıp durmasın, olursa da geriye doğru bir bazı olsun bunun. Yani şimdi -belki girerim vaktim olmaz, belki giremem- 
tarımla ilgili istatistiklere baktığınız zaman, e şimdi bunun bir ciddiyeti yok. Şu krizde herkes anasının, babasının evine 
gelmiş, canhıraş tarımda çalışıyor, tarımın da üretimi düşüyor. Ha tarımdaki üretimin düşmesi… Allah vermez yağmur, 
olmaz, ayrı bir mesele ama şimdi bunları bir farklı değerlendirmek lazım.  

Bakın, bu gerçekten önemli. Biraz önce söyledim… “Sosyal güvenlikte yeni değişiklikler var.” diyorsunuz. 
Geçen sene bize bir sözünüz vardı, belki sadece sizden kaynaklanmadı, Başkan da belki organize  edemedi. Bu sistemi 
–gerçekten önemli bir yer, çok büyük bir açık var- ne yapmamız lazım? Millî gelirin sıfır nokta, böyle binde 1’i kadar 
oynuyor, artıyor, vesaire, yüzdelerde oynuyoruz ama bu sistemi şurada Parlamento bilsin, biz de size sahip çıkalım, 
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destek verelim, arkanızdan gidelim. Bakın, Sosyal Güvenlik Yasası çıktı, arkasından bakın problem devam ediyor, yeni 
değişikliklerle geleceğinizi söylüyorsunuz. Biz bunları kamuoyundan duyuyoruz ama ben bu işlerle uğraşmış bir insan 
olarak bunun ne olduğunu, ne olamayacağını sadece şuradaki veya programdaki rakamlara bakarak görmem, 
anlamam, size muhalefet olarak destek olmam mümkün değil. İktidara mensup arkadaşlar da aynı zorluğu yaşıyorlar. 
Bunları gerçekten tartışmamız, burada hepimize öğretmemiz lazım. 

Şimdi, dün burada Dışişleri Komisyonundan arkadaşlar geldi Dışişleri Bütçesi görüşülürken, başka arkadaşlar 
geldiler o konularda uzman, Dışişlerinin farklı değerlendirmesi gerektiğini ifade eden o tarzda şeyler kullandılar. Şimdi 
bunlar kullandılar, doğrudur ama yani burası, netice olarak, bunun bir şeyini bilmesi lazım detayıyla. Sizin uyguladığınız 
hadiselerde mesela diyelim ki bu karekod mu demiştiniz, bunda sahtekârlıklar ortaya çıkıyor, işte deliniyor sistem. 
Bunlarda biz size nasıl yardımcı olabiliriz? Bunları da toplum duysun, bilsin. Mesela bunları, basın olmasa veya 
vatandaş orada, gittiğimiz yerde dile getirmese bir Parlamento mensubu olarak, bu işlerle hasbelkader eskiden iyi 
uğraşmış bir insan olarak biz bunları bilmemiş olacağız, bunları toplum nereden bilecek? “Şeffaflık” diyoruz, vesaire 
diyoruz, gayet açık ve net. Ben hatta bürokrat arkadaşlara, geçmişten gelen samimiyetime de dayanarak söylüyorum, 
bazen burada şaka da yapıyorum, “Ya söylenmesi gerekip de söyleyemediğiniz, sizi de sıkıntıya sokmayacak şeyler var 
mı?” diye şaka da yapıyor yani açık söyleyeyim. Netice itibarıyla, bunları biliyoruz.  

Şimdi, şunu söylemek istiyorum. Bir kere ekonomiye makro bakın. Siz Bakanlığınızı kurtarmaya 
çalışıyorsunuz ama açıkladığınız paketler ekonomiyi, ticari hayatı kurtarmayacak Sayın Bakanım. Ben buradan bunu 
söylüyorum. Hani dün de söyledim, birtakım alafranga deyimlerle, “Cari açığın finansman kalitesinin bozuldu” 
denmesiyle, “Harap oldu.” denmesi arasındaki farkı bir şekilde farklı ifade edip de milletin bunu anlamaması, tamam mı, 
sadece bilenlerin anlaması şeklinde ortaya koymanın bir anlamı yok. Bunu düzeltmek lazım. 

Şimdi, bunun dışında bu istihdam konusu önemli. Bakın, bir tane araştırma: “Sosyal yardım algısı ve yoksulluk 
kültürü.” Aile ve Sosyal Araştırmalar Genel Müdürlüğü yapmış. Tebrik ediyorum, bir araştırma ortaya koymuş. Bakın, 
buna göre burada –gerçi başka yerden almış şu ilk söylediğimi- günlük 1 doların altındaki nüfus Türkiye’de yüzde 3,7; 
günlük 3 doların altında 18,7. Yani buradaki rakamları söylüyorum, benim söylediğim değil. Bu araştırmaya göre diyor ki: 
“Sosyal yardımların yoksulluk kültürüne ve yoksulluğun süregenleşmesine yol açıp açmadığı önemli.” Bakın, 
uyguladığınız bir politikaların nereye geleceği belli. Yoksulluk kültürü içinde yaşayanların toplumsal kurumlarla ilişkisi 
önemli yani bağımlı hâle getirdiğiniz insanların psikolojik durumu da önemli.  

Şimdi, bu yardım alanların yüzde 32’sinin evi 50 metrenin altında, yüzde 31’inin tuvaleti bahçede, yardım 
alanların yüzde 90’ının mesleği yok, yüzde 88’inin gelir getiren bir işte çalışmadığını görüyoruz, yüzde 57’si hiç 
çalışmamış, yüzde 75’i hiç iş aramıyor. İş arayanların yüzde 79’u tanıdıklar vasıtasıyla iş arıyor. Yüzde 75’i iş aramıyor. 
Yüzde 41’inin sağlık sorunu var, yüzde 66’sında ailede gelir getiren yok, 67’si iş bulamadığı için çalışmıyor, yüzde 
71’inin geliri 300 Türk liranın altında. Yüzde 69’u elektrik, yüzde 71’i su, yüzde 63,5’i telefon faturalarını maalesef 
ödeyemiyor. Şimdi biz bu insanlara yardım ediyoruz, devlet olarak ediyoruz. Hükûmet bunu yapıyorsa bu kararı alıyorsa 
devlet yapıyor. Neticede bir problemi çözmeye çalışıyoruz ama bu taraftan çözmeye çalıştığımız için problem o taraftan 
genişliyor. 

Şimdi, Denizli’de daha önce 80 bin yardım yapılırken -şu anda da net rakamlar çantamda- 100’ün üzerine 
geçiyorsunuz, 110 bini buluyorsunuz. Yani bu yaptığınız iş, işin kökünden çözümüne yönelik, problemi kökünden 
çözmeye yönelik bir uygulama biçimi değil. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum Sayın Ayhan, lütfen toparlayalım efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Teşekkür ediyorum. 
Şimdi, bakın yardım alanların -bu AKP açısından önemli, farklı da değerlendirilebilir- yüzde 23’ü iki yıldır 

yardım almaya başlamış, yüzde 42,6’sı üç dört yıldır yardım almaya başlamış. Yani yüzde 66’sı son dört yıldır yardım 
alıyor. 

Şunu diyebilirsiniz bize “Eskiden bunlar almıyordu, biz veriyorduk.” Ama önemli olan, perişanlığın ortadan 
kalkması, yardıma olan ihtiyacın ortadan kalkması.  

Şimdi, bir de istihdam meselesinde -gerçekten ben vakit olmadığı için artık girmek istemiyorum- bu 
istatistiklere bir çekidüzen vermekte yarar var. Siz bu konularda uzmansınız. Bunu ifade etmek istiyorum.  

Daha önce mensubu olduğum Bayındırlık Bakanlığıyla ilgili birkaç konuya da değinmek istiyorum. İller 
Bankasından diğer arkadaşlar söyledi, Sayın Genel Müdür hakikaten yardımcı oluyor. Aşağıdaki arkadaşlarla ben pek 
şey yapmadım. Tapu Kadastroya yönelik şeylerde de Sayın Genel Müdürle görüşüyoruz.  

Şimdi bakın, Sayın Bakanım, ben o Bakanlığın mensubu oldum, kurumum kapandı, oraya verdiler, ayrı 
mesele. Yalnız burada işi bilen AKP’li vekil arkadaşlarla da konuştuğumuz zaman o Bakanlığın kan kaybettiğini, artık 
ayakta durmakta zorluk çektiğini herkes söylüyor. Bu bir model olabilir. Yani Hükûmetin benimsediği bir model olabilir 
ama ipinin bir kısmını kesip ayakta tutmaya çalıştığınız bir idam mahkûmu olamaz yani orada debelenecek. 

Şimdi Bakanlığı düşürdüğümüz durum iyi değil. Bak, Konut gitti Sayın Bakan. Konutta yapılan yapılmayan, her 
sene rakamlarıyla en detay takip eden il bazında üçer aylık dönemde benim. Detayına girmeyeceğim. Biraz önce Sayın 
Hocam makro bir perspektif verdi orada.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Sayın Başkan, birkaç dakika… 
BAŞKAN – Buyurun. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – “İstanbul’un yarısını yeniden yapacağız.” diyorsunuz, Hükûmet olarak 

söylüyorsunuz, Belediye ile Toplu Konut. Siz işin içinde yoksunuz. Ne kadar varsınız bilmiyorum.  
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Şimdi diğer yatırımlarla ilgili hadiseler zaten yok. Bunlar zaten sizden önceki Sayın Bakan da “Bu bir tercihtir.” 

dedi. Belki Sayın Bakanım, ben oradayken, Müsteşarken… Zeki Bey buradaydı, ben şakayla da olsa bir şey söyler diye 
bulunmadım. Sizden önceki Sayın Bakan, ben bunları söylediğim zaman “Bu bir tercihtir.” dedi. Ya, o bir tercih olur, 
Bakanlığın yok olmasını da görürsen, o koltukta da oturmazsın. Yani bunun şeyi de bu, anlamı da bu. Dolayısıyla ne 
yapmak lazım, ona bakmak lazım. 

Şuradan kendinizi tartabilirsiniz Sayın Bakanım: Toplam bütçedeki sabit sermaye yatırımları ve size bağlı 
kuruluşlarla, KİT’ler, vesaireyi de dikkate alırsanız, kamu sabit sermaye yatırımları içinde yaptığımda sizin geçmişte 
aldığınız payla Bakanlık olarak, şimdi aldığınız payı bir mukayese edin. Bilmiyorum, belki de müspet çıkar ama müspet 
çıkacağı kanaati bende yok. Şimdi, o zaman, Bakanlığınızın nerede olduğunu, hangi durumda olduğunu çok rahat 
görürsünüz. Ben bakıyorum, toplu konut, biz bir proje geliştirdik,  kiminle? Sağlık Bakanlığıyla hastane projesi 
geliştiriyor. Kiminle? Sınır karakolu projesini Genel Kurmayla veya ilgili birimle… Başka ne geliştiriyor? Okul geliştiriyor 
Millî Eğitim Bakanlığıyla. Ya, siz bunun neresindesiniz? Yani bir yerde sizi de savunuyorum Sayın Bakanım, bunu da 
yanlış anlamayın. Yani, hakikaten zor durumdasınız. O koltukta oturup bütün bunları sizi sıkboğaz ediyorlar, biraz da 
sesiniz çıkmıyor, diğerleri gibi biraz bağırsanız, çağırsanız bu kadar üstünüze gelemezler. Şimdi, açık söyleyeyim, 
kabinlerde de böyle netice olarak… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (İstanbul) – Siz onu bilmiyorsunuz demek ki, 

gücünü bilmiyorsunuz demek ki… 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Yo, biz niye bilmiyoruz? Yani mal meydanda.  
Şimdi, Sayın Bakan, şimdi şaka yaparken nezaket ötesine geçmeyelim, mal da meydanda yani, şimdi…  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Görünen köy kılavuz istemez. 
KEREM ALTUN (Van) – Benzetme hiç hoş olmadı.  
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – O anlamda konuşmadık yani. Demek ki bu söylenenlerden o anlamda bir 

şey çıkarıyorsanız ona da bir şey demeyeyim.  
BAŞKAN – Evet Sayın Ayhan, tamamlayalım mı efendim?  
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Şimdi, gerçekten, Bayındırlık Bakanlığı uzun süreli, sanıyorum 150 yıla 

varan bir tarihî var, iki kere de kapanmış, bu bakanlık kapandığı zaman da Türkiye sıkıntılara girmiş. Sayın Bakanım, 
burayı sıkı tutalım. Ha, bırakacaksak devlet politikasıdır, Hükûmet politikasıdır, bırakalım geçsin, gitsin. Ama böyle her 
gün, yani sizin en yakınlarınızın bile istisnayla baktığı bir kurum olmak kısmen, az bir süre de olsa orada çalışmış bir 
insan olarak benim ağrıma gidiyor, açık söyleyeyim. Bütün kamu kurumlarında benzer bir şey.  

Daha fazla uzatmak mümkün, ama Sayın Başkanım, müsamahanızı da istismar etmek istemiyorum, teşekkür 
ediyorum, saygılar sunuyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Ayhan.  
Sayın Günal, buyurun efendim.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkürler Sayın Başkan.  
Sayın Bakanlar, komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Öncelikle, az önce Haluk Beyin söylediği minval üzere Bayındırlık Bakanlığında fazla bir şey kalmadığı için 

ben Çalışma Bakanlığıyla başlayacağım.  
Tabii, Sayın Maliye Bakanımızın sunuşunda bir sürü şeyle pembe tablodan bahsetti, sonra dedi ki iki konuda 

hâlâ sorunumuz var, sıkıntımız var. Yani bu kadar pembe tablodan sonra birisi işsizlik, diğeri cari açık, dış ticaret açığı 
sorunu dedi. Uzun şeyden sonra sizin de önceki konuşmalarınızdan bir tanesinde büyüme istihdam yaratmıyor, yapısal 
sorunlarımız var. Biz de bazı önlemler alıyoruz ama krizden etkilenen insanlara yardım mahiyetinde yapısal önlemler 
için daha geniş tedbirler gerekir diye bir söyleminiz vardı, birtakım konuşmalarla da bunu tekrar etmek istemiyorum, özet 
olarak geçiyorum Sayın Bakanım. Hepimizin bildiği gibi böyle bir sorunumuz var ki, Maliye Bakanımız da iki hafta önce 
bize genel olarak bunlardan bahsetti. Önceki gün Dış Ticaretle ilgili Bakanımızla konuşurken de bu konuyu bir daha 
gündeme getirdik ama hem sizin söylediğiniz anlamda meselenin açılması hem de sizin biraz daha konuya açıklık 
getirmeniz anlamında bu hususun üzerinde biraz durmak gerekir diye düşünüyorum. Yapısal sorunu çözmek için siz de 
diyorsunuz ki herkes elini taşın altına soksun, bu tek taraflı olmaz biz de muhalefet olarak hem bakış açımızı hem de bu 
konudaki isteğimizi tekrarlamış olalım ki siz de hem ekonomiden sorumlu bakanlar olarak koordinasyon toplantısında 
biraz daha Sayın Başbakana giderken belki de daha eliniz güçlü gidin istiyoruz, muhalefetin desteği de arkamızda deyin 
istiyoruz. Ha, neden? İstihdam yaratmıyor konusuna bakmadan bizim gündelik politikayla bunu çözme şansımız yok.  
Sizin tespitlerinize katılıyorum o konuda. Peki, neden yaratmıyor? Çünkü büyüme sanal olduğu için yaratmıyor, rakam 
doğrudur, çıkan rakam, hesaplamalar, birtakım şeyler, az önce Sayın Kutluata belirtti, bizler de iktisat bürokratları ve 
akademisyenler olarak sizin gibi konuyu yakından takip ediyoruz, seri düzeltmeler, tanım değiştirmeler, onlar ayrı. Ama 
o rakamın tamamını doğru varsaydığınız zaman bile eğer siz ihracatınız ve üretiminiz yüzde 70 ithalata dayalı ise o 
büyüme rakamı yüzde 20’de olsa sizin istihdamınız artmaz. Yani, artma sayısı büyümeye paralel gitmez. Neden? Çünkü 
siz kendi katma değerinize katkıda bulunmuyorsunuzdur. Nereden ithal ediyorsanız ara malı ve hammaddeyi oranın 
katma değerine siz katkıda bulunuyorsunuzdur. Hep söylüyorum, Çin’den eğer ara malı alıyorsanız Çin’in istihdamına 
katkıda bulunursunuz, Öncelikle bunun temel sorun olduğunu kabul etmek gerekir dedik. Yani, düşük kur yüksek faize 
dayalı devam ederseniz, durumu geçici olarak kurtaralım, para aksın, ekonomide sıkıntı çıkmasın, bu geçici bir şeydir. 
Yani, likidite sıkışıklığı olduğu zaman biraz gevşetirsiniz, bunu yaparsınız, ama sonrasında sizin söylediğiniz yapısal 
önlemler, yani üretime yönelik, yatırıma yönelik doğudan yabancı sermayeye yönelik… Girsin, yabancı sermayeye karşı 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 26 

  

 
değiliz, ama yatırıma yönelik girsin, sadece portföy olarak girip sıcak paradan gelip çıktığı zaman bize  bir şeyi kalmıyor. 
O zaman siz bakıyorsunuz, şimdi ithalattan dolayı, tüketimden dolayı yüksek görünüyor, doğru. Krizden çıkarken bir nevi 
tüketimi canlandırmak, iç talebi canlandırmak, dışarıda talep düşerken, ama bu bir çözüm değil, bunun anlaşılması 
gerekir. Şimdi ne oluyor? Bir yanda enflasyon yükselince işte Merkez Bankası hemen frene basıyor. Neden? Bu kadar 
da canlanırsa benim enflasyon hedefim tutmaz diyor. Haklı olarak ona verdiğimiz bir hedef var. Sonra ne olacak? Şu 
anda belli ölçüde zorunlu karşılıkları da bugün sabah atıldı, az önce Sayın Öztrak söyledi. Dün faizleri düşürdü ama 
sabahleyin de tekrar bankaların likidite imkânlarını sıkıştırıyor. Neden? Piyasada çok fazla para dolanıp… Neden 
artırmıştı? Krizden çıkış tamamlandı mı? Hayır. Dolayısıyla, bizim öncelikle… Sayın Bakanım, bunun nedeni, düşük kur 
yüksek faize dayalı, sıcak paraya dayalı sistem. Yani, tüketim ekonomisi, ithalat ekonomisi. Bizim üretim ve ihracat 
ekonomisine, yatırım ekonomisine geçmemiz lazım. Sizin sorununuzun çözümü de burada Sayın Bakan. Yani, başka 
dille, siz bize istediğiniz kadar geçici olarak işsizlik rakamlarını maniple edin, isterseniz tarım istihdamı 500 değil 100 b in 
oldu, 1 milyon oldu deyin, şimdi, böyle komedi olur mu? Bu sefer kurumların güvenilirliğini tartışmaya başlıyoruz, ama 
eksik, ama doğru. Belki eleştirebiliriz ama kurumsal kredibilite azaldığı zaman bunu tamir etme şansımız yok. Bunlar 
iktidarlardan bağımsız şeyler.  

Şimdi, siz, bana, tarımdaki büyüme hepsinin altında kalırken, hatta küçülürken, tarımın ekonomi içindeki payı 
yıldan yıla düşerken, istihdamın yüzde 26,6’sı tarımda derseniz  ben gülerim buna. Belki o anda gümbürtüye gider  
yüzde 11’e; 12’ye düştü işsizlik diyebilirsiniz. Ama, bakın Gayrisafi Yurt içi Hasıla içinde tarımın payı düşerken, tarımdaki 
büyüme diğer sektörlerdeki büyümenin altında kalırken, tarımsal istihdam nasıl olur da artar? Kentte göçler devam 
ederken, nüfus rakamlarına bakın, nasıl olur da tarımdaki istihdam bu kadar hızlı bir şekilde bir iki senede artar? Buna 
bakmamız lazım, bir.  

Bunu söylemişken, burada sizin söylediğiniz, konuşurken de izledim, rakamlarımız 2005’ten başlıyor, güzel, 
orada biz hep eleştiriyorduk, ya 2002 bitmiyor, 2008-2009 yapın diyor ama, 2005’te yüzde 41’di, siz 44 küsura çıktı 
diyorsunuz. Baktım tekrar programdaki rakamlara da 2002’de zaten yüzde 44,4’müş krizden sonra, daha hâlâ istihdam 
oranımız oralarda duruyor Sayın Bakanım, iyi hâli bu. 44  küsur olarak  siz söylediniz, baktım 44,4 2002’de. Dolayısıyla, 
bizim bunları siyaset üstü algılamamız lazım, bazı şeyleri işte. Muhalefet şöyle diyor, o yanlış, bu doğru değil. Siz de 
bakanlar kendi arasında da kendi bakış açısına göre farklı söylemler içerisine girebiliyor. Bunun kurumların güvenilirliğini  
sarstığını, bizim istatistiklere olan güvenimizi sarstığını bilmeniz gerekiyor, bu konuda da önlem alınması gerekir diye 
düşünüyorum.  

Tabii bunu yapmak için çözümler dediniz, bize buraya örneğin İşsizlik Sigortası Fonunu sürekli tartışıyoruz, 
aktif iş gücü programına katkıda bulunalım dedik ve önceki yıllarda da belli kaynak ayrıldı. Ama onun bile tamamının 
kullanılmadığını sizin raporunuzda görüyoruz. Yani, kullanılan miktar 200 küsur milyonluk bir şeyden bahsediliyor, henüz 
bu sene de 400’ün 280 küsuru yanlış hatırlamıyorsam, kullanıldı diyorsunuz. Peki, 50 milyarı geçen bir şeye geliyor, şu 
anda 45-46 milyar olmuş, bu parayı niye kesiyorsunuz Sayın Bakanım? Mademki kullanamıyorsunuz, yani bir sürü 
yerden prim borçlarını affedelim, onu yapalım, bunu yapalım derken bu İşsizlik Sigortası Fonunun kaynakları neler? Bu 
kesilen primler, fona kesilen şeyleri niye kesiyorsunuz, kullanamıyorsunuz, her sene de artıyor. Ne işimize yarıyor? 
Birazını GAP’a verdik, birazını bütçe açığını kapatalım diye verdik, birazını da aktif iş gücüne kullanın dedik. 
Kullanılmamış, ben buradan size söyleyeyim, tamamı tahsis edilen miktarın kullanılmadığını görüyorum. Nasıl 
yapacağız? O zaman bari bir süre kesmeyelim. Yani bu fon ne işimize yarıyor biliyor musunuz, kestirmeden söylüyorum: 
Kamu net dış borç stokunu düşürmemize yarıyor, 50 milyar daha düşük görünüyor. Çünkü onu kendi varlığımız gibi 
sayıyoruz. Yazıyor, büyük borç stoku kamunun, altında diyor ki, Merkez Bankası varlıkları net düşüyor, sonra 40 küsur 
milyar onu da düşüyor, ondan sonra gayrisafi yurt içi hasılaya oranı yüzde 32,5, öbürünü koysan yüzde 36-37. Yani, 
başka bir işimize yaramıyor. Ha, başka ne işe yarıyor? Pardon, onu unuttuk, kamu alımlarından hazinenin ihale 
kağıtlarına ortalamadan, kamunun kurumlarına tanınan şey gibi alıp hazine kağıtlarına yatırıyoruz. Yani, kamunun 
borçlanmasını kolaylaştırıyoruz. Hani nerede  kaldı kamu bankalarının güya bu hâlde yeniden yapılandırmıştık, Merkez 
Bankası hazineye kısa vadeli avans vermiyordu? E, ne oldu bu şimdi? Oradaki varlıklara oturup hazine kağıdı alıyoruz. 
Dolayısıyla, bunun amacına uygun işsizler için ve işsizliğin azaltılması için… Getirin yeni kanun çıkarın, başka şeyle 
verelim. Başka aktif iş gücü programları getirin, işsizlerin eğitimiyle, istihdam kalitesinin artırılmasıyla ilgili programları, o 
yetkiyi verilim.  Ha, boş duruyor ve 50’nin üstüne çıkıyor, o zaman keselim Sayın Bakan. Biraz azaltalım, orada havuz 
duruyor. Yani, garip bir şey.  

Şimdi, en önemli sorun bütçede gene bakıyoruz, sosyal güvenlik açıkları artarak devam ediyor, 28’miş, 30,6 
galiba öngörüyorsunuz, şu andaki programa baktığımız zaman. Hâlâ demek ki aktif pasif dengesizliği devam ediyor bu 
durumda. Bunları nasıl çözeceğiz? Yani, bunlarla ilgili birtakım öneriler bekliyoruz. Açlık sınırı 830’u geçmiş, 4 kişilik ai le 
bakıyorsunuz, asgari ücrete bakıyoruz, yani, açlık sınırının altında. Eğer bir kişi çalışıyorsa bir ailede hapı yuttu. Bizim 
bu sosyal sorunlara çözüm bulmamız gerekiyor. Biz bunları siyaset üstü konular olarak görüyoruz. Onun için eğer sizin 
bu konularda getireceğiniz somut öneriler olursa Milliyetçi Hareket Partisi olarak yapıcı, yol gösterici bir şekilde destek 
olmaya hazırız. Ama bizi gündelik aldığınız tedbirlerle bakın biz şunu yapıyoruz, bunun üzerine çıkıyoruz lütfen demeyin. 
Çünkü bu sorunlar öyle iki üç senede de hemen çözülecek şeyler değil. Biliyoruz, sadece sizin döneminizden de değil, 
önceki dönemden de ondan önceki dönemlerden de birikerek geliyor. Ama, bir yerde çözümlenmeli katlanarak gidiyor.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Günal, ilave süre veriyorum efendim, buyurun.  
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Teşekkür ederim.  
Yani, bu, dizi olarak değil üstsel olarak gidiyor Sayın Bakanım, daha katlanarak gidecek. Dolayısıyla, bir yerde 

durdurmamız lazım diye düşünüyorum. Bu çerçevede, dediğim gibi, eğer somut, bizden beklediğiniz şeyler varsa biz 
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MHP Grubu olarak bu sosyal sorunların çözümünde destek olmaya hazırız. Ama bu gidişle sizler de itiraf ediyorsunuz, 
önümüzdeki iki yıl içinde de 2002’de yüzde 10,3 olan işsizlik oranını yüzde 12’lerde ancak kalacağını, önümüzdeki üç 
yıllık süre içerisinde yine artık bir yüzde 7’lerdeydi 2 binlerin başında, 90’ların sonunda, sonra yüzde 10’luk bir platoya 
gelmişti, üç dört yıldır da yüzde 13-14 platosunda maalesef kaldı. Bizim bunu tekrar yüzde 10’lara önce, sonra yine 
yüzde 6-7’lere çekmemiz gerekir diye düşünüyorum.  

Teşekkür ediyorum.  
Birkaç cümle de Bayındırlık Bakanlığıyla ilgili bir şey kalmadı dedim ama Sayın Bakanım alınmasın, yani 

fonksiyonlar anlamında kalmadı. Az önce Sayın Ayhan da bahsetti. TOKİ her şeyi yapıyor maşallah Türkiye’de. Yani, 
öbür taraftan kara yolları da belki doğru, yanlış, ama Bakanlığın iş hacmi açısından o da Ulaştırma Bakanlığına gitti. 
Daha önce de söylemiştim ama böyle gezdiğimiz zaman belli illerde sürekli tabelalar görüyorduk Bayındırlık Bakanlığı 
diye, şimdi onların çoğu gitmiş, “TOKİ, TOKİ” diyor yapılan inşaatlarda. Ama ben biraz sevindim, içine baktım, 
tamamlanmış ve tamamlanmakta olan, devam eden bazı işler birkaç adalet sarayı falan gördüm, yine de sizin yaptığınız 
bazı şeyler kalmış. O anlamda hakikaten eski fonksiyonlarına dönmesini bekliyoruz. Çünkü, TOKİ biz diyorduk ki, ya bir 
taraftan özel sektörle rekabet ediyor, Türk müteahhitlik sektörü dünyada iş yapan önemli bir sektör. TOKİ onlarla rekabet 
ediyor derken, TOKİ Bayındırlık Bakanlığıyla da rekabet içine düştü. Tabii, bağımsızlığını kazanınca, sizden ayrılınca 
onlar da başlı başına bir inşaat firması gibi oldu.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Günal, tamamlayabilir misiniz?  
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Tamamladım Başkanım.  
Dolayısıyla, tabii bu durum sizin de sadece yetkinizde değil, Hükûmet içerisinde birtakım kurumsal 

paylaşımdan kaynaklanıyor diye düşünüyorum.  
Ben bir tane soru sorup ve bir sözle tamamlayacağım.  
Sayın Bakanım, bize Siyasal Bilgiler Fakültesinde eşya hukukunda temel şeyleri okurken Hocamız Reisoğlu 

derdi ki: Tapuya güven esastır, tapu kayıtları, sicil kayıtlarına, devletin kayıtlarına güven esastır dedi. Dün bana  bir şey 
geldi tesadüf, Belkıs Belediyemiz var Serik’te. Toplu taşıma işlemi başlayınca okulları birleştirip toplu eğitim sistemine 
geçmişler. O beldede boşa çıkan okulu da belediyeye tapulamışlar, tahsis etmişler tapusunu 2005 yılında. Şimdi, o tapu 
dururken 2010 yılında özel idare gelmiş, demiş ki burası benim, karar aldım ben. Şimdi, itirazlar ve dava devam ederken 
gelip bir de bunun üstüne tapu çıkarıyor. Bu nasıl oluyor? Yani, hem resmî kuruma mı… Ben açıkçası yadırgadım. Size 
de soru önergesi hem İçişleri Bakanına hepsini hazırlamıştım ama bugün sizi burada bulmuşken sorayım. Konuyu bir 
inceleyebilirseniz memnun olurum. Çünkü belediye karşı taraf. Şimdi, şunu demek istemiyorum, belediye MHP’li bunu 
sıkıştırıyorlar demiyorum ama hangi partiden olursa olsun bir tapu kaydı var, vatandaş da olsa o tapu kaydına 
güvenerek işlem yaparsınız, ama o tapuyla ilgili herhangi bir inisiyatif olmadan, bir karar olmadan bir idari kararla…  

BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Samsun) – Neresiydi efendim? 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Serik Belkıs beldesi. Bende ilgili notlar var, ama garibime gitti, bilgi de taze 

daha dün geldi bana. Tahsiste ama şu anda devam eden bir işlemde mahkemelik bir şeyi varken, özel idareye bunun 
gönderilmesi biraz garibime geldi, siz bir bakarsanız, Antalya’ya. Ben de zaten gerekli bilgileri aldım, size yazıyla 
ileteceğim efendim.  

Son olarak bir cümleyle kapatıyorum, 10 Kasım nedeniyle Ulu Önder Atatürk’ü anmıştık. Türkiye'nin temel 
sorunu üretmeden tüketmeye yönelen bir ekonomik anlayışa girmiş olmamız. Çalışmanın artık yerini biraz daha kısa 
yoldan işi götürmek, köşeyi dönmek yoluna girdiğini görüyoruz. Manevi değerlerimizdeki erozyon da bunda önemli 
ölçüde katkı sağlıyor diye düşünüyorum. Dolayısıyla, Atatürk’ün sözüyle sizin de Bakanlık sitesine koyduğunuz  şey 
“Çalışmadan, yorulmadan, öğrenmeden rahat yaşamanın yollarını arayan, aramayı ihtiyat hâline getirmiş milletler önce 
şahsiyetlerini sonra hürriyetlerini sonra da istiklallerini kaybetmeye mahkummuş. Dolayısıyla, bu çalışmayı bir ahlak 
olarak, çalışmayı bir ibadet olarak tekrar sizlerin de desteğiyle Türk toplumuna kazandırmak gerekir diye düşünüyorum 
ve bu sorunların çözümüne de tekrar destek olacağımızı belirtiyor, saygılar sunuyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Günal.  
Sayın Evcin, buyurun.  
İLHAN EVCİN (Yalova) – Teşekkürler Başkanım.  
Sayın Başkan, değerli bakanlarım, değerli milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar, değerli basın 

mensupları; hepinizi saygı ve sevgiyle selamlıyorum.  
Bayındırlık ve İskân Bakanlığının günümüzde geldiği konum itibarıyla geleceğe yönelik olaraktan bir fırsata 

dönüştürülmesi gerektiği kanaatindeyim. Bu da Bayındırlık Bakanlığının şu anda elimde bulunan mevcut bilgi birikimi ve 
çok deneyimle personeliyle birlikte yıllardan beri beklemekte olan muhtelif yönetmelikleri hayata geçirmekle olacağı 
kanaatindeyim.  

1999 depreminden sonra Yalova ve bazı illerimizde mevcut imar planlarımız iptal edilmiştir. Yeni deprem 
yönetmeliği ve yapılan zemin etütlerine göre mevcut imar planlarını revize edilmiş, parsel bazında zemin etüt raporu 
düzenlenmesi zorunlu hâle getirilmiştir. Bu verilere göre temel bina statik hesapları yapılmaktadır. Bunlar çok iyi 
gelişmelerdir. Ancak bu revize imar planları ve yeni imar planları yapılırken bir konu atlanmakta veya görmez likten 
gelinmektedir. Bu da fay hatlarının dikkate alınmamasıdır. Günümüzde enerji nakil hatları BOTAŞ’ın geçirmiş olduğu 
doğal gaz boru hatlarının çevresinde yaklaşık sağında ve solunda 50’şer metre yapılaşma yasağı bulunmasına rağmen, 
Kuzey Anadolu fay hattı üzerinde veya onun tali kolları üzerinde yapılaşmayla ilgili herhangi bir hüküm bulunmamaktadır 
ve bununla ilgili bir yönetmelik yoktur. 1999 depreminden bu yana on bir yıl geçmesine rağmen, hâlen bu fay hattı 
yönetmeliğinin neden çıkartılmadığının açıklanmasını istiyoruz. Çünkü Yalova’mızda hâlen aktif bir şekilde 99 
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depreminde 500 metre kırık oluşturan fay hattı üzerinde konutlar, termik santral ve sanayi tesisleri yapılmakta ve yapımı 
devam etmektedir.  

Yine bilindiği gibi, betonarme yapılarda dayanıklılık 1999 depreminden sonra daha da önem kazanmıştır. 
Düzenlenen Ulusal Beton Kongresinde bu konu gündeme gelmiş ve irdelenmiştir. 99 depreminden sonra yapılan 
araştırmalarda birçok binanın donatı açısından korozyona uğradı ve bu nedenle çelik donatı, beton adölansının yok 
olduğu, çelik donatıların kesit kaybına, bu nedenle taşıma gücünü de büyük oranda kaybettiği tespit edilmiştir.  
…tabakasının çatladığı veya döküldüğü görülmüştür. Bölgemizdeki alkali, silika reaksiyonu, sülfat etkisi ve klor 
korozyonu gibi nedenlerle hasar görmüş çok sayıda riskli bina mevcuttur. Yeni deprem yönetmeliğinde asgari C20 beton 
kullanım zorunluluğu getirilmiştir. Ancak donatının korozyona karşı korunması açısından değerlendirildiğinde bu beton 
sınıfının yeterli geçirimsizliği sağlamadığı görülmektedir. Deprem bölgelerinde donatı korozyonu ile donatı beton 
adölansının yok almasını önlemeye yönelik olarak en düşük beton sınıfı C30 olması gerektiği kanaatindeyim. Yapılan 
araştırmalar da bunu göstermektedir. Değişik üniversitelerimizin yapı, malzeme profesörlerinin yeni yapılacak yapıların 
olası bir depreme karşı dayanıklı olabilmesi için gerekli asgari koşulları ve en düşük beton sınıfın C30 olması gerektiğini 
17 Ağustos depreminden sonra deklare etmişlerdir. Yine yeni TS206 standartlarına göre söz konusu beton sınıfı C30 
olması gerekmektedir. Şu anda Türkiye’deki kayıtlı üretimin ancak yüzde 30 mertebesindeki c30 beton kullanılmaktadır. 
Bu konuda ise Avrupa’dan örnekler vermek gerekirse Almanya’daki betonun yüzde 64’ü C30, İspanya’da yüzde 80, 
Finlandiya’da yüzde 85, Belçika’da yüzde 70, İsveç’te yüzde 65 oranında C30 ve üzeri beton kullanıldığı görülmektedir. 
Yapılarda C20 yerine C30 kullanılıyor. Başlangıçta bir miktar maliyet artışı gibi görünmesine rağmen, statik projenin C30  
sınıfı beton ile çözülmesi hâlinde donatıdan kesit boyutlarından ve yapı ağırlığından sağlanan ekonomiyle kaba inşaatlar 
yüzde 5 civarında daha ucuza mal olmaktadır. Bu da daha güvenilir, kalıcı, kaliteli, ekonomik yapılar üretmek için en 
düşük beton sınıfının bir an önce belirlenmesinde fayda olduğu kanaatindeyim.  

Diğer bir konu, 1/1/2011 tarihinden itibaren 81 ilimize yaygınlaştırılacak olan yapı denetim uygulamasıdır. Bu 
oldukça iyi bir gelişmedir. Ancak, yapı denetimimizi üstelenen, şu anda verilen bilgiler çerçevesinde sayısı 820’ye ulaşan 
firmaların bazıları mevzuata uygun olmayan denetimler yapmaktadır. İnşaat alanında bir inşaat başlarken bir de iskan 
alım aşamasında belediye yetkilileri götürülmekte ve gitmektedir. Ülkemizin sağlam altyapısı ve binalarına kavuşmasına 
bu kadar önemli görev üstlenen bu yapı denetim firmaları nasıl denetlenmektedir? Bu denetim sonucu nasıl bir yaptırım 
uygulanmaktadır? Bugüne kadar kaç firma denetlenmiştir, bu denetlemeler sonucunda yetkisi iptal edilen firma var 
mıdır?  

Teknik Uygulama Genel Müdürlüğünün 14/01/2010 ve 357 sayılı bir yazısında şöyle denmektedir: Özel 
sektöre ait bir alanda kömür yakıtlı termik santral inşa edilmesi için o alanın uygulama imar planında termik santral alanı 
olaraktan belirlenmesi gerekmektedir. Uygulama imar planı sanayi olarak belirlenmiş bir alanda plan değişikliği 
yapılmaksızın termik santral yapılması mümkün değildir. Üst kademe planlarda farklı kullanım kararı getirilmiş bir alanda 
termik santralin yapılabilmesi için öncelikle üst kademe planlarda bu amaca yönelik değişiklik yapılması, daha sonra da 
nazım ve uygulama imar planının üst kademe planına uygun hâle getirerek termik santral kullanımında değişiklik 
yapılması gerekmektedir. Çevre düzeni planına sanayi olanı olarak mahkeme tarafından iptal edildiği ve bu alanların şu 
an çevre düzeni planı ve plansız olaraktan kaldığı değerlendirildiğinde öncelikle söz konusu alanın Bakanlığımızca 
onaylanan 1/50 ölçekli İzmit Körfez Planındaki durumu tespit edilmelidir. Söz konusu 1/50 binlik ve  Yalova İl Özel İdaresi 
ve Yalova Belediyesi tarafından yapılan 1/25 binlik planda söz konusu alan sanayi alanı olarak belirlendiği hâlde 
gönderilen bu Teknik Araştırma ve Uyguluma Müdürlüğünden gönderilen yazıda söz konusu alanın üst ölçekli her iki 
planda da termik santral olarak işlenmesi gerektiği hâlde bunlar yapılmadığı şu andaki durumumuzda söz konusu alana 
termik santral ruhsatı verilmiştir, söz konusu ruhsat verilen alan fay hattının tam üzerindedir. Bu konuda Bayındırlık 
Bakanlığımızın bir şeyler yapıp yapamayacağı konusunda bilgi istiyoruz.  

Yine, 1/25 binlik üst ölçekli çevre düzeni planımızda Yalova’mızla ilgili olarak büyük spor alanı olarak 
işaretlenmiş bir alan, Yalova Belediyesi tarafından A ölçekli 1/1000 uygulama imar planında konut alanına çevrilmiştir, 
bu yasalara uygun mudur?  

Yine, Yalova’mızla ilgili olarak Harita Kadastro Genel Müdürlüğümüzün yapmış olduğu bir sayısallaştırma 
çalışmasıyla ilgili sıkıntılarımızı arz etmek istiyorum Değerli Bakanım. Mevcut kadastro paftalarının sayısallaştırılması 
aşamasında Çiftlikköyü ilçemizin Laledere köyü, Dere köyü ve Kıyıç köyüyle, hâlihazır yerinde ölçümler yapılmadan 
paftalar üzerinde yapılan çalışmalar çerçevesinde sayısallaştırma yapılmıştır, şu anda arazi sınırları 7-8 metre mevcut 
durumundan kaymış durumdadır. Bunun bir an önce açıklığa kavuşturulup halkımızın mağduriyetinin giderilmesi 
gerekmektedir, çünkü söz konusu hat üzerinden Sayın Başbakanımızın temelini altmış olduğu Gebze, Hersek, 
Orhangazi, İzmir otoyolu geçmektedir. Bu, önümüzde çok daha büyük sıkıntılara neden olacaktır.  

Yine, Yalova’mızla ilgili olarak özellikle kıyı ilçelerimizde 1990 senesinde çıkan Kıyı Kanunu 2002 yılında 
uygulanmıştır. 2002 yılına kadar bayındırlık müdürlüğünden ve ilgili belediyeden  ruhsat olarak yapılan yapıların yaklaşık 
150 tanesi kaçak durumuna düşmüştür. Bu durumdaki vatandaşlarımızın mağduriyetinin giderilmesi konusunda 
sizlerden yardım bekliyoruz.  

Bu vesileyle, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığımız ile Bayındırlık ve İskan Bakanlığımızın bütçelerinin 
hayırlı olmasını diler hepinizi saygı ve sevgiyle selamlarım.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Evcin.  
Sayın Kalaycı, mikrofonunuz açıyorum.  
Buyurun.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, sayın bakanlar, değerli komisyon üyeleri, kıymetli bürokratlar, 

değerli basın mensupları; öncelikle hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
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Ülkemizde endüstri ilişkileri alanında muhtelif gelişmeler aynı anda yaşanmaktadır. Bunlardan birincisi 

endüstri ilişkilerinin kamudan özel sektöre doğru bir gelişme göstermesidir. İkincisi ise, sendikalı ve toplu sözleşmeli iş 
yeri sayısının azalmasıdır. Güçsüz örgütlenme ve taşeronlara teslim edilmiş piyasalar özellikle sendikal faaliyetlerin 
korunaksız hâle getirilmesinin önünü açmaktadır. İşçi ve işveren sendikacılığında gelişme trendi negatife dönmüştür. 
Sendika üye sayılarında büyük azalmalar yaşanmaktadır. Toplu sözleşmeli işyerlerinde de sendikalar ve işçiler 
ekonomik daralma ve artan işsizlik arasında sıkışmış durumdadır. Bu nedenle sendikalar haklarını aramakta 
zorlanmaktadır.  

Son Anayasa değişikliğinde Uluslararası Çalışma Teşkilatının taleplerinin ötesinde değişikliklerin yapılmış 
olması gariptir. Mesela aynı iş kolunda aynı anda birden fazla sendikaya üyeliğin getirilmiş olması Türk endüstri 
ilişkilerini karıştırmaktan öte bir sonuç getirmeyecektir.  

Değerli arkadaşlarım, sosyal güvenlik sisteminin aktüaryal dengeleri alarm vermektedir. Sistemin sorunları her 
geçen yıl daha da ağırlaşmaktadır. Sosyal güvenlik sisteminin sürdürülebilirliği kaygı verici boyutlara ulaşmıştır . Aktif 
sigortalılara oranı her geçen yıl azalmakta olup, 2002 yılında 2,04 olan aktif pasif oranı 2009 yılında 1,78’e kadar inmiş, 
2010 yılı eylül ayı itibarıyla bu oran 1,82 olmakla birlikte 2008 yılı oranına göre bozulmanın devam ettiği görülmektedir. 
Bu durumda 1,82 aktif sigortalının ödediği primle bir emeklinin aylığı ödenmekte olup, sistemin sürdürülebilirliği giderek 
imkânsızlaşmaktadır. Sosyal Güvenlik Kurumunun gelirleri giderlerini karşılamamakta olup oluşan bütçe açıkları her 
geçen yıl artarak büyümektedir. Sosyal Güvenlik Kurumunca açıklanan verilerde sigorta kolları itibarıyla aktüaryal 
hesaplar yer almamaktadır. Bu, büyük bir eksikliktir. 2002 yılında yüzde 2,27 olan Sosyal Güvenlik Kurumu bütçe 
açığının millî gelire oranı 2009 yılında yüzde 3,01 seviyesine yükselmiştir. Sosyal Güvenlik Kurumu bütçe açıkları 
hazinece merkezî yönetim bütçesinden yapılan transfer ödemeleriyle karşılanmaktadır. Bütçe transferlerinin millî gelire 
oranı 2002 yılında yüzde 2,76 iken, bu oran 2009 yılında yüzde 5,52’ye çıkmıştır. Sosyal Güvenlik Kurumunun ana gelir 
kaynağı olan prim gelirleri ödenen emekli aylıklarını dahi karşılamaya yetmemektedir. Prim gelirleri 2002 yılı emekli 
aylığı ve sağlık ödemeleri toplamının yüzde 61’ini karşılayabilmekteyken bu oran 2009 yılında yüzde 56 seviyesine 
inmiştir. 

Sosyal güvenlik sisteminin bir başka önemli sorunu da prim alacaklarının süresinde tahsil edilememesidir. Son 
yıllarda sık sık yapılan yeniden yapılandırma ve taksitlendirme uygulamalarına rağmen prim alacaklarında yüksek  artışlar 
meydana gelmiş, düzenli prim ödeme alışkanlığı tesis edilememiş, tam aksine sigortalılar sürekli af beklentisi içine 
sokulmuştur.  

Sosyal Güvenlik Kurumunun 4/A veya 4/B kapsamında sigortalılarla ilgili prim alacağı 47,7 milyar liraya 
ulaşmıştır. Yaşanan ekonomik sıkıntılardan dolayı esnaf ve sanatkârlar, çiftçiler, sanayici, ticaret ve meslek erbabı ile dar 
ve sabit gelirliler başta olmak üzere toplumun bütün kesimleri ciddi sorunlarla karşı karşıya kalmıştır. Bunun sonucunda 
işverenler ve sigortalılar prim ödeme yükümlülüklerini aksatmak zorunda kalmışlardır. 

5510 sayılı Kanun’un en önemli gerekçelerinden birisi sigortalılar arasında norm ve standart birliğinin 
sağlanması olmasına karşın, birçok konuda norm ve standart birliği sağlanamamış olup, bazı konularda yeni farklılıklar ve 
hak kayıpları ortaya çıkmıştır. Memurlar ve diğer kamu görevlileri 5510 sayılı Kanun’un yürürlük tarihinden önce göreve 
başlayanlar ve sonra başlayanlar açısından iki farklı sisteme tabi bulunmaktadır. Reform olarak adlandırılan düzenleme 
daha uygulamanın ilk yıllarında delik deşik edilmiş, 5510 sayılı Kanun’un yürürlüğe girmesinden bu yana bu kanuna 
eklenen maddelerle sisteme uygun olmayan uygulamalara gidilmiştir. 

Kanun görüşmelerinde emekli aylıklarının enflasyon oranında arttırılması ısrarla savunulmuşken, 2009 yılında 
eski tabirle SSK’lı ve Bağ-Kur’lu emekli aylıklarına asgari 60 TL artış getirilmiş, 2010 yılında da yine asgari 60 TL artış 
getirileceği açıklanmıştır. Bu artış sadece 2009 ve 2010 yılları için uygulandığından, aylıklar arasında yeni bir farklılık 
oluşmasına neden olunmuştur.  

Yine Sağlık Bakanlığında tabip ve diş tabiplerinin ek ödemelerine prim ve idari aylık öngörülmesi 5510 sayılı 
Kanun’a getirilen sisteme uygun olmayan, sigortalılar arasında eşitsizlik oluşturan bir düzenleme olmuştur. 

Gerek güncelleme katsayısı gerekse aylık bağlama oranı konusunda 5510 sayılı Kanun’la getirilen 
düzenlemeler birlikte dikkate alındığında 1 Ekim 2008 tarihinden sonraki hizmetler için bağlanacak emekli aylıklarında 
eski duruma göre önemli miktarda azalma olacaktır. Emeklilere verilen refah payı yüksek oranda azaltılmıştır. Zaten 
mevcut hâliyle bile büyük çoğunluğu açlık sınırının altında gelir alan emeklilerin bu kanuna göre bağlanacak aylıklarla 
nasıl hayatını idame ettirebilecekleri tümüyle göz ardı edilmiştir. 

Ayrıca 5510 sayılı Kanun’dan önceki hizmetler ile sığınak hizmetleri için bağlanacak aylıklar konusunda 
sigortalılar arasında büyük farklar doğmasına, yeni eşitsizlik ve adaletsizliklerin oluşmasına neden olunmuş tur. AKP 
Hükûmeti çoğu açlık sınırının altında ücret alan çalışanlar ve emeklilerin insanca yaşayabileceği bir ücret düzeyine 
kavuşturulamamıştır. 2011 bütçesinde öngörülen rakamlar da herhangi bir iyileşmeyi öngörmemektedir. Türk-İş’in en son 
açıkladığı verilere göre 2010 Ekim ayı itibarıyla dört kişilik bir ailenin sağlıklı, dengeli ve yeterli beslenebilmesi için 
yapılması gereken gıda harcaması tutarı, yani açlık sınırı 860 lira 18 kuruştur. Net asgari ücret ise 599 lira olup, 2011 
yılında sadece 24 lira artırılarak 623 liraya yükseltilmektedir. Emeklilerin tamamına yakını açlık sınırının altındadır. AKP 
Hükûmeti emekliler arasındaki maaş adaletsizliğini gidereceğini vaat etmesine karşın, daha da adaletsiz hâle getirmiştir. 
Emekli aylıklarının refah payını düşürmüş, intibak yasasını çıkarma sözü vermiş ancak altından kalkamadık gerekçesiyle 
rafa kaldırmış, banka promosyonu verileceği söylenmiş ancak bu konuyu da bankalara havale ederek emeklilerin 
umutlarını bir bir yıkmıştır. Emeklilere 2011 yılında sadece 60 lira maaş artışı reva görülmüştür. Emeklilerimizin yıllarca 
hizmet verdikten sonra geçim kaygısı duymadan, onuruna yaraşır bir hayat sürmesini temin etmek devletin önemli ve 
öncelikli görevlerinden biridir. Emeklilerin enflasyona ezdirilmediği söylense de halkın gerçek enflasyonu yansıtan gıda, 
kira, ulaşım, su, elektrik ve gaz gibi kalemler açısından değerlendirme yapıldığında durumun söylendiği gibi olmadığı 
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anlaşılacaktır. En düşük emekli aylıklarını baz alarak artış oranını büyük bir övgüyle açıklayan Sayın Başbakan aslında 
sözünü ettiği emekli aylıklarının açlık sınırının yarısı kadar bile olmadığının farkında mıdır acaba? 

2011 ocak ayında muhtarlarımıza 15 lira, 65 yaş aylığı alanlara dört lira maaş artışı öngörülmekte olup, yine 
özürlülere, gazilere, vatani hizmet tertibinden maaş alanlara öngörülen zamlar 10-15 lira düzeyindedir. Bu kesimlerin 
maaşının iyileştirilmesi gerekmektedir çünkü bu paralarla geçimlerini sağlamaları mümkün değildir. Ben verdiğiniz artış 
rakamlarını söylerken inanın sıkılıyorum ama siz övünebiliyorsanız onu bilemem. 

5510 sayılı Kanun’la Genel Sağlık Sigortası uygulamaya konulmuştur. Sağlık sigorta sisteminin dışında 
kimsenin kalmaması sağlanmaya çalışılmıştır. Sağlık hizmetlerinden yararlanma şartları kolaylaştırılmıştır. Bunlar tabii ki 
bizim de tasvip ettiğimiz uygulamalar ancak tedavi ve muayene ücretlerinde katılım paylarına ilişkin düzenlemelerle sağlık 
sistemi paralı hâle gelmiştir.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kalaycı, ek süre veriyorum, buyurun lütfen. 
MUSTAFA KALAYCI (Devamla) – Sağlık harcamalarındaki yüksek artışın önüne geçemeyen AKP Hükûmeti 

uygulamaya koyduğu katılım paylarıyla bunun faturasını sigortalılar ve emekli, dul ve yetimlere çıkarmaktadır. Sigortalı 
hastalardan katılım payı alınması hastaların sağlık kurumlarına erken başvurmalarına engel oluşturabilmektedir.  

18 yaşını dolduran, okumayan, çalışmayan ve evlenmemiş olan kız çocuklarının sigortalıların bakmakla 
yükümlü oldukları aile ferdi kapsamından çıkarılmış olmaları önemli sıkıntıları ortaya koymuştur. Kız çocuklarının anne 
veya babasının sigortasına bağlı olarak sağlık yardımlarından yararlanamamaları mağduriyete neden olmaktadır.  

Sayın Bakanım, hani “Kadınlara özel ayrımcılık getireceğiz.” diyordunuz. Bırakın yeni bir ayrımcılık getirmeyi, 
var olan ayrımcı hükümleri de 5510 sayılı Kanun’la ortadan kaldırdınız.  

Son olarak birkaç soruya değineceğim Sayın Başkanım, sonunda soru sormayacağım. 
Sayın Bakanım, sekiz yıldır uygulamaya koymadığınız bir sigorta kolu var. Uluslararası Çalışma Teşkilatının 

102 sayılı sözleşmesinde yer alan ve uygulamaya koymadığımız tek sigorta kolu: Aile yardımları sigortası. Bu konuda bir 
çalışmanız var mı, onu soruyorum. 

Yine, 5510 sayılı Kanun’la bu yeşil kart yerine yeni bir sistem öngörüldü ama maalesef uygulama seçim 
sonrasına ertelendi. Yani siyasi istismar edememe gibi bir endişeden dolayı mı? Yani bir programı yazmak bu kadar uzun 
sürer mi Sayın Bakan? Yani söylenen gerekçe, bilgisayar programının yazılımının yapılmamasına dayanıyor. Bu mudur, 
yoksa hakikaten bir siyasi endişeniz mi var? 

Bir diğer konu, Sayın Bakan, biz birçok istatistikte alıştık Sayın Bakan bu revizyonlara. Büyümede, enflasyon 
sepetinde, millî gelirde ama ilk defa ben sosyal güvenlik rakamlarında da bir geriye doğru düzeltme görüyorum ki, 
ayrıntısına da baktım, zorunlu sigortalılarda var bu düzeltme, bir de aylık alanlarda var kişi sayısında. Yani bu neden 
kaynaklanıyor? Sosyal Güvenlik Kurumu zorunlu sigortalı… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kalaycı… 
MUSTAFA KALAYCI (Devamla) – Bitiriyorum. 
…kaç kişiye aylık ödediğine hâkim değil mi. 
Son sorum da, Sayın Bayındırlık Bakanıma olacak. Tabii, Sayın Bakanım ben, Bakanlığınızın aslında hâlen 

çok güçlü kurumlara baktığını söyleyeceğim. Ülkenin tapusu sizde, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü sizde. Yine tüm yerel 
yönetimlerimize önemli katkılar sağlayan, altyapı yatırımlarına katkı veren İller Bankası size bağlı. Burada hatırlarsınız, 
büyük emekler çektik İller Bankası Kanun Tasarısıyla ilgili. Hakikaten destek verdik, çok uyumlu bir çalışma oldu iktidar-
muhalefet. Genel Kurula indi ama uzunca bir süredir nedense Genel Kuruldan çıkmıyor. Bu konuda, ki, şu bir iki ay 
içerisinde de eğer gelmezse, malum, seçim geliyor. Acaba bu konuda bir umut verecek misiniz bu kanunun çıkması 
konusunda? 

Ben bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum ve yaklaşan Kurban Bayramı nedeniyle tüm hazırunun bayramını 
tebrik ediyorum, inşallah hayırlara vesile olur diyorum, saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Kalaycı. 
Sayın Ergezen, buyurun. 
ZEKİ ERGEZEN (Bitlis) – Sayın Başkan, sayın milletvekillerimiz, Saygıdeğer Bakanlarımız, çok değerli 

bürokratlar; ben de birkaç dakika kadastro, birkaç dakika da Bayındırlık Bakanlığıyla ilgili bir iki hususu aktarmak 
istiyorum. 

Şimdi, birçok kurum ve kuruluş önemli hizmetler yapıyor, yaptıkları da görülüyor. Mesela Toplu Konut bina 
yapar görülür, Kara Yolları yol yapar görülür, Devlet Su İşleri Baraj yapar görülür ama çok şanssız bir kurum var ama her 
türlü takdirin üstünde hizmetleri var: Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü. Ben tabii üç yıl da Bakanlık yaptım. Tabii takdir 
hakkı şu andaki Bakanımıza ait olmakla beraber, ben de geçmişteki verimliliklerinden dolayı kendilerini tebrik ediyorum, 
kendilerine teşekkür ediyorum. Gerçekten, Genel Müdüründen en alt tabanına kadar çok verimli arkadaşlar, başarılı 
arkadaşlar. 

Bakın, niye diyorum? Yani bunu söylerken afaki söylemiyorum, duygusal söylemiyorum, hissî davranmıyorum. 
Türkiye’nin yılda –ben o zaman işin içindeydim- 350 ünitenin kadastrosu yapılabiliyordu, en fazla yapılan yıllar 500. Şimdi, 
mevcut kadastroyu bitirebilmemiz için, arkadaşlarla çalışma yapmıştık Sayın Ömer Çelik, Saygıdeğer Bakanımız da o 
zaman Başbakan Müsteşarıydı, not da almıştı. Şimdi, hesapladık, eğer otuz yıl, kırk yıldan beri yapılan sistemi üzerinden 
kadastroyu bitirmeye kalksak, yirmi beş ile otuz yıldan aşağı bitirmemiz mümkün değil ama arkadaşlarımızla 
çalışmamızın sonunda dediler ki, 2006 sonunda biz otuz yıllık kadastroyu iki buçuk yılda bitireceğiz dediler. Bit ti mi? Bitti. 
Gerçekten bitti. Şimdi, bu Genel Müdürü, onun başında bulunan şu andaki Bakanımızı, bürokratları tebrik etmemek bir 
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haksızlık olur. Dolayısıyla kendilerini tebrik ediyorum. Onların moralini yüksek tutmak ülkenin geleceği açısından da 
gerçekten çok önemlidir. Şimdi, düşünebiliyor musunuz, otuz yılda bitecek iş 2006 bittiği sene dört yüz tane davalık konu 
var, ormanla, hazineyle ilgili davalık konular var. Bir iki başlık söyleyeyim: Mesela Türkiye genelinde tapu kadastro bilgileri 
de elektronik ortama aktarıldı. Başında bulunduğum işler, şu anda Sayın Bakanımız da başarıyla bunları götürüyorlar sağ 
olsunlar. Harita Bilgi Bankasının kurulması, gerçekten çok önemliydi. Birçok yerde çalışmalar yapılıyor ama bir yerden 
bilgiyi almak çok önemliydi. 

Çok önemli bir şey söyleyeceğim: Tapu Arşivi, İstanbul’da bir arşivimiz var. Söz geldiği zaman hepimiz Türk’üz, 
hepimiz vatanperveriz, hepimiz toz kondurmayız, çok da övünürüz. Ben düşünüyorum, yani yıllardan beri Tapu 
Kadastroda ne bir İngiliz vardı ne bir Fransız vardı ne de bir Rus vardı, bir Türk çocuğu vardı ama Fatih Sultan 
Mehmet’ten günümüze kadar olan bütün memleketin belgesi, Kudüs’ün belgesi, Musul’un, Kerkük’ün belgeleri orada ama  
o arşive girdiğimde ben sordum; Ömer Bey diye bir arkadaş var orada, şu anda Genel Müdür Muavini, kendisine dedim ki: 
Arkadaş, şu arşive kimse girdi mi? Dedi: “Ben de girmedim, ilk defa sizinle giriyorum.” Sade fareler vardı, sade kediler 
vardı, sade güvercinler vardı, sade Fatih Sultan Mehmet döneminde Osmanlı topraklarındaki tapuların yerlerdeki 
çürümüşlüğünü, dağınıklığını gördük, üzüldüm ve kahroldum gerçekten. İlk işimiz, biz buna el attık. Şu anda Allah’a 
şükür, Sayın Dışişleri Bakanımız Abdullah Gül o zaman Kudüs’e giderken, “Kudüs’ün tapusunu bulabilir misiniz, Musul’un 
bulabilir misiniz?” Elimizin altında, çıkardık, kendisine verdik. Musul ve Kerkük’te olaylar olduğunda ben beyanat verdim, 
korkmayın, tapuları bizde dedik. Ecdat bu kadar güzel, bu kadar mükemmel çalışmış ama o mükemmellik yıllarca yok 
edilmek üzereyken şu ekip ona el attı, onun için söylüyorum. Bu ekip el attı ve Fatih Sultan Mehmet’ten günümüze kadar 
olan bütün tapular elimizde. Dolayısıyla bu arkadaşları burada onore etmeyi kendime bir görev kabul ettiğim için 
söylüyorum çünkü yaptıkları çalışmalar görülmüyor gerçekten. Şu anda oturduğu binanın altındaki toprağın bütün 
çalışmaları onlara ait, onlar bu çalışmaları yapmasa siz ruhsat alamazsınız ama hiç kimse selam vermeyen bir binanın 
içinde, sessiz sedasız oturan insanlar. 

Gelelim Bayındırlık Bakanlığına. Tabii Bayındırlık Bakanlığı bir şanssız dönem yaşadı ama Bakanın yapacağı 
da bir şey yok. Yani Bakanla veya bürokratlarla ilgisi yok, sistem öyle gelişti. Kara Yolları gitti, afetler gitti ama Bayındırlık 
Bakanlığı çok zengin kültüre sahip bir Bakanlık. Gerçekten, onun ismi bile yeter. Çok önemli şeyleri Sayın Bakanımızın, 
arkadaşların başaracağına da inanıyorum.  

En çok dikkatimi çeken bir konu var: Şimdi, imar uygulamalarını İçişleri Bakanlığı denetliyor. Şimdi, çok 
enteresan, ANAP döneminde bu kanun çıktı. Şimdi şehir planlamayı Siyasal Bilgiler Fakültesi mezunu ne bilir arkadaş? 
Hukuk fakültesi mezunu, yani yoğunluk, katsayı mı öğreniyor yani? Şehir planlamayı her mimar öğrenir. Ben mimarım. 
Şehirci şehirciliği öğrendiği gibi de, her mimara şehircilik dersi verirler. Şimdi, dolayısıyla bir şikâyet olduğu zaman İçişleri 
Bakanlığından müfettiş gidiyor, şikâyet olmadığı zaman da, işte, düşünün, küçük yerlerde, ben kendi ilçemde de 
görüyorum komşu ilçelerde de görüyorum, her yerde görüyoruz, imar uygulamalarında, belediye başkanlıklarının ve 
encümenin, belediye meclis üyelerinin vicdanına kalmış bir olay. Bunu kim denetleyecek? Şikâyetler oluyor, İçişleri 
Bakanlığına müfettişler giriyor, müfettişler de parasal konuları biliyorlar, imarla ilgili hususları bilmedikleri için, ister 
istemez ikna edilip geri gönderiliyorlar. Bayındırlık Bakanlığı bu konuya el atar sahiplenirse bana göre doğru bir şey 
yapar. Yani İçişleri Bakanlığından bunu alıp Bayındırlık Bakanlığına getirmek lazım. Doğrusu da budur. Bu çok  önemlidir 
Türkiye için.  

Bakın, şimdi, bazı şeyleri kimse vermez, bir kendimiz almalıyız. Şimdi, Ankara’nın kuzey kent giriş projesi… Bu 
proje benim Bakanlığımın görevi değildi ama ben 1995’te zamanın Anayol Başbakanına gittim, dedim ki, ben kendi 
başkentime girerken utanıyorum dedim. Buna bir proje yapmam lazım. Allah için çok doğru karşıladılar. Sonradan onların 
ömrü kısa olunca, biz de Bakan olduk, Sayın Başbakan Tayyip Beye gittik, o da Allah razı olsun, önemli bir şey dedi. Şu 
anda, Müsteşar Muavini Hami Bey var, üç ay biz sabahlara kadar çalıştık, üç ay. Dolayısıyla bakın, şimdi, Ankara’ya 
girerken hakikaten güzel bir şekilde giriyoruz. Bu görev bizim görevimiz değildi, sahiplendik, istedik. O bakımdan, ben 
Sayın Bakandan rica edeceğim, Türkiye’de bazı şeyleri sahiplenmeniz lazım. Size vermez kimse ama siz kendiniz gidin 
sahiplenin. Keşke Konya yolunu –benim de haberim olsaydı- sahiplenseydik. Konya yolu kentsel dönüşüm projesi adı 
altında bugünkü yapılaşma olmasaydı. Mesela o zaman Melih Gökçek demişti ki “Benim param yok.” Biz dedik, Toplu 
Konut bizde, biz Toplu Konutu buraya dâhil ediyoruz demiştik. Toplu Konutu da dâhil ettik, yapıldı. Konya’nın girişi de 
yapılabilirdi, Ankara-Konya girişi. Bakın, şimdi oradaki şehirciliğe bakın. Gerçekten, 20’nci Asırda Ankara’nın veya Sayın 
Başbakanımızın ufkuna uygun bir şehircilik değil o şehircilik. Bunun da altını çizmek istiyorum. Dolayısıyla, birçok şeylere 
sahip çıkmakta yarar var.  

İkincisi, bir asansör olayımız vardı bizim. Ben demin biraz önce Müsteşar Beyden sordum ki, yanlış 
konuşmayayım diye. Bayındırlık Bakanlığı –altını çiziyorum- çok önemli, zengin bir kültüre sahiptir. Fen İşleri, nasıl 
Anayasa Mahkemesi Türkiye’de hukukta şahitlik yapan bir yerse, kararları veriyorsa, Yüksek Fen Kurulu da Türkiye’de 
karar veren tek mercidir, tek yetkili yerdir. Orada bütün genel müdürler oradadır, görevden aldığımız adamları oraya 
kaydırırız, beğenmediğimiz genel müdürü oraya kaydırırız. Bu solcudur alın buraya, bu dincidir alın buraya, bu sağcıdır 
alın buraya, bilgisine bakmayız. Şimdi, orada güzel bir birikim var. O birikimi iyi değerlendirmek lazım. Gerçekten çok 
kıymetli insanlardırlar.  

Asansör konusu da, ben anlatmıştım, benim bir rahatsızlığım var. Hep Avrupa’nın asansörlerini getiririz, 
Meclisin asansörleri de Avrupa’nındır. Niye? Adamların asansörleri kaliteli. Bizim asansörlere, başından tamirciyi eksik 
etmemek lazım. Haftada bir sefer bozulur, basarız zile ama Avrupa’dan gelen asansör bozulmaz, kalitelidir. Bu işe el 
atmanız gerekiyor, bunun öncülüğünü sizin yapmanız lazım. Sanayi Bakanlığı boyutu var, OSTİM’deki boyutu var ama 
esas bu işin motoru, sahibi de Bayındırlık Bakanlığı çünkü uygulayıcısı sizlersiniz. Bu işe el atarsanız, ben Türkiye’ye mill î 
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bir katkıda bulunuruz diye düşünüyorum çünkü el attığımız bu proje yarım kaldı kanaatindeyim. Ha, sizin göreviniz mi? 
Göreviniz kabul ederseniz görevinizdir. Görev kabul etmezseniz görev değil, ortada kalır. 

Bir de, 2510 sayılı Kanun ne oldu? Afetlere mi gitti, Teknik Araştırma ve Uygulamada mı kaldı? Bu rahmet li 
Özal döneminde çıkarılan bir iskân kanunuydu. Ben ANAP döneminde bu projenin başındaydım. Bu köylerdeki binalar 
yıkılmadan önce, yıkıp depreme dayanıklı hâle getirme projesidir 2510 sayılı Kanun. Eğer bu kanun sizin Teknik 
Araştırma ve Uygulamadaysa buna el atıp, yeni projenin sahibi olursunuz diye düşünüyorum. 

Bu duygularla, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanımızın bürokratlarını, kendisini ve Bayındırlık Bakanı ve 
bürokratlarının başarılarından dolayı kendilerini tebrik ediyoruz, Çalışma Bakanlığının başarılarını takdir ediyoruz, çok 
güzel sesler geliyor, çok fazla bir sıkıntı da duymuyoruz, duysak da burada söyleriz zaten. Ufak tefek şeyler varsa onları 
not alıyoruz. Bürokratlar telefonlara çıkıyor, anında bize cevap veriyorlar. Mutlaka bu sizden kaynaklanıyor. Müsteşar ve 
müsteşar muavinleriniz, daire başkanlarınız gerçekten işlerimize koşuyorlar. Ben onun için sizleri de tebrik ediyorum, 
böyle bir hava vermişsiniz, güzel bir şey bu. Siyasetçinin oksijeni… Bürokrat çıkar, yapar veya yapmaz, sen de seçmene 
dönersin, olmuyor dersin veya oluyor dersin. Siyasetçinin yaşamasının şartı, bürokratın, bakanın telefonlara çıkıp ona 
olumlu veya olumsuz cevap vermesidir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Ergezen… 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Bu çok önemli bir şeydir. Bundan dolayı ben sizlere teşekkür ediyorum. 
Bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Ergezen. 
Sayın Köse, buyurun efendim. 
ŞEVKET KÖSE (Adıyaman) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı bütçesi üzerinde söz almış 

bulunmaktayım. Komisyon üyelerine, değerli bürokratlara ve basının değerli temsilcilerine saygılarımı sunuyorum.  
Sayın Bakanım, bildiğiniz gibi, eczanelerimizde ilaç takip sistemi adıyla yeni bir sistem uygulanmaya başlandı. 

Sistemin mantığına diyecek bir şey yok ancak uygulama esnasında pilot uygulama yapılmadı. Programı kullanacak 
tarafların görüşleri alınmadı. Programın sorun çıkarması durumunda ne gibi B planı uygulanacağı düşünülmedi. Aniden 
sistem uygulamaya konuldu. Böyle bir sürecin sonucunda elbette başarı beklenemez. Program her aksadığında, B planı 
olmadığından, hastaneler, eczaneler büyük sorunlar yaşadı. Asıl önemlisi yurttaşlarımız büyük sorun yaşadı. Neticede 
hastaların ilaca ulaşımı zorlaştı. Çalışmayan sistem nedeniyle hastalara mecburen veresiye ilaç verildi. Bu durum 
karışıklığı iyice artırdı. Başka bir ifadeyle, ilaç takip sistemi daha başında illallah ettirdi. 

Sayın Bakanım, bildiğiniz gibi ilaç takip sistemi sayesinde barkod kesme uygulamasına son verilmişti ancak 
sistemin sürekli sorun yaratması, çeşitli suistimalleri de peşinde getirdi. Bu durumda sistem çalışmadığından, veresiye 
ilaç verildiğinde sahte ilaç kayıtları yapıldığından, barkod kesme uygulamasına da geri dönüldü.  

Size sormak istiyorum Sayın Bakanım: Bu konuda pilot uygulamalar yapılmadan, sistem iyice test edilmeden 
neden uygulamaya geçildi?  

Şu ana kadar B planı olmaması, her aksaklıkta karmaşa çıkmasına neden oldu. Bu nedenle sistemin 
eksikliklerinin giderilmesi amacıyla farklı bir uygulamaya gidilmesi sizce söz konusu mudur?  

Yine ilaç takip sistemi sorunsuz ve tam olarak ne zaman çalışacaktır? 
Sayın Bakanım, ikinci konuysa şu: Ara eleman eksikliği en büyük sorunlarımızdan birisidir. Gazetelerde sürekli 

olarak, 2 bin lira maaşla çalışacak eleman bulunamamaktadır diye ilginç haberler duymaktayız. AKP İktidarı döneminde 
meslek liselerinin sorunları maalesef katsayı sorununa indirdendiğinden, bu konu göz ardı edilmektedir. Oysa meslek  
liselerinin çok daha önemli, yaşamsal sorunları mevcuttur. Ülkemizde nitelikli ara elemana olan ihtiyaç kimsenin 
dikkatinden kaçmamalıdır. Şüphesiz bu konu Millî Eğitim Bakanlığını doğrudan ilgilendirmektedir ancak Bakanlığınızın da 
bu konuda yapabileceği birçok şeyler olduğuna inanıyorum. Şöyle ki, bu konuda İşsizlik Sigortası Fonu büyük bir kurtarıcı 
görevi görebilir. Cumhuriyet Halk Partisi olarak bu konuda çeşitli önlemler sunmuştur. Bizzat ben İşsizlik Sigortası 
Fonunda biriken paranın belli bir kısmının organize sanayi bölgelerinde nitelikli ara eleman yetiştirilmesi konusunda 
harcanabileceğini belirtmiştim. Bununla birlikte, Millî Eğitim Bakanlığı ile meslek liselerinde ve üniversiteler işbirliğiyle  
üniversitelerde uygulanacak eğitim projelerinde fonda biriken para kullanılırsa daha anlamlı olacaktır diye düşünüyorum. 
Fon anlamına uygun bir işlev görmüş olacak, böylelikle işsizlik de azalacaktır. İşsizliğin azalması demek, sosyal açıdan 
da toplumun rahatlaması demektir. 

Şimdi, bu konuda bir iki soru sormak istiyorum. Acaba Bakanlığınızda böyle bir çalışmanız mevcut mudur? 
İşsizlik Sigortası Fonunda biriken paranın istihdama dönük olarak harcanması konusunda 2011 yılında ne gibi 

projeler uygulanacaktır? 
Bildiğiniz gibi fonda biriken paranın başka yerlere aktarılmasının önü Hükûmetiniz tarafından açılmıştır. 2010 

yılında bu fonda biriken paranın ne kadarı, nerelerde kullanıldı? 
Yine 2011 içinde fonda biriken paranın nerelerde kullanılması planlanmaktadır? 
Sayın Bakanım, daha önce de gündeme gelen başka bir konu daha var, bu konuda diş hekimlerini 

ilgilendirmektedir. Biliyorsunuz, benim mesleğim de diş hekimliğidir. Diş hekimleri hizmet alımı konusunda bir mücadele 
yürütmektedir. Bu konuda daha önce de hem Sağlık Bakanlığı hem de Bakanlığınızla çeşitli görüşmeler gerçekleştirildi ve 
en önemlisi, Sayın Başbakan da bu konuda bir söz vermişti ancak bu söz henüz gerçekleşmemiştir. Konuyu açıklamak 
gerekirse, kamuda istihdam edilen diş hekimi sayımızın yeterli olmadığını hepimiz bilmekteyiz. Başka bir ifadeyle, 
yalnızca kamuda bulunan diş hekimleri yetersiz olduğundan, bu hekimlere giden yurttaşlarımıza yeterli hizmet 
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verilememektedir. Sonuçta ağız ve diş sağlığı konusunda sorunlar daha da büyümektedir. Ben çözüm olarak özel diş 
hekimlerine sevkin yolunun açılması gerektiğini düşünüyorum. Bu konuda üç soru sormak istiyorum: 

1) Özel diş hekimlerinden hizmet alımı konusunda Bakanlığınızın görüşleri nelerdir? 
2) 2011 yılında bu konuda herhangi bir çalışma yapılacak mıdır?  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Köse, ek süre veriyorum, buyurun. 
ŞEVKET KÖSE (Devamla) – Toparlıyorum. 
3) Sağlık ve Maliye Bakanlığıyla bu konuda görüş alışverişi yaptınız mı? 
Son olarak, sunum kitapçığınızın 40 ve 41’inci sayfasında, mevsimlik geçici tarım işçilerinin çalışma ve sosyal 

hayatını iyileştirme konusunda, Mevsimlik Geçici Tarım İşçilerini İzleme Kurulu oluşturulması öngörülmüştür. Kitapçığa 
baktığımızda, gerçekten, çok güzel maddeler sıralanmış. Bir iki maddesini okumak istiyorum: 

1) İşçilerin ihtiyaç duyduğu yemek, çamaşır, bulaşık, tuvalet ve banyolar, barınma yerlerinin sağlanması. 
2) Bu yerleşim yerlerinde içme ve kullanım suyu ile elektrik ihtiyaçlarının sağlanması ve en önemlisi, yerleşim 

yerlerinin belirli aralıklarla, her türlü haşerelere karşı ilaçlanması ile çöplerin alınması. 
3) İşçilerin ve ailelerinin bulaşıcı ve salgın hastalıklara karşı düzenli sağlık taramasının yapılması. 
4) Çocukların eğitimlerini devam ettirmesinin sağlanması. 
Sayın Bakanım, benim bölgem Adıyaman ve Malatya bölgesidir. Ben önümüzdeki yaz mevsimlik tarım 

işçilerinin sorunlarını yerinde incelemek için kameraları aldım gittim, üç gün, üç gece kendileriyle beraber yattım kalktım. 
Gerçekten, bu kurulun hiçbir çalışması yok. Bunun ihbarını yapıyorum, bir. 

İkincisi, ne bir sağlık taraması var… Oradaki insanlar gerçekten çok zor şartlarda, ne banyo yapabiliyorlar ve 
ne de beslenme sorunlarını giderebilmektedirler. Orada yılanlarla, akreplerle, inanın samimi olarak söylüyorum, 
abartmıyorum, çok ciddi bir yaşam tarzı sürüyorlar orada. Bu sorun, eğer bu izleme kurulu adam gibi çalışırsa, kısmen 
olsa da çözüleceğine inanıyorum. 

Ben sözlerime son verirken, yaklaşmakta olan Kurban Bayramının herkese hayırlar ve uğurlar getirmesini 
diliyor, iki Bakanlığın bütçesinin de hayırlı olmasını diliyor, en derin saygılarımı sunuyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Köse. 
Sayın Meral, buyurun. 
BAYRAM ALİ MERAL (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanlarım, sayın milletvekilleri, sayın bürokrat yönetici arkadaşlarım, sayın basın 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Başkanım, müsaade ederseniz, uzun yıllar çalıştığım Bayındırlık Bakanlığıyla ilgili iki konuyu dile 

getirmek istiyorum. Bunlardan birisi kara yollarının Bayındırlık Bakanlığından ayrılması son derece üzücüdür. Çünkü Kara 
Yolları, Afet İşleri, DLH, birçok müessese koordineli çalışmaktaydı. Bu koordine bugün bozulmuştur, bir. İkincisi,  
bu araç muayene istasyonları daha önce Karayollarına bağlı bir kuruluştu, bu ihaleye çıkarıldı, özelleştirildi, bu matbaa 
gibi para kesmektedir, bunu kim sattıysa, kim şeye getirdiyse devri kıyamette iki elim onun yakasında kalacaktır.  

Sayın Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanım birçok konuyu dile getirdi, burada görebildiğimiz kadarıyla 
sendikal yaşam döneminin en sıkıntılı günlerini yaşamaktadır. Sendikalarda üye sayısı her gün biraz daha azalmakta. 
Sendikalara üye olan işçiler işten çıkarılmaktadır, kayıt dışılık da artmaktadır. Kayıt dışılığın daha arttığı burada 
görülmektedir. Sayın Bakanımın da biraz önce açıkladığı gibi 4447 sayılı Yasa’daki fonun bugün amacı bellidir, işten 
atılan veya işsiz kalan işçilere bu fon kullanılacaktır maalesef bu amacı dışı kullanılmaktadır. Bu fon bugün 44 katrilyona 
yükselmiştir -eski deyimiyle- ama dağıtılan para 3 milyar -şimdiki rakamlara göre- gibi bir para dağıtılmaktadır. Sayın 
Bakanım, görüne odur ki üç yıl içerisinde çalışan işçilerin belli bir prim yatırması gerekmektedir. 600 gün prim 
yatıracaksa 180 gün işsizlik fonu alsın, 900 gün prim ödemesi gerekiyor ki 240 gün olsun -bendeki rakamlara göre- 1080 
gün prim ödemesi lazım ki 300 gün işsizlik fonundan para alsın. Bunların oranların biraz daha düşürtülmesi, buradan 
işten atılan işçilerin bu fondan yararlanması gerekmektedir.  

Gelelim diğer yasal mevzuatlara. 4857 sayılı Yasa’da, Sayın Bakanın, 57’nci Hükûmet döneminde o dönemin 
Saadet Partisinin milletvekilleri, 57’nci Hükûmetin getirdiği birçok mevzuata sonsuz destek vermelerine rağmen bugünkü 
Hükûmet döneminde o söylenenlerin tam tersi yapılmıştır. Yasal tahribatlar söz konusu olmuştur maalesef. 4857 sayılı 
Yasa’da yalnızca 50 madde bazı iş kollarında uygulanmaktadır, uygulanmıyor. Diğer yine 26 madde bu yasada birçok iş 
kolunda, iş yerinde uygulanmaktadır. Yani Yasa affedersiniz kuşa çevrilmiştir. Eski deyimle kölelik düzeni söz konusu 
olmuştur ve bu kayıt dışılığı daha da arttırmıştır, emekliliği zorlaştırmıştır. Şurada, geçmişte Sayın Başbakanınız ilk 
etapta 2002 yılında “Eğer iktidar olursam IMF’nin getirdiği bütün mevzuatı yırtıp atacağım.” demiştir ama bugün 
görebildiğim kadarıyla IMF’nın getirdiği bütün mevzuatı, istediği bütün mevzuatı sonuna kadar uygulamaktadır.  

Biraz önce ücretler açıkladınız Sayın Bakanım, artışları söylediniz. 2008 yılında açlık sınırı 697 liraymış, 2010 
Eylül ayında 860 liraya çıkmış. Orantıyı kuracak olursak verdiğiniz zamlar bunun çok altındadır. Yoksulluk sınırı yine 
aynı tarihte 2.270 liraymış, bugün 2.757 liraya çıkmış Sayın Bakanım yani verdiğiniz ücretler bunun son derece 
altındadır. Ayrıca 5510 sayılı Yasa’ya göre Sayın Bakanım, emeklilik son derece zorlaştırıldı bildiğiniz gibi. 7200 gün 
sayısına göre birçok işçi biliyorsunuz tarımda, ormanda, şeker fabrikalarında yani devletin bizzat yönettiği yerlerde üç 
ay, altı ay, dört ay bu oranlarda çalışmaktadır yani kısa süreli çağrı üzerine çalışmalar bunu yansıtmaktadır.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Meral, ek süre veriyorum.  
Buyurun, tamamlayın.  
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BAYRAM ALİ MERAL (Devamla) – Bir işçi üç ay çalışsa, her yıl ama, seksen yıl çalışması lazım ki emekli 

olsun. Bir işçi her yıl dört ay çalışırsa altmış yıl çalışması lazım ki emekli olsun. Bir işçi altı ay bir fiil her sene çalışması  
lazım ki kırk sene sonra emekli olsun. Bu böylece emekliliği zorlaştırdığı gibi, kayıt dışını arttırdığı gibi burada bir pay 
daha var Sayın Bakanım, işçi emekli olamayacak, işvereniyle anlaşıyor, benden prim kesme diyor, bu da bilginizin 
dâhilindedir. Ayrıca yeşil kartın da buna katkısı vardır malumunuz. Bu da bunu takviye etmektedir.  

Ben bir konuyu bilginize daha sunmak istiyorum Sayın Bakanım, bu iş yasasını bir türlü niye çıkarmadı bunu 
merak ediyorum. Çünkü her gün biraz daha sendikalarda işçi sayısı biraz daha azalmaktadır. İş yasası çıkarsa 
sendikalar yeni düzenlemesini buna göre yapmaktadır.  

Sayın Başkanım, bir konuyu daha bilginize arz etmek istiyorum. Geçen de biz Karabük’e gittik Sayın 
Bakanlarım, sayın milletvekilleri; orada olağanüstü sıkıntılar yaşanmaktadır. Biliyorsunuz 1995 yılında bu fabrika 1 liraya 
satıldı. Burada yedi kişilik bir yönetim oluştu. Bu yedi kişilik yönetimin dördü işçilerden, ikisi ticaret ve sanayi odasından, 
biri de halktan. Bilahare allem ettiler, kallem ettiler işçileri nasıl devre dışı bırakacağız yollarını seçtiler. Sendikanın da 
orada büyük bir ihmali var değerli arkadaşlarım, işçi ücretlerine fedakârlık yaptı fabrika ayakta dursun diye, ücretlerinde 
düşme oldu buna göz yumdular. Bunu biliyorsunuz Sayın Başkanım, senin de komşu bir memleket. İnanıyorum ki benim 
kadar en az bilginiz var bu konudan ve sonuçta değerli arkadaşlarım işçi haklarının biraz daha kaybolduğunu görünce 
mevcut sendikadan ayrıldı bir başka sendikaya geçti. Yani Hak-İş’e bağlı Çelik-İş sendikasından ayrıldı Türk-İş’e bağlı 
Türk Metal Sendikasına geçmek istedi ve işçinin yüzde 98’i geçti. İşveren ayaklandı, efendim, bu sendika gelirse işçi 
mevcut dört yönetim kurulunu ele geçirir, benim burada sıkıntım daha fazla artar, vurgununun, talanının, sömürünün 
önüne geçer. Bugün orada ciddi olaylar oluyor Sayın Bakanım. İşçiler yerlerde sürüklenirken patronları dört tane, beş 
tane polis bekliyor. Bu adil bir hareket değildir Sayın Bakanlar. İşçi de sizin vatandaşınızdır. Benim sizden ricam bu 
adamlar burayı nasıl ele geçirdi, bu talana, vurguna nasıl sahip oldu. Yani malum bu ortamda marifetli çok insan var 
kısa sürede zengin oluyor ama bunlarınki de daha farklı fabrika sahibi oluyor, uçsuz bucaksız bir fabrika. Lütfen buna 
bir, Başbakanlık Denetleme Kurulu mu olur, Cumhurbaşkanlığını denetleme kurulu mu olur, en yetkili kimse buranın 
bilfiil denetlenmesini istiyorum Sayın Bakanım.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Meral, tamamlar mısınız birkaç defa ek süre verdim.  
BAYRAM ALİ MERAL (Devamla) – Bu bir vurgundur, bu bir talandır. Lütfen bunun önüne geçin, buradaki tüyü 

bitmemiş yetimlerin hakkını gasbetmiş ve oradaki işçilere zulmediyor. Yirmi sene, on beş sene orada emek vermiş, her 
türlü fedakârlığı yapmış işçiyi kapının dışına koyuyor. Polisler de bunları yerde sürüklüyor. Bu son derece kabulü 
mümkün olamayan bir harekettir.  

Sayın milletvekilleri, Sayın Bakanlarım, buna hükûmetimizin müdahalesini istiyorum.  
Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  
BAŞKAN – Biz teşekkür ederiz Sayın Meral.  
Sayın Akçay… 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Çok değerli Bakanlar, değerli milletvekilleri, Bayındırlık ve Çalışma Bakanlığının değerli mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Bugün Ağustos itibarıyla işsizlik rakamları açıklandı ve yüzde 11,4 olarak ifade edildi ve üstelik geçen yılın 

aynı dönemine göre iki puan azaldığı ifade edildi. Doğrusu işsizliği yüzde 14’lere fırlatıp yüzde 11,4’e getirmek 
övünülecek bir durum olmasa gerektir. Adalet ve Kalkınma Partisi sekiz yıldır iktidardadır ve AKP iktidarının sekiz yıllık 
karnesinde en kırık not maalesef istihdam konusundadır. Ve AKP’nin ekonomi politikaları Türkiye’de işsizliği arttırmıştır. 
Sekiz yılda işsiz sayısı hem oransal hem de miktar ve hacim olarak artmıştır ve işsizlik Türkiye’nin en yakıcı konusu 
olmaya devam etmektedir.  

Değerli üyeler, çalışma hayatımız ister özel sektör olsun, ister kamu sektörü, barış, huzur ve istikrardan 
maalesef yoksundur. Kamu personel rejiminin günümüz şartlarına uygun olmadığı aşikârdır. Ancak kamu personel 
sisteminde reform adı altında kamu görevlilerine dayatılan memurluk güvencesinden yoksun sözleşmeli statüde çalışma 
yapısı da kamu hizmetinin mahiyetiyle uyuşmamaktadır. Özellikle son yıllarda memurların iş güvencesinin ortadan 
kaldırılarak idari sözleşmeli statüye geçirildiği, sendikal ve demokratik haklarının verilmediği, işçilerin de çağrı usulüne 
göre, esnek, kısmi zamanlı çalışma şartlarına göre istihdam edildiği bir yapı ağırlık kazanmaya başlamıştır. 

Kamu hizmetlerine kâr-zarar, müşteri-satıcı gibi sermaye piyasası kavramlarıyla yaklaşılmaktadır. Yine 
kamuda istisnai olarak çalıştırılması planlanan sözleşmeli kamu çalışanlarının sayısının 40 binler düzeyinden 250 bin 
düzeyine çıkması, memurluk güvencesinin zayıflatılarak, devlet memuru kavramından, hükûmet çalışanı kavramına 
geçişin ayak izlerini taşımaktadır. 

Son yıllarda gündeme gelen değişim talepleri, kamu çalışanlarının istihdamında belirleyici unsur olan, ülkenin 
ve halkın ihtiyaçları ilkesi yerine, özelleştirme ve kamu hizmetlerini ticarileştirme politikasına yönelik uygulamalar yön 
vermektedir.  

Özellikle iş güvencesinden yoksun 4/B ve insan haklarına aykırı bir biçimde hastalık, doğum, evlenme, ölüm 
gibi izinlerin, tayin, terfi gibi hakların kısıtlandığı; 4/C statüsünde istihdamın kamuda yaygın hâle dönüşmesi son derece 
dikkat çekicidir. Artık bu 4/C statüsü kamuda kanayan bir yara hâline gelmiştir. Devletin asli ve sürekli görevleri arasında 
yer alan ve Anayasa’mızda da ifadesini bulan eğitim ve sağlık gibi sektörlerde güvencesiz ve geçici işçi çalıştırılması 
yaygın bir uygulamaya dönüşmüştür. Taşeronlaşma adı altında yapılan uygulamalar, amacından sapmış,  kamuda 
talanın ve yandaşlara kaynak aktarmanın yeni bir yolu olarak uygulanmaya başlanmıştır. 
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Kamuda, istihdam edilen taşeron firma çalışanı sayısı 2000'li yılların başında 10 bin civarında iken, bugün 

kamudaki taşeron firma çalışanları sayısı 300 bini aşmıştır.Taşeronlaşmanın çalışanlar açısından, sosyal güvencenin 
olmadığı, yarınının ne olacağı belli olamayan, hatta ücretini bile doğru düzgün alamayan bir emek sömürüsüdür. Bu 
konuda hiçbir tedbir almayan Hükûmet yüzünden devlet iş sağlığı ve güvenliği esaslarına uyulmayan, sendikalaşmanın 
olmadığı, esnek çalışan, düşük ücretli çalışanların hakim olduğu bir sisteme doğru götürülmektedir. 

Kamu çalışanlarının sendikal faaliyetlerine getirilen kısıtlamalar, grev ve toplu pazarlık hakkının olmayışı gibi 
kamu çalışanlarının vatandaşlık haklarını kısıtlayan pek çok uygulama bir sorun olarak durmaktadır. 

Bilindiği gibi ILO toplu sözleşme ve grev hakkını çalışan hakkının da ötesinde temel bir insan hakkı olarak 
görmektedir. 

Bugün tüm dünyada kabul görmekte olan sosyal diyalog anlayışı ve Türkiye'nin Avrupa Birliği perspektifi 
sonucunda kabul ettiği demokratik normlar, toplumun tüm kesimlerinde demokrasinin yerleşmesini ve örgütlenmesini 
öngörmektedir. 

Memur sendikacılığı da ülkemizde perspektif sonucunda örgütlenmiş ve Milliyetçi Hareket Partisinin de 
arasında bulunduğu 57’nci Hükûmet döneminde kanununa kavuşmuştur. 

Ancak gelinen noktada en temel insani değer olan toplu sözleşme ve grev hakkını kamu görevlilerine 
tanıyacağına söz veren AKP Hükûmeti, birbirinden ayrılmaz iki kavram olan toplu sözleşme ve grev hakkını ikiye 
ayırarak, grevsiz toplu sözleşme hakkı vermek için referanduma giderek, büyük bir usul hatası da yapmıştır. 

Ben konuşmamın bu bölümünde de çok değerli Çalışma Bakanımıza bir hususu hatırlatmak ve görüşünü 
almak istiyorum. Sayın Bakanım, bildiğiniz gibi Başbakanlıkta, bakanlıklarda ve değişik kuruluşlarda uzman istihdam 
edilmektedir ve bu uzmanların özlük haklarına ve maaşlarının belli bir standarda getirilmesine yönelik bir Kanun Tasarısı 
da Meclise sunulmuştur. Ve ayrıca kamuda uzmanlaşmanın önünü açacak bu tasarıya sizin de destek verdiğinizi 
biliyoruz. 

Söz konusu tasarıya ilişkin çalışmaların üzerinden neredeyse bir yıl geçmesine rağmen henüz 
kanunlaşmaması çalışanlarda ve uzmanlarda bir beklentiye ve endişeye yol açmaktadır. Ayrıca bazı idareler, bazı 
kurumlar da görev alanları ya da teşkilat yasalarıyla ilgili hazırladıkları kanun tasarılarında da bu çalışanlara ve 
uzmanlara yönelik kendi özel düzenlemelerini de bu tasarılarda yapmaktadırlar. Bunu örnek verecek olursak Gümrük 
teşkilat yasası şu an alt komisyonda görüşüldü ve üst komisyonda görüşülecek. Yani her kurum kendi teşkilat yasasında 
düzenleme eğilimi göstermeye başlamıştır. Ve uzmanların özlük haklarını eşitlemeye yönelik bu kanun tasarısı 
Meclisteyken farklı gerekçelerle yapılan kanun tasarılarında bunların düzenlenmeye çalışılması bu kapsama dâhil 
uzmanların özlük haklarına yönelik düzenlemelere yer verilmesini Hükûmet üyesi bir Çalışma Bakanı olarak nasıl 
değerlendiriyorsunuz ve uzmanlık tasarısını destekleyen bir bakan olarak tasarının komisyon gündemine getirilmesi ve 
kanunlaşması için bir girişim yapmayı düşüyor musunuz? Bu konuda komisyonumuzu da bilgilendirirseniz seviniriz.  

Teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Sayın Akçay, biz teşekkür ederiz. Sürenizin tamamını kullanmadığınız için ayrıca da teşekkür 

ederiz.  
Sayın Ergin, mikrofonunuzu açıyorum.  
Buyurun.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, Sayın Bakanlar, sayın milletvekilleri, değerli bürokratlar, sevgili basın mensubu arkadaşlarım; 

hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyorum. Ben konuşmamda Çalışma Bakanlığı üzerine görüşlerimi ifade etmeye 
çalışacağım.  

Değerli arkadaşlarım, burada özellikle üçüncü çeyrekteki iş gücü, işsizlik durumları üzerine arkadaşlarımız 
görüşlerini belirttiler, ben daha çok 2000 yılı başlarını dikkate alarak konuşma yapacağım. 2010 yılı başlarında 
Türkiye’de iş gücüne katılım oranı yüzde 47,5; bugün yüzde 50 olduğu söyleniyor. Bu oran gelişmiş ülkelerde, değerli 
arkadaşlar, yüzde 70 dolayında. Bugün Türkiye’de iş gücüne katılmayan 22 milyon 799 bin kişi var ve bunlardan 2 
milyon 248 bini iş aramadığını ancak çalışmaya hazır olduğunu söylüyor. 827 bini iş bulma ümidi kalmadığı için iş 
aramaktan vazgeçtiğini belirtiyor. Genç nüfustaki işsizlik oranı yüzde 25,9 bunu son değerlendirme olarak yüzde 19 
küsur olarak Sayın Bakan verdi. Böylece Sayın Bakanın ifadesiyle her beş gençten benim ifademle de her dört gençten 
birinin işsiz olması gerçekten dramatik bir durumu yansıtıyor. Özellikle kadınlara baktığımız zaman iş gücüne katılım 
oranının yüzde 26 dolayında olduğunu görüyoruz ki demek ki kadınlarımız yüzde 50 dolayında iş gücüne katılmış olsalar 
Türkiye’deki işsizlik rakamları yüzde 25’lere kadar yükselecek.  

Adalet ve Kalkınma Partisi iktidarında dikkatimi çeken bir başka husus çalışma ilişkilerin ve sosyal ilişkilerin 
hep emek aleyhine çok ciddi derecede bozulmuş olması hususudur. Gerçi Sayın Bakanın konuşmasında da bu konu 
vardı, esnek çalışma konusu. Esnek çalışmanın fiilen aşırı biçimde yaygınlaşması, çalışma saatinin fazla mesai ücreti 
ödenmeden uzatılmaya çalışılması, ücretlerin reel olarak önemli bir yükseliş göstermeyişi, sendikal örgütlülüğün 
cılızlaşması bozulmanın en önemli göstergeleri olmuştur. Ne yazık ki, orta vadeli programda Sayın Bakan'ında ifade 
ettiği gibi çare olarak esnek çalışma biçimlerinin yaygınlaştırılmasını görülüyor. Bugünlerde Madenî Eşya Sanayicileri 
Sendikasıyla üç işçi sendikasının yaptıkları toplu sözleşme görüşmelerinde de yine bu esnek çalışmanın işçilerin önüne 
getirildiğini maalesef görüyoruz.  

2010 yılında çalışabilme şansını bulmuş olanlar için bir başka önemli sorun kayıt dışı çalışmadır. Kayıt dışı 
çalışma yüzde 45’leir aşmıştır. Ancak bir kısım Doğu Güneydoğu illerinde kayıt dışı çalışmanın yüzde 75’lere vardığını 
görüyoruz. Bu şu anlama geliyor: Bu insanlar sigortasız çalıştırılıyor. Değerli arkadaşlarım, yazık günah değil mi bu 
insanları sigortasız çalıştırmak. Gerçi Sayın Bakan konuşmasında kayıt dışıyla mücadele için yaptıkları çalışmalardan 
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da söz etti ama görüyoruz ki o çalışmalar önemli sayılabilecek sonuç vermemiştir. Bugün kayıt dışı çalışanların sayısı 
yaklaşık 10 milyon 500 bin dolayındadır ve son beş yılın da rekorudur.  

Bu arada bir de yabancı işçiler konusu var. Türkiye'de çalışma izni verilmiş yabancı işçi sayısı 2003'te 855 kişi 
iken 2004'de 7000 bandına çıkmış daha sonraki yıllarda da ortalama 10 bini bulmuştur. Sayın Bakan geçenlerde 
Türkiye'de 20 bin Çinli işçi olduğundan ve işverenlerin yeni Çinli işçi çalıştırma taleplerinden yakınmıştır ve Sayın Bakan 
kaçak yabancı işçi istihdamından yakınırken elinde bunu caydırıcı önlemler olduğunun sanki farkında değilmiş gibi 
davranmıştır.  

Tabii ki işsizliğin ciddi boyutlara ulaşmasında en önemli konulardan biri kapasite kullanım  oranıdır. Sanayideki 
kapasite kullanım oranı bu ekim ayında yüzde 70,7’dir. Ancak bu oran mevsimsellikten arındırıldığında bir önceki aya 
göre 1,4 puan yükselmekle birlikte 2004-2007 dönemindeki ortalama olan yüzde 82’lik oranın son derece altında 
bulunmaktadır.  

İşsizliğin astronomik boyutlara ulaştığı, Hükûmetin işsizliği azaltacağı sözünün hiçbir anlam ifade etmediği bir 
dönemde Sayın Başbakan herkese üç çocuk yapmayı önermektedir. Çocuk sayısının artışı bu topluma ne getirecektir. 
Bunu gerçekten hepimizin düşünmesi gerekir. Ayrıca, işsizliğin ülkede kayıtsız çalışmayı da hızlandırdığını biraz önce 
ifade etmiştim çünkü bugün bu yıl bir öncekine göre artan işsiz kayıt dışı sayısı 10 milyon kişinin üzerindedir.  

Değerli arkadaşlarım, işsizlik konusunda Sayın Bakanların yaptığı değerlendirmeler var. Örneğin Sayın Maliye 
Bakanı: “İşsizlik Türkiye’nin yapısal sorunlarından biridir.” diyor. Sayın Başbakan Yardımcısı Babacan: “İşsizlik yapısal 
boyutu olan ve bu itibarla çözümüne ilişkin süreçte kapsamlı yapısal düzenlemelere ihtiyaç duyulan bir sorundur.” diyor. 
Sanayi Bakanı Sayın Ergün: “En önemli sorunlardan biri işsizlik, işsizliğin bazı yapısal özellikleri var.” diyor. Sayın Bakan  
Dinçer de: “İşsizlik yapısal, uzun vadeli istihdam problemini çözmekte zorlanıyoruz.” diyor ve şöyle söylüyor Ocak 
2010’da İzmir’de: “Kriz olmasaydı da ağır bir işsizlik sorunu olacaktı.”  

Ben şimdi, bu işsizlik konusunu bırakarak Sayın Bakanın konuşmasındaki bir pasajdan hareketle bir başka 
konuya geçmek istiyorum. Sayın Bakan konuşmasında “Krizin etkisini hafifletmek, istihdamı korumak ve artırmak 
amacıyla özel sektörün üzerinden kreş alma yükünü kaldırdık.” diyor. Değerli arkadaşlarım, 12 Eylül’de bir referandum 
yapıldı, bu referandumda Adalet ve Kalkınma Partisinin öne sürdüğü düşüncelerden, “Evet” oyu verilmesi anlamındaki 
düşüncelerden biri de kadınlara ve çocuklara bu Anayasa değişikliğiyle pozitif ayrımcılığın getirileceği idi. 4857 Sayılı İş 
Kanunu’na göre çıkarılan Gebe Veya Emziren Kadınların Çalıştırılma Şartlarıyla Emzirme Odaları Ve Çocuk Bakım 
Yurtlarına Dair Yönetmelikte 100 kişiden fazla kadın işçi çalıştıran iş yerlerinin çocukların bakımı için kreş açma 
zorunluluğu vardır. Bu yönetmelikte “Oda ve yurtların bina, kuruluş, döşeme, araç, gereç, taşıt, beslenme, benzeri 
giderlerin tamamı işverence karşılanır.” diyor.  

Öte yandan, Kamu Kurum Ve Kuruluşlarınca Açılacak Çocuk Bakım Evleri Hakkında Yönetmelikte kamu 
kurumlarında açılacak kreşlerle ilgili esaslar düzenlenmiş olup “Çocuk velisinden Maliye Bakanlığının belirlediği aylık 
ücret dışında kira, ısıtma, aydınlatma, personel ve demirbaş giderleri için ayrıca ücret alınmaz." deniliyor. 

Kısacası söylersek: Giderleri işverence karşılanan kreş açma zorunluluğu işverene yüklenmiş yasal bir 
yükümlülük oluyor. 25 Mayıs 2010'da Resmî Gazete’de Başbakan imzasıyla yayınlanan bir genelge var. "Kadın 
İstihdamının Artırılması ve Fırsat Eşitliğinin Sağlanması Genelgesi. Burada şöyle deniyor: "4857 sayılı İş Kanunu’nun 
ilgili hükümleri gereği kamu ve özel iş yerlerinde kreş ve gündüz bakımevi yükümlülüğünün yerine getirilmesi 
sağlanacak ve denetlenecektir." Buna rağmen geçtiğimiz yıllarda ve bu yıl maalesef bütçe yasasına eklenen bir madde 
ile kadın istihdamı ve fırsat eşitliği için çok önemli olan emzirme odaları ve çocuk yuvalarıyla i lgili işverene yüklenen 
bütün yükümlülükler çalışan kadının sırtına yükleniyor. Sayın Bakanın da ifadesinde olduğu gibi. Bu, bütçe kanununa 
eklenen madde 2011 yılının Merkezî Yönetim Bütçe Kanunu’nun 26’ncı maddesidir. Bu maddenin yaşama geçmesinden 
itibaren son yıllarda kadınlar tek çocuk için ücretlerinin neredeyse yarısınız, iki çocuk annesi kadın ise neredeyse 
ücretinin tamamını kreş ücreti olarak geri ödemek zorunda kalmaktadır. Bir kamu çalışanı kadın, kendi kurumunun 
kreşine bıraktığı her çocuk için Maliye Bakanlığının belirlediği kreş ücreti olan 100 lira yerine yaklaşık 500 lira ödemek 
zorunda kalmaktadır. Bu durum hukuk açısından da tam bir garabettir. Bir tarafta işverene kreş açma yükümlülüğü 
getiren mevzuat yürürlükte bulunmakta, hatta Maliye Bakanlığı her yıl yeniden kreş ücretini belirlemektedir ancak 
yürürlükteki bu mevzuat uygulanmamaktadır. Niye belirlendiği belli olmayan kreş ücreti yerine… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Hocam, ek süre veriyorum.  
Buyurun.  
GÜROL ERGİN (Devamla) – Teşekkür ederim.  
…fahiş bir ücret çalışan kadınlardan alınmaktadır. Bu konuyu çok özel olarak dikkatlerinize sunmak istedim.  
Değerli arkadaşlarım, bu arada bir de, bilmiyorum diğer arkadaşlarım söz etti mi, ama kot kumlama işçilerinin 

sıkıntıları var. Sağlık Bakanlığı çok doğru bir kararla Mart 2009 yılında kot kumlama işinin yapılmasını yasakladı fakat 
maalesef işçilerin büyük çoğunluğu bu işte sigortasız çalıştırıldığından ve hâlen çalışamaz durumda oldukları hâlde 
herhangi bir sosyal güvenceden yararlanamıyorlar. Yürürlükteki yasalara göre silikozis hastası kişilerin sosyal haklardan 
yararlanabilmesi için vaktiyle kot kumlama sektöründe çalışmış olduğunu mahkemelerde kanıtlamaları gerekiyor. Ee 
şimdi taşeron şirketler kayıt dışı, çalışanlar kayıt dışı olunca bu kişiler böyle bir belgeyi nasıl alacaklar da mahkemelerde 
bu işte çalıştıklarını kanıtlayacaklar. Bu bakımdan, sigortası olup olmadığına bakılmaksızın ilgili hakem hastanelerden 
mesleki silikozis hastalığına yakalandığı saptanan tüm hastaların hastalıklarının ağırlıkları oranında sosyal güvenlik 
haklarından yararlanmalarını sağlayan özel bir yasanın çıkarılması zorunlu görünmektedir. Eğer yanılmıyorsam bizim 
arkadaşlarımız bu konuyla ilgili geçtiğimiz Temmuz ayında Meclise bir yasa önerisi vermişlerdir ancak şimdiye kadar 
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gündeme alınmamıştır. Kaldı ki bu konu Türkiye Büyük Millet Meclisinin Meclis bülteni adıyla yayınladığı yayının 
Haziran-Temmuz 2010 sayısında da yer almıştır.  

Son sözlerim olarak şunu söylüyorum: Sayın Bakan, sizin, bu Karadon’daki kazada ölenler için güzel ölüm 
olduğu sözü, maalesef, sanıyorum amacını çok aşan, amacına uygun olmayan sözler oldu. Bu bakımdan, ciddi bir 
sıkıntı yarattı. Çünkü siz “Güzel ölüm” oldu derken orada ağlayan bir anne “Ciğerlerim yandı oğlum.” diye feryat 
ediyordu. Sonra, bizdeki bu kazanın grizu patlaması, Şili’dekinin göçük olması bu bakımdan da, işte, bizde işçilerin 
çıkarılamayışının bu nedene dayandığı şeklindeki görüşler de açık söyleyeyim çok da ciddiye alınacak görüşler olarak 
ortaya maalesef çıkmıyor. Sanki bu olayda bir ihmal var, bir işi yavaştan alma var gibi bir görüntü ortaya çıkmış oluyor. 
özellikle Şili’deki durumu gördükten sonra diyorum, hepinizi tekrar saygıyla selamlıyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Ergin. 
Sayın Baratalı, buyurun lütfen.  
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakanlar, sayın milletvekili arkadaşlarım, sayın bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinize saygılar 

sunuyorum.  
Ben, Bayındırlık Bakanlığı hakkındaki düşüncelerimi öncelikle ifade etmeye çalışacağım. İller Bankasından 

başlamak istiyorum çünkü biraz daha zaman var.  
Sayın Bakan, eylül ayı vergi gelirleri epeyce düşük olmuş genel bütçe vergi gelirleri. Yüzde 35 oranında önceki 

aya göre bir düşüş seyretmiş. Bu da normal bir seyir çünkü bir af beklentisi var, belki ocak daha yüksek olacak ama bu 
genel bütçe vergi gelirinden pay alan yerel yönetimlerin de gelirlerini şu anda kasım ayı itibarıyla çok düşük tutacak. 
Zaten sıkıntı içinde ve çoğunun yüzde 40’tan fazla bir kesintiye uğradığı paylarından dolayı bir de bu üzerine eklendi. 
Önümüzde bayram da var. Belki zaman vardır diye düşünüyorum.  Bir öneri olarak tabii bu ay kesinti olmaması 
konusunda bir Bakanlar Kurulu kararı çıkması lazım. Belediye başkanları o noktadan geldiğimiz için bizleri arıyorlar. Ben 
de öncelikle bunu size arz ediyorum Sayın Bakanım bir şey yapılabilirse. Belki kasım ayı kesintileri ocak ayında telafi 
edilebilir diye düşünüyorum. Takdir tabii Bakanlar Kuruluna ait. 

Sayın Bakan, İller Bankası konusunda hakikaten burada çok güzel çalışmalar yaptık yani 23’üncü Dönemde 
bu iki yıldır güzel çalışmalar yaptık. Çok içimize sinmese bile aramızda tartışarak Cumhuriyet Halk  Partisi Grubu olarak 
İller Bankası Kanunu’na destek vermeye çalıştık ama nedense bu kanun bir türlü geçen sene de haziran aylarında 
Genel Kurulun gündemine gelecekti. Bu sırada her şey hazır, bitmiş, mutabakat sağlanmış, çok da kolay geçecek bir 
kanun ama nedense şimdiye kadar Genel Kurula gelemedi. O nedenle, bunu da tekrar... 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Muhalefet itiraz etmediği için gelmemiştir.  
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Biz itiraz etmiyoruz yani itirazlarımızı yaptık. Ben kırk beş sayfa alt komisyon 

kararı yazdım yani gayet güzel şeyler yaptık ama tabii gelmiyor bir türlü ve bazı arkadaşlarımız orada mağdur oluyorlar.  
Bu katı atık yönetimi konusunda, kıyı kenar çizgileri konusunda siz de güzel sunumlar yaptınız ama katı atık 

yönetiminde Sayın Bakan hâlâ daha vahşi depolama dominant olarak devam ediyor. Yani geçen gün Urfa’da on beş 
yaşında bir çocuğun dozerin altında kalarak o vahşi depolamada yani büyük içler acısı... Yani yerel yönetimlerden gelen 
bir insan olarak hepimiz gibi hepimizin içini sızlattı. Bu, çok zor bir olay değil yani bunun fonları var, Avrupa’dan da 
paralar alınabilir ama hâlâ daha Urfa gibi bir yerde vahşi depolama var. Bunu bir tenkit olarak söylemek istiyorum. 

İleri biyolojik arıtma tesisleri de belediyelerde, eğer İzmir Büyükşehir Belediyesinin 22 tane yaptığı tesis 
olmasaydı bu Türkiye ortalamasını biraz yükseltti ama o kadar az ileri biyolojik arıtma tesisi var ki özellikle deniz 
kıyılarında. İzmir Büyükşehir Belediyesinin yaptığı bu tesisler biraz Türkiye’nin yüzünü güldürdü ve ortalamayı yükseltti 
diye düşünüyorum.  

Şimdi, Sayın Bakan Dinçer’i ben on yıldır takip ediyorum, bürokraside ve şimdi de yaptığı önemli şeyler var. 
Bir konuda kendisiyle anlaşamadık ama 1995’te bir makalesinden dolayı. O iş ayrı ama yaptıkları ayrı yani ilgiyle takip 
ediyorum. Ama Türkiye’de hâlâ daha, siz de konuşmanızda belirttiniz, 35 bin civarında köy var, 40 bin civarında mezra 
var, sayısı belli olmayan kom var. İşte, 3 bin civarında belediye var, büyükşehir belediyeleri var. Acaba buralarda 
yeniden bir yapılanma olmayacak mı? Mesela, bir Köy Kanunu dâhil edemedik. Yani 1924’te eğer Köy Kanunu şimdi 
okur bakarsanız, insan hayretle gülüyor, o muhtarlara verilen yetkiler falan, müthiş bir derecede ama hâlâ daha 
köylerimiz salmayla falan idare edilmeye çalışılıyor. Gerçi İller Bankası, KÖYDES’ler falan desteğe girdi ama hâlâ daha 
neden bu kanun çıkamadı ona da hayret ediyorum. Mesele, kıyı kenar çizgileri. Şimdi, Halil Bey belki itiraz edecek ama 
1972 yılından beri Türkiye’nin kıyı kenar çizgisi yapılmaya çalışılıyor. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Niye itiraz ettiğimi anlamadım. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – O zaman söylemeyeceğim! 
Şimdi, kıyı kenar çizgisi olmadan plan yapılamaz, gayet açık.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Yok, ben niye itiraz edeyim bu kadar? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) - Yani kırk senedir kıyı kenar çizgisi bitmemiş bu memleket. Ona itiraz 

edeceksiniz. Siz “2002’den...” diye başlayacaksınız ama... 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Afyonkarahisar’da kıyı kenar çizgisi yapılmalıdır. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Yani kıyı kenar çizgisi yapılmadan imar planı yapılamaz, orman tespiti 

yapılmadan imar planları yapılamaz. Yani hâlâ daha kırk senede bu iş niye bitmiyor, hayret ediyorum yani kıyıda 
yapılacak olan o yapılan, sahilde yapılacak yapılar, kıyı kenar çizgileri on metre mi olacak, beş metre mi olacak, elli 
metre mi olacak? Bu kadar da büyük mağduriyetler var.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) –  Bülent Ağabey, bir şey hatırlatmak istiyorum. “İller Bankası Kanunu niye 
çıkmıyor?” dediniz ya, kırk beş sayfalık muhalefet şerhinizden dolayı çıkmamış olabilir. 
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BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ne alakası var? Çok güzel şeyler yazdım o zaman. 
Şimdi, yani çok zor bir şey değil bu kıyı kenar çizgisi. Üstelik Sayıştayın çok güzel bir raporu var, kıyılardaki 

çarpıklıkları yazmış Sayın Bakan, bilmiyorum elinize geçti mi? 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Performans denetimi de var mı? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Performans denetimi bir facia.  
Kıyılar burada iddiayla söylüyorum, zenginin, mafyanın elinde şu anda Türkiye’de. Eğer aykırı bir şey 

söylemek isteyen varsa  ben bunu tek tek burada izah edebilirim. Lütfen kıyıları, parası olanların, para basanların 
elinden... 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Doğru, doğru... 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ben iki defa suikast geçirdim kıyıları açmak için belediye başkanıyken ama 

işgal edilmiş vaziyette. Maliyeye işgali ödeyen eylemin üzerindeki kıyıyı kiralıyor. Yani böyle bir şey olabilir mi? Bu, bir 
zorbalık. Yani burada biz devleti görmek istiyoruz. 

Şimdi, bunlar önemli yani tapu kadastroda yapılanlar, devletin yanında diğer kuruluşlar hakikaten güzel şeyler 
yapılıyor, bunları da söylemek durumundayım ama bu konularda... Mesela, kıyı kenar niye bitmiyor, niye işgallerden 
kurtulmuyor? Çoklu bir otorite var, bunu kabul ediyorum ama Bakanlar Kurulunda “primus inter pares” sözü geçerli 
olduğuna göre yani Başbakan ve bakanlar hepsi aynı sorumluluğu paylaşıyor, öyle kurtulmak yok. O nedenle herkesin 
bu konuda bir görev yapması gerekiyor.  

Sayın Bakan, diğeri deprem konusu. Şimdi, nüfusumuzun yüzde 98’i deprem tehlikesi altında. Konutlarımızın 
yüzde 67’si kaçak ve ruhsatsız. Bina stokumuzun yüzde 40’ı oturulabilir durumda değil. Buna rağmen 3194 sayılı 
Kanun’un 26 ve 27’nci maddelerinde kamu binalarının ruhsat alma mecburiyeti yok. Yani Marmara ve Bingöl 
depreminde kamu binalarının ne hâle geldiğini gördük. Yani yapı denetiminden ayrı binalar bunlar. Ayrıca, özellikle 
kırsal kesimde, köyün işgal alanlarından da bahsettiniz, ona da gelmeye çalışıyorum. 

Şimdi, bu tek parselde yapılan, tek 200 metrekareyi geçmeyen, bodrum hariç olan binalarda ruhsat alma 
sorunu yok, yapı denetimi sorunu yok. Yani bunlara tekrar bir bakmak lazım.  

Şimdi, 19 ilde bu pilot olarak uygulanıyor değil mi bu yapı denetim? Sanıyorum 2011’den itibaren 81 ile teşmil 
edilecek ama bunların sıkıntılarını, eksikliklerini tekrar bir gözden geçirmek gerekiyor.  

Diğer konu imar afları konusu. Altmış iki yıldır imar affı süreci devam ediyor Türkiye’de Sayın Bakan. İlk süreç 
1948’de başlamış ve devam etmiş ama en büyük sıkıntı 1980’den sonra yaşandı, ben görevden alındıktan sonra ikinci 
defa seçilmiştim, bu 2805’le 2981’i, 3290’ı falan gören bir belediye başkanıyım ve hiçbirini uygulamadım. Görevden 
alınmakla tehdit edilmeme rağmen ben af kanunlarını uygulamadım Sayın Bakan. Uygulamadığım için burası şimdi çok 
yaşanılır bir memleket hâline geldi. Yani 250 metrekareden küçük parsel yapmadım ama 60 metrekareye bölüyordu af 
kanunları. Sonra giderek parseli 2.500 metrekareye çıkardım. Bu kaçak yapılaşma devam ediyor. Hatta Meclisin 2000 
tarihinde yaptığı bir Meclis araştırmasında bir sonuca varmış Meclis. Gecekondulaşma ve kaçak yapıyı teşvik eden 
olaylar ortadan kaldırılacak diye. 2000 yılında bunu demesine rağmen özellikle 2002’den itibaren biz burada, Mecliste 
bütçelere başka hüküm konmamasına rağmen afları bütçelere koymaya başladık, Anayasa Mahkemesine gidip iptal 
ettirdik ama bu arada ruhsatı alan aldı, ruhsatı alamayan yine alamadı elektrik, su bağlanması ve teknik altyapı 
donatıların bağlanması konusunda.  

Diğeri geçen sene çıkardığımız bir torba kanun. Bu da af getirdi. Hazine arsaları üzerinde yapılan yapılara affı 
getirdi, götürdü. Yani af kanunlarıyla bir araya gelemediğimiz belli çünkü az önce söyledim yani yüzde 67 kaçak, 
ruhsatsız binalar mevcut konut stokumuzun da yüzde 40’ı oturulamaz durumda yani altmış iki senedir devam eden bu 
süreç Türkiye’ye yaramamış yani çözüm olarak görülmemiş.  

Diğeri kentleşme sorunu. Oradan konuta geleceğim, bitirmeye çalışacağım. 
2008 yılında 49,5 milyon kişi kentlerde yaşamış. Kentleşme oranımız yüzde 69,2, kentleşme hızı yüzde 0,9. 

2009 yılında ise kentleşme nüfusumuz yüzde 70,1, 51 milyon kişi kentlere gelmiş, tabii hepsi kent sayılır mı bilmiyorum. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Baratalı, iki dakika ek süre verdim size zaten, iki dakika daha veriyorum. 
Buyurun. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) - 2,7’ye yükselmiş kentleşme hızımız. Nedeni belli yani göçü konuşabiliriz 

burada. 
Şimdi, konuta gelmeye çalışacağım. 2009 yılında 555 bin olan konut ihtiyacımıza karşın yapı kullanma izni 

alan -biliyorsunuz, yapı kullanma izni almadan binada oturulamaz- konut sayısı 400 bin yani 155 bin bir açık. 2010 
yılında ise 545 bin olan konut ihtiyacına karşın yapı kullanma izni alan konut sayısı 350 bin. Yani bu arada Halil Bey 
dinlemiyor ama iki yılda konut açığımız 400 bine falan yaklaşmış yani toplu konut hamleleri, özel girişimciler, 
müteahhitler falan hâlâ daha iki yıldırki konut açığımız teraküm eden konut açığına artı olarak 400 bin eklenmiş.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Bizden önceki toplu konutun performansı olsaydı kaç olurdu? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ben toplu konut yapan bir belediye başkanı olarak bunu çok güzel 

anlatabilirim ama sürem... 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, hayır, benim soruma cevap vermediniz. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Onu da anlatabilirim ama kapanmıyor bu Halil Bey. İki yılda açığımız 400 

bine çıkmış. 
BAŞKAN – Son elli dört saniye efendim. 
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BÜLENT BARATALI (Devamla) – Şimdi yine belki eleştiri gibi olacak ama belediye nüfusumuzun yüzde 88’i 

kanalizasyon hizmetlerinden yararlanmıyor yani katı atık yönetimi böyle, ileri biyolojik arıtma tesisleri  böyle, konut böyle 
yani bütün gayrete rağmen şu ana kadar pek orayı kapatamıyoruz.  

Bu nedenle... 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Urla’da mı böyle, Türkiye’de mi? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Urla’da yok, Urla’da fazla. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Bülent Ağabey, bardağın dolu tarafı... 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Çok teşekkür ederim. Bir şey söylemeye çalışıyorum. Bu bizim yalnız benim 

karşımda oturanların ve bakanların sorunu değil, hepimizin sorunu yani hep beraber gayret etmeliyiz.  
Mesela, kentsel, sosyal ve altyapı donatımları yapılmış... 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Şimdi, ben 70 sonrası gelen kuşak belediye başkanlarındanım. Yani tahsisli 

yollar, toplu konutlar, kentsel altyapısı yapılmış arsaları o zaman biz icat ettik. Bu arada rahmetli Ali Dinçer’i de anmaya 
çalışıyorum, gayet güzel çalışmalar yaptı. Önce “Çukur Ali” adını takmıştık ama rahmetliye sonra gayet güzel şeyler 
yaptık hep beraber. Örneğin, ben Urla Belediyesini aldığım zaman üç tane gecekondu vardı şimdi hiç gecekondu yok. 
Neden? Kentsel altyapısı yapılmış. Arsaları dağıttık insanlara, planını verdik ve yardım yaptık, güzel şeyler oldu. Bunlar 
yapılabilir. Yalnız tabii iktidar partisinin sorunu değil belediyelerin sorunu, özel girişimcilerin sorunu ve Türkiye’nin 
sorunu. Yani bunları söylemek zorundayım ama bunu bir eleştiri olarak da söylemiyorum bir tespit yapıyorum. 

Teşekkür eder, saygılar sunarım. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Öztürk. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın bakanlar, komisyonumuzun değerli üyeleri, kurumlarımızın ve basımızın değerli temsilcileri; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Değerli milletvekilleri, iş gücü piyasasına ilişkin TÜİK’in verilerini öncelikle 2004-2009 arasındaki beş yıl için 

değerlendirmek istiyorum. 
2004 yılını başlangıç almamın nedeni, Adrese Dayalı Nüfus Kayıt Sistemine göre hesaplanan nüfus serilerinin 

2004 yılına kadar götürülmüş olmasındandır. 
Bu dönemde aktif nüfusumuz 4 milyon 142 bin kişi artmıştır. Artan çalışabilir çağdaki nüfusun yüzde 66’sı iş 

gücüne dâhil edilmiş, yüzde 34’ü dâhil edilmeyerek işsizlik hesaplamalarına alınmamıştır. Beş yıllık dönemde işsizlik 
hesabına dâhil edilmeyen iş gücü 1 milyon 410 bin kişidir. Bunların 960 bini iş bulma umudunu yitiren fakat iş bulması 
hâlinde işbaşı yapmaya hazır olduğunu ifade edenlerdir. 

Gerçekte işsiz olan iş gücüne dâhil edilmeyenleri dışarıda bıraktığımızda beş yılda işsiz sayısı 1 milyon 87 bin 
kişi artmıştır. Aynı dönemde işsiz sayısı artarken istihdamda da 1 milyon 645 bin kişi artmış görülmektedir. İşsizlik 
artarken istihdamdaki artışın nedeni, daha önce iş gücüne dâhil olmayanlardan iş aramaya başlayanlardır.  

Öncelikle bu istihdam artışı yeterli midir? Bunun yeterli olmadığını, ortalama her yıl aktif nüfusa katılan 
yaklaşık 830 bin kişiden 650 binine iş bulup bulamadığımıza bakarak söyleyebiliriz. Buna göre beş yılda toplam 3 milyon 
250 bin kişiye iş bulabilmiş olmamız gerekirdi. Bu nedenle, beş yılda istihdamdaki 1 milyon 645 bin kişilik artış sağlamış 
olmak yeterli değildir ve başarı ölçütü olarak kullanılamaz. 

Beş yıllık dönemde istihdamdaki değişmelere baktığımızda ise, hizmetler sektöründe 1 milyon 611 bin kişilik, 
inşaat sektöründe 283 bin kişilik ve sanayide 211 bin kişilik artış olduğunu; buna karşılık aynı dönemde tarım 
sektöründe 459 bin kişinin işini kaybettiğini görüyoruz. Görüldüğü üzere, yeni istihdam artışının ağırlıklı bölümü 
sanayide değil hizmetler sektöründe olmuştur. Bu dönemde kayıt dışı istihdamın 515 bin kişi azalmış olması önemli bir 
gelişmedir.  

Temmuz 2008-Temmuz 2010 dönemi yani iki yıllık döneme baktığımızda kriz yılı olması nedeniyle önemli bir 
dönem. Bu defa kayıt dışı istihdamın 538 bin kişi yeniden arttığı görülecektir. Bu değişiklik, kriz nedeniyle artan işsiz 
sayısının işverenlerce istismar edildiğini ortaya çıkarmaktadır. 

2004-2009 döneminde 459 bin kişi azalan tarım istihdamının Temmuz 2008-Temmuz 2010 arasında yeniden 
677 bin kişi arttığı görülmektedir. Diğer sektörlerde işsiz kalanların soluğu tarım sektöründe aldığı anlaşılmaktadır. Son 
bir ayda da tarım istihdamında 51 bin kişilik artış olması tarıma kaçışın sürdüğüne işaret etmektedir. 

2008 yılı Temmuz ayında yüzde 25,3 olan tarım istihdamının payı 2010 yılı Temmuz ayında yüzde 26,8’e 
çıkmıştır. Aynı dönemde inşaat sektörünün payında da yüzde 0.7’lik bir artış olmuştur. Buna karşılık, sanayi sektörü 
istihdamının payı yüzde 20,4’den yüzde 19,5’e gerilemiş, hizmetler sektörünün payı da 1,2 puan düşmüştür.  

Son iki yılda kadınlar erkeklerden hem Türkiye genelinde hem kentlerde hem kırsalda hem de gençler 
arasında daha çok etkilenmiştir. Temmuz 2010’dan geriye doğru iki yıllık dönemin mercek altına yatırılması, 2008 yılı 
Temmuz ayında yürürlüğe giren ve gençlerle kadın istihdamına getirilen teşviklerin iki yıllık uygulama sonuçlarının 
değerlendirilmesi açısından önemlidir. TÜİK’in verilerini doğru kabul edersek söz konusu teşviklerin yerindeliğini oturup 
tartışmamız gerekir. 

Son iki yılda iş gücüne katılma oranında 1,6’lık istihdam oranında da 1,1 puanlık bir iyileşme olduğu; 
kadınlarda iş gücüne katılma oranı ve istihdam oranında erkeklere göre daha çok düzelme olduğu görülmektedir. Ancak 
bu sonuçlar, kadınların genel durumunun iyi olduğu şeklinde yorumlanmamalıdır. Zira erkeklerde iş gücüne katılma 
oranı 71,9 iken kadınlarda bu oran 28,8; erkeklerde istihdam oranı 64,7 iken kadınlarda bu oran 25,3’tür. 
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Krizin en etkili olduğu Temmuz 2008 Temmuz 2009 arasındaki bir yıllık döneme baktığımızda, kriz nedeniyle 

işsiz kalanların sayısının 843 bin kişiye ulaştığı görülecektir. Aynı dönemde kayıt dışı istihdamda da 264 bin kişilik artış 
olmuştur. 

Yine bu bir yıllık dönemde, krizden en çok kentlerde yaşayan gençler etkilenmiş olup, erkeklerde işsizlik 6,5 
puan, kadınlarda 4,3 puan artmıştır. Son bir yılda işsiz sayısındaki 485 bin kişilik azalma önemli olmakla birlikte,  bu 
dönemde aktif nüfusa katılanların sayısının 858 bin kişi olduğu düşünülürse bu azalmanın yeterli olmadığı görülecektir.  

Ağustos ayı hane halkı verileri yeni açıklandığı için üzerinde detaylı çalışma fırsatımız ne yazık ki olamamıştır. 
Ancak şu kadarı söylenebilir: Ağustostan ağustosa bir yıllık sürede aktif nüfusta 856 bin, iş gücünde 629 bin ve 
istihdamda 1 milyon 87 bin kişilik artış olurken, işsiz sayısı 458 bin kişi azalmış, kayıt dışı istihdam 227 bin kişi artmıştır.  

Ağustos itibarıyla son bir ayda ise iş gücünde 94 bin, istihdamda 283 bin kişilik azalma olurken, işsiz sayısı 
189 bin kişi artmıştır. Temmuz ayında ise işsiz sayısı 31 bin, kayıt dışı istihdam 60 bin kişi artmıştır. Temmuz itibarıyla 
aylık olarak 60 bin artmış görünen kayıt dışı istihdam ağustos ayında yeniden 194 bin kişi azalmış görünüyor. Kayıt dışı 
istihdamda aydan aya görülen bu oynaklığın sorgulanması gerekir. 

Konjonktürel olarak işsizliğin en düşük düzeye inmesi gereken ağustos ayında işsiz sayısının 189 bin kişi 
artmış olması, üstelik ekonominin canlanmaya başladığının söylendiği bir dönemde bu artışın yaşanması dikkatle 
izlenmelidir.  

Değerli milletvekilleri, AKP Hükûmeti yüzde 10,3 olarak devraldığı işsizlik oranını 2009 itibariyle 14’e 
taşımıştır. Orta vadeli programda 2010 yılı işsizlik oranının 12,2’ye düşürebilmeyi öngörmektedir. Hükûmetin 2013 yılı 
öngörüsü ise 11,4’tür. Bugüne kadar bu alanda da söylediğini bir türlü tutturamayan Hükûmet diyelim ki iş başında 
kalmayı başarsın ve 2013 yılı işsizlik hedefini tuttursun. O takdirde dahi, on bir yıl sonra gelinen nokta 2002 yılının hâlâ  
1,1 puan daha kötüsüdür. Bu nasıl büyüme ve nasıl refah artışıdır ki AKP iktidarda kaldıkça işsizlik artmaya devam 
etmektedir. 

Değerli Milletvekilleri, İŞKUR’un uyguladığı aktif iş gücü programları mesleki eğitimin yerine geçebilecek bir 
araç olarak görülmemelidir. Hükûmet eğitim ile istihdam arasında ilişki kurmak üzere daha fazla zaman gecikmeden 
İŞKUR’un uyguladığı aktif iş programlarının yerine mesleki eğitimi devreye sokmalıdır bir araç olarak. 

Şimdi de, iş sağlığı ve güvenliği konusunda bazı düşüncelerimi sizlerle paylaşmak istiyorum. 
Sayın Bakan Zonguldak’ta maden kazasında hayatlarını kaybeden madenciler için talihsiz bir biçimde “Güzel 

öldüler.” demiştir. Sayın Bakanın bu talihsiz açıklaması yetmiyormuş gibi, Şili’de altmış dokuz gün sonra göçük altından 
sağ çıkarılan madencilerle ilgili olarak, “Bizde olsa biz üç günde çıkarırdık.” diyerek, Zonguldak’ta maden kazasında 
hayatını kaybeden işçilerin yakınları ile alay etmiştir. 

Ayrıca, Başbakanın aynı kazayı kaderle açıklaması ise Hükûmetin iş kazası ve meslek hastalıklarına bakışını 
göstermesi açısından önemlidir. 

Bu arada, iş kazaları ile ilgili istatistiklerin kayıt dışı istihdamın yaygınlığı nedeniyle güvenilirliğinin tartışmalı 
olduğunu ifade etmeliyim. Burada, iş kazası ve meslek hastalıklarını önleme konusunda Hükûmetin bu yıl yaptığı bir 
düzenlemeye de dikkatlerinizi çekmek istiyorum.  

6009 sayılı Kanun’la –temmuz ayında çıkmıştı- İş Kanunu’nun 2 ve 81’inci maddelerinde bir değişiklik 
yapmıştır. Bu değişiklikle yükseköğretim alanında hiçbir yetkisi bulunmayan... 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Size iki dakika ek süre veriyorum. 
Buyurun. 
HARUN ÖZTÜRK (Devamla) -  ...ve örgütlenmesinde de buna uygun olarak herhangi bir kadrosu olmayan 

Bakanlık, yükseköğretim kurumları ile birer anayasal meslek kuruluşu olan Türk Tabipler Birliğini ve Türk Mimar ve 
Mühendis Odaları Birliğini devre dışı bırakarak, hekimlerin iş yeri hekimi olabilmesi ya da mühendislerin iş güvenliği 
uzmanı olabilmesi için almaları gereken eğitimi belirleyen, bu eğitimleri verecek taşeron kuruluşları yetkilendiren ve 
eğitimler sonunda sınavları yaparak ya da yaptırarak hekim ve mühendisleri iş yeri hekimi ya da iş güvenliği uzmanı 
olarak çalışabilmesi için belge veren kurum hâline getirilmiştir. Bakanlık bu değişikliğe, değişiklik doğrultusunda daha 
önce yaptığı işlemlerin Danıştay tarafından iptali ya da yürürlüğünün durdurulması üzerine başvurmuştur. Yani yasa ile 
yargı kararları dolanılarak etkisizleştirilmiştir. 

Değerli milletvekilleri, İş Kanunu’nda yapılan değişiklikle esnek çalışma yöntemlerinden biri olarak çalışma 
yaşamımıza dâhil edilen taşeron uygulaması, denetim yetersizliğinin de etkisiyle tam bir emek sömürüsüne 
dönüşmüştür. 

Düşük ücret ödemenin bir aracı olarak kullanılmaktadır. 
SGK’nın gelirlerini olumsuz etkilemektedir. 
Siyasetçilerin işe adam yerleştirmede eskiden KİT’lerin üstlendiği rolü taşeron kuruluşlarına verdiği 

görülmektedir. 
Taşeron yanında çalışanların iş güvenceleri yoktur. 
Taşeronlar tarafından iş sağlığı ve güvenliği önlemleri yeterince alınmamaktadır.  
Değerli milletvekilleri, Hükûmetin yeni esnek çalışma yöntemleri arayışı sürmektedir. Sayın Bakanın özel 

istihdam bürosu aracılığı ile mesleki geçici iş ilişkisi kurulmasını öngören düzenlemeyi yapma konusundaki kararlılığı 
bilinmektedir. Düzenleme için uygun zaman ve zemin beklenmektedir. Bu değişiklik hayata geçirildiğinde işsizler bir 
meta gibi alınır satılır hâle gelecektir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun. 
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HARUN ÖZTÜRK (Devamla) -  Değerli milletvekilleri, şimdi de Sosyal Güvenlik Kurumunun gelir gider dengesi 

üzerinde durmak istiyorum. 
2009 ila 2002 yılları arasında aktif/pasif oranı 2,04’ten 1,78’e gerilemiştir. 2010 yılı sekiz aylık verileri bu 

oranın 1,66’ya gerilediğini göstermektedir. 
2011 yılı programı, gelirlerde 2010 yılına göre yüzde 14’lük bir artış öngörmektedir. 2010 yılı gerçekleşme 

tahminine göre bu düşük artışın nedeninin devlet katkısı ve diğer gelirlerdeki 9,7’lik artış beklentisinden kaynaklandığı 
anlaşılmaktadır. 

2011 yılı programı, giderlerde 2010 yılına göre 12,7 oranında  bir artış öngörmektedir. Bu artış da 2010 yılı 
artış beklentisinin altındadır. Giderlerdeki düşük artışın nedeni ise sağlık ödemelerindeki 3,1’lik düşük  artış beklentisidir. 
Bunun gerçekleşmesi, çalışanların ve emeklilerin 2011 yılında daha çok katılım payı ödeyecekleri anlamına gelmektedir.  

2010 yılında 28,2 milyar TL olması beklenen kurum açığının 2011 yılında 30,6 milyar TL olması 
öngörülmektedir. 2010 ve 2011 yıllarında bütçeden yapılan transferin de sırasıyla 56,2 ve 62,4 milyar TL olması 
beklenmektedir. Açık ve transferlerin minimum düzeylerde tahmin edildiğini ve Bakanlığın 2011 yılı bütçesine 2010 
yılına göre eksi 0,8 oranında düşük konulan ödeneklerin ihtiyacı karşılamaya yetmeyeceği düşünülmektedir. 

SGK’nın prim alacak stokunun 47,4 milyar TL’ye yükselmiş olması kurumun gelir gider dengesini önemli 
ölçüde etkilemektedir. Ayrıca, krizle birlikte kayıt dışı istihdamın artmaya başlaması da bu alanda bir başka handikaptır. 
Bu iki sorunu çözmeden sürekli olarak emeklilik yaşı ve aylık bağlama oranları ile oynamak, düşük emekli maaş artışları 
yapmak ve sağlığı giderek paralı hâle getirmek, kümesteki kazlara yüklenmek anlamına gelmekte olup, son derece 
adaletsizdir.  

Değerli milletvekilleri, işçi ve işveren primleri ile devlet katkısından oluşan İşsizlik Sigortası Fonu’nun temel 
amacı, kendi istek ve iradesi dışında işini kaybedenlerin yeni bir iş ararken on aya kadar işsizlik ödeneğinden 
yararlanabilmelerini sağlamaktır. Durum böyle olmakla birlikte, 2008, 2009 ve 2010 yıllarında kabul edilen dört yasaya 
dayanılarak, Fon’da biriken kaynaklar amacı dışında kullanılmaya başlamıştır.  

Bu çerçevede, 2008-2010 döneminde Fon’dan başka alanlara aktarılan kaynağın toplam tutarının 9,1 milyar 
TL’ye ulaşacağı tahmin edilmektedir. Tahmin edilmektedir diyoruz, çünkü İŞKUR Ağustos ayından sonra yayınlanan 
eylül, ekim ve kasım ayları İşsizlik Sigortası Bültenlerinde Hazine Müsteşarlığına aktarılan kaynakları göstermemeye  
başlamıştır. Ağustos ayında aktarılan tutar ise 7.976 milyon TL olarak belirtilmişti. Aktarılan tutarların gösterilmemesi işi , 
Hükûmetin yaptığı işin etik olmadığını görüp saklama çabası içine girdiği izlenimini vermektedir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Öztürk, süreniz bitti.  
HARUN ÖZTÜRK (Devamla) – Son bir iki paragrafla toparlamaya çalışacağım Sayın Başkan. Sabrınız için 

teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Rekortmen sizsiniz bugün. 
HARUN ÖZTÜRK (Devamla) – Aktarmaya ilişkin düzenlemeler, Fon’dan aktarılan kaynaklardan sadece 4447 

sayılı Kanun’un geçici 6’ncı maddesinde belirtilenlerin faizsiz olarak fona iadesini öngörmektedir. Fon’a iade, aktarılan 
kaynaklarla yapılan yatırımların getirilerinden ve varlık satışlarından elde edilecek gelirlerden YPK’ca belirlenecek 
oranda olacaktır. Görüldüğü gibi Fon’dan aktarılan kaynağın çoğu geri dönmeyecek, dönenler de eğer dönerlerse faizsiz 
olarak dönecektir. 

Bir hukuk devletinde, ne işçi ne işveren ne de devlet, sigortacılık mantığı ile kurulan Fon’a yatırdıkları paraları 
geri talep edemezler. Yukarıda açıklanan yasaya dayalı el koyma işlemlerinin yasa çıkarıp kişilerin bankalarındaki özel 
hesaplarına el koymadan farklı olmadığını ifade etmek istiyorum. 

İşsizlik sigortasının tırtıklanmasına yönelik açılan bu kapının zaman içinde sonuna kadar aralanacağını ve 
fonun birikimlerinin eritilerek, zaman içinde işlevsiz bırakılacağını düşünüyorum. 

Bakanlıkların bütçelerinin hayırlı olması dileğiyle, tekrar sabrınız için teşekkür ediyor, heyetinizi saygıyla 
selamlıyorum. 

BAŞKAN – Sayın Kaptan, buyurun lütfen. 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanlar, değerli milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar, değerli basın; hepinize iyi 

akşamlar diliyorum. 
Efendim, ben işsizlik konusunda bir iki noktanın üzerinde özellikle durmak istiyorum.  
1) İşsiz olduğu hâlde iş aramadığı için, 
2) İşsiz olduğu hâlde iş bulma ümidi olmayanları işsiz kabul etmiyor. 
3) Yılda birkaç ay çalışan, geçici çalışanları da TÜİK’e göre işsiz değil. 
Ama bunları işsiz olarak kabul etmek durumundayız. Yani artık iş bulmaktan vazgeçmiş, umutsuz hâle gelmiş 

insan, işsiz olduğu hâlde iş aramayan insan veyahut orman işinde çalışıp, yazın orman yangınında üç ay çalışıp ondan 
sonra işsiz kalan insanlar dokuz ay işsizse bu insanları da gerçek işsiz sayısına ilave etmemiz gerekir. 

Bu üç kesimi dikkate aldığımız zaman arkadaşlar, Hükûmet iktidara geldiğinde yani 2002’de 4.341 bin iken 
işsiz sayısı, gerçek işsiz sayısı, 2009 yılında 5.617 bine, 2009 yılında gerçek işsizlik oranı yüzde 20,9’a yükseldi. Şu 
anda 2010’un ilk altı ay ortalaması gerçek işsiz sayısı 5 milyon 277 bindir. Oranı da, gerçek işsiz oranı da yüzde 19,1’dir.   

Arkadaşlar, bu Türkiye’nin bir gerçeği. Yani burada baktığımız zaman bunun, Sayın Bakanlar olsun, bazı 
kişiler sunu söylüyorlar: Türkiye dünyanın 17 büyük ekonomisi arasında ve büyümede büyük oluyor. Büyüme büyük 
oluyor da niye işsizlik de büyük oluyor? Bizim derdimiz o. Sayın Bakan da bir işaret etti ama orada çok da bizim gibi 
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üzerinde durmadı. Büyüme oluyor, büyümeye karşı istihdam da oluyor dediniz ama istihdam yetersiz oluyor. Bu neden 
böyle oluyor? Yani işsizliğe çare olmayan bir ekonomik büyüme mi var Türkiye’de? Onu sormak istiyorum. 

Efendim, kayıt dışı yine bu konularda önemli bir faktör. Alo 170 var efendim. Kayıt dışı olarak. Sayın Bakan, 
bu bir bakıma insanları ihbarcı durumuna da geliyorlar. Ama bu yararlı mı? Şimdiye kadar herhâlde 16.721 kişi bu 
konuda tespit edilmiş kayıt dışında olduğu. 1.223 de iş yeri tespit edilmiş. Peki, geriye kalan 9-9,5 milyon insan kayıt 
dışında. Bu kesin. Bu kayıt dışına biz bu Alo 170’leri beklersek Sayın Bakanım, çok daha zaman geçecek herhâlde. 
Buna daha hızlı bakmak gerektiği kanısındayım. 

Bakanlığın müfettiş sayısı azalmakta devam ediyor Sayın Bakan. Yani bu konular üzerine müfettiş gidecekse, 
müfettişin artırılması gerekir. İki, müfettişler idari görevlerde göreve alınıyor. Yani doktorları hastanede müdür yapmak 
gibi bir şey. Müfettişlerde bu görev daha kayıt dışının üstüne gidilecekse, öyleyse müfettişleri bu konuda görevlendirmek 
daha yerinde olur kanısındayım.  

Peki, şimdi, bundan sonra da şunu söylemek istiyorum arkadaşlar: Bu işsizlik konusunda arkadaşlarımız uzun 
uzun anlattı. Kısaca bunu söylemek istiyorum. Ama bir de iş kazaları konusuna değinmek istiyorum. 

Dünyada iş kazalarında Türkiye 3’üncü sırada. 1’incisi Hindistan, Rusya, Türkiye. Ölümlü maden kazalarında 
ise maalesef 1’inci sıradayız. Avrupa’daki iş kazalarının ortalamasının 4,5 katı Türkiye, Kanada’nın 2,2 katı, Amerika 
Birleşim Devletleri’nin 3,4 katı, Avusturya’nın da 4,3 kat daha fazla oluyor. 

Şimdi, efendim, bu iş kazalarına baktığımız zaman –arkadaşlar da söyledi ama- biz kaderciliği ağır bir ülke 
olmakla beraber yöneticilerin de tedbir alması gerekiyor herhâlde. Sayın Başbakan, madencilerin kaderinde ölüm 
olduğunu söyledi. Biraz önce Harun Öztürk arkadaşımın da söylediği gibi, yine, siz de Sayın Bakan “Güzel öldüler.” 
sözüyle yani madencileri kaderlerine mi terk ediyoruz? Bu şöyle oluyor: Efendim, belki siz orada çok normal bir şeyi 
anlatmak istiyorsunuz ama bir keşfe gidiyor bir savcı, hükûmet tabibi falan. Bakıyorlar ki, insanın gözünün üstünden 
kurşun gitmiş ve kişi ölmüş. Kişinin gözünün üzerinden kurşun gidip ölünce, savcı demiş ki: “Ya Allah korumuş, 
gözünden vurulmamış. Allah gözünü korumuş.” Şimdi, oradaki köylüler de ya işte savcı onu söylerken aslında kötü bir 
niyetle demiyor. Belki de siz o sözü o anlamda demiyorsunuz ama Bakan olarak bir sorumluluğunuz var.  

Sizden insanlar şunu bekliyor Sayın Bakan: Bu olay uzun sürdü, Çinli firma burayı açmadı, iki tane cenazeye 
daha ulaşamadık. Sizden istifa bekliyor. Niye? Örnek olsun bu Türkiye’ye. Böyle sorumlu olduğunu ortaya koysun 
diyorlar ama bugün istifa ederseniz yarın başbakan yardımcısı olursunuz. Yani Başbakanla olan ilişkilerinizi de biliyoruz.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Niye başbakan olmasın? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Şimdi, Başbakanla Bakanı birbirine vurmayalım.  
BAŞKAN – Sayın Özyürek, bir bakanlığın bütçesini görüşüyoruz.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Biz de bakanlığın bütçesini görüşüyoruz. Onun üzerinde konuşuyoruz. Yani siz 

yeni geldiniz Sayın Başkan.  
Şimdi biz burada diyoruz ki: Maden kazalarından bahsediyoruz. 
BAŞKAN – Biliyorum, biliyorum. Ben Sayın Özyürek’in ifadelerini kastettim. 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Onun için, bu insanlarımızın kaderi önemli ama kaderleri için gerekli tedbirleri 

almak gerekli. Şili’deki insanların kaderinde kurtulmak var da bizim insanlarımızın kaderinde kurtulmak yok mu? O 
açıdan tedbir almamız lazım. Şili’de insanlar güzel kurtarıldı, bizde de maalesef güzel öldüler diyoruz. Bakanın 
ifadesiyle. 

Bir de Sayın Bakan, onu siz söylediniz mi bilmiyorum. Şili’deki kaza olsa biz üç günde kurtarırdık dediniz. 
Şili’deki imkânlar mı farklı, yahut o kaza mı farklı, bilemiyorum. 

Efendim, 17 Mayıs 2010’da Zonguldak’taki bu 30 madencimizin hayatına mal olan grizu faciasının aslında 
kaza değil düpedüz bir katliam olduğu konusunda oradaki raporda, orada hazırlanan raporda bunlar var. Gaz oranının 
tehlikeli noktayı bulduğunu oradaki görevli kişi, o metan gaz düzeyini izleyen görevli kişi bunu gördüğü hâlde, şeydeki 
gibi okuyorum, tuvalete gidip sonradan gelip kaza olduğu zaman da sanki orada önceden yazmış gibi o deftere onları 
not ettiğinden söz edilir. Bunlar doğru mudur? 

Şimdi, efendim, bu konu aynı şeye benziyor, geçmişte hacı adayları hacca gittiler. Tünelde sıkışıldı. 6 bin hacı 
adayı orada öldü. Panik yaratıldı. Aslında orada valinin tedbir alması lazım. Vali orada dedi ki: “Allah’ın takdiri, takdiri 
ilahî.” Bu konularda gerekli tedbiri almanız lazım. 

Şimdi, Sayın Bakanım, şunu söylemek istiyorum: Bayram Meral Arkadaşımız da söyledi. Bu Karabük 
hakikaten çok ciddi. Karabük’ü üç arkadaş geçenlerde ziyaret ettik. Valiye, Belediye Başkanına gittik. Karabük’te Genel 
Müdüre gittik şirketin. Şimdi, Bayram Meral Arkadaşımızın dediği gibi, KARDEMİR, burası Tansu Çiller Hükûmeti 
zamanında 1 liraya özelleştiriliyor. O zaman da deniyor ki, Türkiye’de ya güzel örnek, orada çalışan işçilere, 
sanayicilere, oranın halkına veriliyor. Fakat o deniyor da sonradan işleme böyle olmuyor. Özelleştirme Yüksek Kurulu, 
şirketin sermayesinde gerçek ve tüzel kişilerin yüzde 1’den fazla hisseye sahip olmasını istemiyor, “Yüzde 1 olacak.” 
diyor. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Kaptan, ek süre veriyorum, lütfen… 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Sayın Bakanım, orada 3 kişinin elinde şimdi. 3 ailenin elinde. Burada isimleri 

var, yüzdeleri var. Durum böyle olunca bu Özelleştirme Yüksek Kurulu kararına öngörülen şartların dışında 3 tane aile 
buranın şeyine el koymuş durumda.  

Şimdi, 2002 yılından itibaren işletme batıyor deniyor. İşletme batıyor denince, millet bir panik oluyor oradaki 
işçiler. 300-350 lira karşılığında hisselerini veriyorlar. Yüzde 5’miş herhâlde orada kalan işçilerin hissesi. Şu anda da 
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orada 250’ye yakın işçi atılmış, 400-450 işçinin daha atılacağını Genel Müdür bize söyledi. Şimdi, kış gelmiş. Oradaki 
insanları çocuğu var, çoluğu var.  

Bir de, Sayın Bakanlar, orada çok ilginç bir şey var. 1.200 tane işçi almış şirket. İşçi çıkaracaktın, niye işçi 
alıyorsun? 1.200 işçiyi nasıl alıyor? Önce bir defa AKP’nin il başkanı 600 tanesini vermiş, başka partiler de vermiş. 
Belediye Başkanı MHP’li. Belediye Başkanından istemişler, o vermemiş. “Burada bunun sonucu bir faciaya mal olur.” 
demiş. O söyledi bu rakamları. 600 tanesini İktidar Partisinin il başkanı vermiş. Öbürlerinden de işçiler alınmış. Bu işçiler 
asgari ücretten alınıyor Sayın Bakan. Çıkardıkları işçiler de kıdemli işçiler. Kıdemli işçiler de asgari ücretin en azından 2  
katından, 3 katından maaş alan işçiler.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Dolayısıyla burada 1.200 kişiyi alarak 600 kişiyi işten attığı zaman o onu 

dengeliyor. Dengeliyor ama başka bir olay da var burada. Türk Metal İşe bağlı bu kıdemli işçiler. Türk Metal İş, Türk İşe 
bağlı. Bu 1.200 kişinin alındığı sendika Çelik İş. Çelik İş de Hak İşe bağlı. İşte Hak İşti, Çelik İşti, kıdemliydi, kıdemsizdi 
derken… Burada da Sayın Bakan, herhâlde işçi çıkarırken kıdemsizlerden çıkarılması lazım. 1.200 tane işçi alındıysa 
kıdemsiz işçiler bunların içinde, bu işçilerin içinden çıkarılması lazım, kıdemlilerin değil. 

Onun için, orada, Karabük’te çok ciddi olarak artık komşu komşuya, sanki birbirlerine insanlar düşman olmuş. 
İşten çıkanlar, işten çıkmayanlar. Öyle bir duruma gelmiş ki, patlamaya hazır. Biz gittiğimiz zaman 7 katlı binaya çıkmış 
adam. Çocuğu sabah para istemiş. 1 lira istemiş. 1 lira verememiş. Gitmiş orada “Kendimi atacağım.” diyor. Polisler onu 
ikna etmeye çalışıyorlar. Dün akşam bir zincir olayı vardı. Orada ne diyorlar biliyor musunuz Sayın Bakan? Bakan gelse 
burası çözülür falan demiyorlar. Orada dedikleri şu: “Sayın Başbakan, telefon etsin patronun birine, bu kışta kıyamette 
hiç kimse işinden çıkarılmaz.” Durum budur. Bilgilerinize sunuyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
Hayırlı bayramlar diliyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Kaptan. 
Sayın Özyürek, buyurun. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri, Sayın Bakanlar, değerli bürokratlar, 

değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlarım.  
Herkesin bir an önce şu görüşmeler bitse de artık biz de bayram havasına girsek dediği bir aşamada son 

konuşmacı olarak bazı şeyler söylemek istiyorum. Çok fazla vaktinizi almayacağım.  
Şimdi, değerli arkadaşlarım, çalışma hayatımızın temel sorunları var. Nedir bunlardan biri? İşsizlik. Hem 

çalışma hayatımızın hem ekonomik hayatımızın hem hepinizin temel sorunu. Yani biz özellikle 2002’den itibaren önemli 
büyüme rakamlarına tanık olduk ama istihdam yaratmayan bir büyüme olduğu için işsizlik noktasında önemli bir 
ilerlemeyi yaşayamadık. 

Şimdi, bir diğer önemli nokta çalışma hayatımızda kayıt dışılık. Bu ekonomimizde de çok büyük bir sorun, 
çalışma hayatımızda da çok büyük bir sorun.  

Bir diğer önemli sorun, taşeronlaşma. Biz geçmişte bilinmeyen, yaşanmayan bir olay, işte herkes dedi ki, bir iş 
yerinde şu şu işleri taşeronlara verelim. Vazgeçilemeyen belli noktalarda uzman niteliğinde insanlar çalıştırılıyor, onun 
dışındaki işlerin neredeyse tamamı taşeronlara veriliyor. Tabii, taşeronlaşma iş güvencesi olmayan ve asgari ücret 
düzeyinde ücret alan insanların çalıştırıldığı bir yer. Tabii, bu taşeronlaşmaya gelirken, işte öyle işçiler var ki çok yüksek 
ücret alıyor, kendisi işe gitmiyor, kahvede kâğıt oynuyor, yerine birini kiralıyor, git sen çalış diyor filan. Böyle abartılı 
misallerde yaşanmış olabilir ama bunlar tekil olaylardır. Burada hareketle yavaş yavaş denildi ki, işte şu sendikalardan 
bir kurtulalım. Sendikalardan kurtulmanın yolu nedir? Taşeronlaşma. Taşeron işçisinin sendikaya girmesi mümkün mü? 
Bunun bir örneğini Beykoz’da yaşadık. Bir çalışan hanım arkadaşımız taşeron yanında çalışırken sendikaya üye olmak 
istedi, işten atıldı, çok uzun süre direndi, açlık grevi yaptı filan, sonunda işe döndürüldü.  

Bir diğer önemli sorun çalışma hayatımızda, sendikasızlaşma. Bu noktada Sayın Bakanın konuşmasında da 
var. Gerçekten sendikalı sayısı gittikçe azalıyor. Sayın Bakanın konuşmasında deniliyor ki: “Ülkemizde toplu pazarlık 
kapsamındaki çalışanların oranı Avrupa Birliği ülkeleriyle kıyaslandığı oldukça düşüktür. Ayrıca toplu pazarlık 
kapsamındaki işçi sayısı da yıllar itibarıyla azalmakta ve sonucunda toplu pazarlık düzeninin kapsamı daralmaktadır. 
Oysa gelişmiş ülkelerin birçoğunda çalışanların neredeyse tamamı toplu iş sözleşmelerinden yararlanmaktadır.” Yani bu 
tespitte Hükûmetle, Sayın Bakanla bizim aramızda hiçbir fark yok ama aramızdaki fark şu: Bu şikâyeti, bu tespiti biz de 
yapabiliriz ama Sayın Bakanın bu gidiş için mutlaka önlem alması gerekir.  

Avrupa Birliği ilerleme raporunda, son yayınlanan raporda da açıkça ifade ediliyor ki, “İş hukukuna ilişkin AB 
müktesebatının iç hukuka aktarımına yönelik ilerleme kaydedilmemiştir.” deniliyor ve 2008 yılında 72.963 adet iş kazası 
yaşandığı da ortaya çıkıyor. Sayın Osman Kaptan bu konulara girdi. Yani elbette çalışan, yaşayan bir organizmada bazı 
önlemler alıyorsunuz, bazı çözümler getiriyorsunuz, bunlara teşekkür ederiz ama temel sorunlar orada duruyor.  

Şimdi, bugün 12 Kasım itibarıyla işsizlik rakamları yayınlandı. Mutlaka görmüşsünüzdür. Orada deniliyor ki: 
“Mevsimlik etkilerden arındırıldığı zaman işsizlik oranı yüzde 12’dir. İş gücüne katılma oranı ise yüzde 48,6’dır.” Şimdi, 
tabii, bu istihdam, iş gücüne katılma oranındaki düşüklüğün temel nedeni, özellikle kadınların iş gücüne katı lma oranının 
yüzde 25’ler civarında olmasıdır. Tabii, bizim sosyopolitik nedenlerle, bazı anlayışlarımız nedeniyle kadınlarımız iş 
gücüne katılmıyor, daha çok ev hanımı gibi konumda oluyorlar ama iş arasalar da önce erkeklere iş bulunuyor, 
kadınlara iş bulunmuyor. İş bulunsa bile biliyorsunuz kadınlar çok düşük ücretlerle çalışıyorlar. 

Şimdi, Sayın Bakanın konuşmasında ve verdiği tablolarda 2002’den bugüne emekli ücretlerinde, memur 
ücretlerinde, işçiliklerde önemli artışlar olduğu söylendi. Bunu çeşitli bakanlıkların bütçeleri görüşülürken de ifade 
etmiştim. Elbette sekiz senede, dokuz senede bazı önemli gelişmelerin olması çok doğaldır. Bunların bir kısmı 
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kendiliğinden olan gelişmelerdir, bir kısmın da elbette sizin de Hükûmet olarak katkınız vardır ama başka ülkeler 
neredeler biz neredeyiz, bu karşılaştırmaları yaparak değerlendirmeler yapmamız lazım. Elbette başarılarımızla 
övünelim ama eksikleri, yanlışları da tespit edelim. Bunu yapmadığımız takdirde kendimizi kandırmış oluruz, önlem 
almaktan geri kalırız. 

Şimdi, bu, Planlamanın yayınladığı 2010 programında bir tablo var Sayın Bakan. Dikkatiniz çekti mi, 
bilmiyorum. Kamuda çalışan işçilerin 1994 yılı 100 kabul ederek ücretleri ne olmuştur diye bir tablo var, baktığımızda 
diyor ki, kamudaki işçinin ücreti 2009 yılında 88,8 olmuştur. Yani kamuda çalışan işçiler 1994 yılını 100 alırsanız 
ücretleri gerilemiştir. Oysa siz devamlı herkesin ücretinin çok yüksek, iddialı bir şekilde arttığını söylüyorsunuz. Özelde 
çalışanların ücreti ise 2009’da 100 olmuştur. Yani orada bir gelişme olmamıştır.  

Şimdi, son bültende de ifade edildiği gibi, istihdam edilenler 87 bin kişi azalmış ağustos ayı itibarıyla, işsizlerin 
sayısı 40 bin artmıştır. O nedenle, işsizlik konusunda, işsizlik noktasında ne yazık ki önemli bir mesafe  alamadık, 
sendika konusu sayıların azaldığını siz de söylüyorsunuz ve taşeron işçiliği de o hâle geldi ki, çok doğal her kurum 
gittikçe genişletiyor bunu.  

Sayın Bakan, bütün işçi emeklileri derneklerini ziyaret ettiğinizde hepsinin söylediği bir sorun vardır. İntibak 
yasası.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Üstadım, toparlayabilirseniz… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Siz zaman zaman bazı açıklamalarınızda sanki İntibak kanununu hemen 

çıkaracakmış gibi bir izlenim verdiniz ve bunu işçi emeklileri de büyük bir memnuniyetle karşıladılar ama daha sonra 
dediniz ki, bunun altından biz kalkamayız, çok büyük bir yük getiriyor. Ama Sayın Bakan, gerçekten büyük bir haksızlık 
var burada. Diyelim, otuz yıl prim ödemiş bir emekli, on sene, on beş sene önce emekli olmuşsa, 700-800 lira alıyor, 
buna karşılık otuz yıl aşağı yukarı aynı ücret tavanından prim ödemiş birisi bugün emekli olursa 2 milyara yakın emekli 
maaşı alıyor. Yani bunu izah etmek, bunu adaletle, hakkaniyetle bağdaştırmak mümkün değil. Belki birden düzeltmeniz 
büyük sıkıntı, sorun yaratabilir ama buna kademeli bir şekilde bir iyileştirme getirmeden emeklilerin sorunlarını 
çözüyoruz demek mümkün değildir. 

Gene bir somut problem var. Bunu da zaman zaman burada, komisyonda görüştük. Önemli konulardan birisi 
Emekli Sandığında çalışırken, biliyorsunuz mevzuata göre son yedi yılın yarıdan fazlası SSK’da geçmişse SSK emeklisi 
oluyorsunuz ama toplam hizmetine baktığınız zaman yarıdan fazlası bu üçte 2’de olabilir Emekli Sandığında geçmiş.  Bu 
emekliler SSK emeklisi oldu, mağdur oldular. Bunlarla ilgili bir çalışma düşünür müsünüz? Bunlarla ilgili bir iyileştirme 
var mı? Burada da gerçekten büyük bir haksızlık var. Milletvekili olmasaydım, yirmi dört, yirmi beş sene Emekli 
Sandığına tabi hizmet yapmış olmama rağmen son yedi yılın üç yıldan fazlası SSK’da geçtiği için ben de SSK 
emeklisiydim ama… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Özyürek… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Hemen toparlıyorum. 
…milletvekili olunca bu haksızlık giderildi ama bütün benim gibi olan arkadaşların milletvekili olma şansı yok. 

O nedenle de onlar mağdur olmaya devam ediyor. 
Değerli arkadaşlarım, bugün, bizim de muhalefet olarak önerimiz, iki bakanlığın bütçesi bir arada görüşülüyor. 

Şimdi, mağduriyet mi yoksa iyi bir şey mi bilmiyorum, Sayın Bakana, Bayındırlık Bakanlığı bütçesine çok az vakit 
ayırıyoruz. Bu belki lehte bir şeydir.  

Ben iki bakanlığımızın bütçesinin de hayırlı olmasını diliyorum.  
Benim bürokrasiden gelen birisi olarak devlet daireleriyle çok fazla işim olmaz. Çünkü biz isteriz ki devlet çarkı 

kendi kuralları içinde yürüsün. Yani milletvekilinin telefonuna ihtiyaç kalmasın, Bakanın müdahalesine ihtiyaç kalmasın 
ama tabii halkımızda şöyle bir anlayış var, diyorlar ki: “İşte her şey Ankara’dan hallediliyor. Ankara’ya gidin. Ankara’ya 
gidince kimi bulun? Bir milletvekilini bulun. Tercihen bir iktidar partisi milletvekili bulun ki işiniz yürüsün.” Tabii muhalefet 
milletvekillerine pek az gelirler. Bana daha da az geliyorlar. Benim diğer hem Bayındırlık Bakanlığıyla ilgili hem Sayın 
Çalışma Bakanlığıyla ilgili ünitelerle fazla bir derdim yok, tespitim, gözlemim de yok. Ama arkadaşlarım, özellikle İller 
Bankasının çok iyi çalıştığını, orada çalışan personelin de herhangi bir ricası olan milletvekillerinin işlerine çok yardımcı 
olduğunu söylediler.  

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Onları da yakacaksın. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ben onların adına teşekkür ediyorum. Tabii bu... 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, Sayın Üstadım... 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Dün başımıza bir iş geldi, herhâlde olmaz. Burada Diyanet İşleri 

Başkanıyla ilgili arkadaşlarım çok olumlu sözler söylediler ama bir de baktık ki Diyanet İşleri Başkanı görevden alınmış. 
Vakıflar Genel Müdüründen de arkadaşlarımız çok memnundu, o da gitmiş. İnşallah İller Bankası Genel Müdürünün 
başına böyle bir şey gelmez diyorum. Bütçelerimizin hayırlı olmasının diliyorum.  

Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
(Oturum Başkanlığına Mehmet Mustafa Açıkalın geçti) 
BAŞKAN – Sual faslını açmamıza gerek var mı? Herkes zaten sualin sordu. 
Çok kısa, Sayın Aydoğan’dan başlıyoruz.  
Buyurun efendim. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, ben soru sormayacağım, bir iki dakika konuşacağım. 
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BAŞKAN – Peki, buyurun. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Konuşma kısmı bitmişti Halil Bey. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır bitmemişti üstat. Siz bitirmeden önce ben söylemiştim. Onun için 

bitmemiş olarak sayabilirsiniz. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanlarım, komisyonumuzun değerli üyeleri, kamu kurum ve kuruluşlarımızın değerli 

temsilcileri, basınımızın değerli mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Biraz önce konuşan Mustafa Özyürek 
üstadımızın konuşmasında bir cümlesine atıf yaparak başlamak istiyorum. Demişlerdi ki “Sadece kendi rakamlarımıza 
bakmayalım, dışarıda neler oluyor, onlara da bakarak mukayeseler yapmamız lazım.” Ben de aynı şeyi tavsiye 
ediyorum. Maliye Bakanımızın konuşmasına da burada atıflar yapıldı. Oysa Maliye Bakanımızın konuşmasında şu vurgu 
da vardı. Objektif olarak onların ortaya konulması gerekirdi. Kriz döneminde yurt dışında pek çok ülkede ücretler 
dondurulmuştu, birçok ülkede düşürülmüştü. Ama hiçbir muhalefet partisi milletvekili arkadaşımız böyle bir mukayeseyi 
yapma gereğini bile duymadı. İkincisi... 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Ben yaptım. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Ben yaptım. 
HALİL AYDOĞAN (Devamla) – Özür dilerim efendim, ben yoktum. Kusura bakmayın. 
İki, işsizlik rakamlarından bahsedildi. Bakanımızın konuşma metninde bir tablo var. Burada 22 ülke var. 2008, 

2009 ve Temmuz 2010 rakamları bile verilmiş. Ben bu tabloya baktığımda 2008’den 2009’e bu 22 ülkede işsizlik 
oranlarının hepsinin arttığını, Temmuz 2010 itibarıyla ise sadece Almanya hariç diğer ülkelerde de bu rakamların 
arttığını görüyorum. Tabii işinize gelen taraftan tablolara bakarsak çok karamsar bir tabloyu ortaya koyabiliriz. Ama 
Bakanımızın, Bakanlarımızın bu konudaki çalışmaları ortada. İnşallah, süreç içerisinde bütün rakamların daha iyiye 
gideceğini birlikte göreceğiz. Neredeyse bazı milletvekili arkadaşlarımız, 2001 rakamlarının bazı yönleriyle 2010’dan 
daha iyi olduğunu filan söylemeye kalkıştılar ama ben Kasım ve Şubat 2001 yıllarını Türkiye’nin bir gecede servetlerinin 
yarısının kaybolduğu kriz yılları olarak hatırlıyorum. Hepinize saygılar sunuyorum. Bütçelerimiz hayırlı olsun. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Burada verilen belgelerle kısıtlı kalarak eleştirdik. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Halil Bey, siz konuşasınız diye biz onlara değinmiyoruz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Yok, her şeye benim gibi objektif olarak değinmeniz lazım.  
BAŞKAN – Değerli milletvekilleri, on dakika süreyle sual-cevap yapıyoruz. Lütfen süreye riayet edelim. 
İlk söz, Sayın Öztürk’ün. 
Buyurun efendim. 
SORULAR VE CEVAPLAR 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, çalışma yaşamına ilişkin olarak 2010 Yılı İlerleme Raporu’nda yer alan aşağıdaki tespitlere 

katılıyor musunuz?  
“İş hukukuna ilişkin AB müktesebatının iç hukuka aktarımına yönelik ilerleme kaydedilmemiştir. İş hukuku 

ekonominin bazı sektörlerin uygulanmamaktadır. İş sağlığı ve güvenliğine ilişkin çerçeve direktifin ulusal mevzuata 
aktarılmasına yönelik ilerleme kaydedilmemiştir.  

Ekonomi ile iş gücü piyasasının büyüklüğüne kıyasla iş müfettişlerinin sayısı çok düşük kalmaktadır.  
Madencilik ve taş ocağı sektöründeki dramatik ve ölümcül iş kazaları mevzuat ile kamu kurumları tarafından 

yürütülen denetimlerin uygulanması hakkındaki endişeleri arttırmıştır.  
Anayasa değişiklik paketi memurlar için grev hakkı getirmemiştir. Hukuki çerçevenin AB standartları ve ILO 

sözleşmeleriyle uyumlu hâle getirilmesi gerekmektedir.  
Toplu iş sözleşmelerinde yer alan işçi sayısı düşük kalmaya devam etmektedir.  
İşsizlik yardımının kapsama oranı çok düşüktür.  
Kayıt dışı ekonomiyle mücadelede denetim kapasitesi yetersizdir.  
Türkiye, yoksulluğu ele alan kapsamlı bir politika çerçevesine sahip değildir. Yoksulluk riski altındaki nüfusun 

yüzdesi yüksek kalmakta ve çocuklar orantısız bir yoksulluk riskiyle karşılaşmaya devam etmektedir. Yoksulluk, özellikle 
geçimlik tarımla uğraşanlar ve kayıt dışı işçiler gibi mevsimlik işçiler arasında olmak üzere çalışan nüfus arasında 
endişe kaynağı olmaya devam etmektedir.  

Sosyal koruma konusunda çok sınırlı ilerleme kaydedilmiştir. Sosyal güvenlik ve primsiz ödemeler hakkındaki 
kanun taslağı hâlâ askıdadır.  

Türkiye emeklilik sisteminde kriz ortamında kayda değer ölçüde genişleyen büyük bir açıkla karşı karşıyadır. 
Emeklilik sisteminin kapsamını kayıt dışı işçilere genişletmek ve söz konusu sistemin kapsadığı kişileri  kayıtlı sektörde 
daha uzun süre çalışmaya teşvik etmek için daha fazla çaba gösterilmesi gerekmektedir. Kadınların istihdamı ve iş 
gücüne katılma oranları tüm AB ülkelerinden düşük olmaya devam etmiştir ve bu oran OECD ülkeleri arasında en 
düşüktür. Kadın ile erkek arasında ücret farklılıkları hâlâ devam etmektedir. Kadınlarla ilgili çalışma ve aile yaşantısı 
sorununu uyumlaştırmayı amaçlayan mevzuat ve politikalar henüz kabul edilmemiştir.” 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Lütfen, sualler sual formunda olursa. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Sualler tam çalışma hayatının göbeğiyle ilgili Sayın Başkan. Eğer dinleme fırsatı 

bulsaydınız onu fark ederdiniz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben anlamaya çalıştım ama... 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Evet, tam göbeğine oturan sorular.  
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BAŞKAN – Efendim, lütfen müsaade edin. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – İşinize gelmiyor, değil mi? 
BAŞKAN – Sayın Günal, buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Bakanım, az önce arz ettiğim konuyla ilgili arkadaşlarımız faksları 

gönderdiler. Ben verdim ama bir defa da tutanaklara geçmesi açısından bir daha soruyorum. Frig-Belkıs beldesine 
ilişkin Başkanımız tapu tahsis belgesi değil, tapu belgesini gönderdi. Şu anda orası kullanılmıyor, arkadaşlarımızın 
cevaben verdiği şey de İlköğretim Kanuna göre -222 sayılı- buna istinaden özel idarenin tescil istediğini ve tescil 
edildiğini söylüyor ama yedi yıldır o beldede o okul kapalı duruyor. Çünkü toplu eğitim, taşımalı eğitim sistemi var. Yani 
222 sayılı Yasa sadece eğitime ilişkin olarak özel idareye tescil edilebileceğini söylüyor. Zaten okul yapmadıkları için 
belediye başkanı da hizmet binası olarak yapalım diye müracaat etmiş. Kavga onun üzerine çıkıyor. Dolayısıyla burada 
bir siyasi taassup var. Çünkü şu anda okul zaten yok. Onun için belediye binası yapalım diyor. Yedi yıldır okul olmadığı 
için bina boş duruyor ve yıkılmak üzere. Kagir bina boş duruyor. Şimdi sizin onu özel idareye tescil edebilmeniz için yine 
okul amaçlı olması gerekli. 222 sayılı Yasa’ya göre tescil etmişsiniz. Arkadaşlar o konuda ayrıntılı bir çalışma yaparsa, 
ben de Sayın Vali’yle görüşeceğim. Çünkü bugün sabah intikal ettiği için görüştüm şimdi Belediye Başkanımızla. Tapu 
bölgeleri burada, arkadaşlara takdim ettim. Ama siz de ilgilenir, lütfederseniz ve bu konuyu bir netleştirirsek. Çünkü 
eğitim amaçlı olsa zaten orada duruyor, kullanılmıyor. O zaman tekrar niye geriye tescil etme ihtiyacı duyulmuş? Merak 
ediyorum.  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Kaptan, buyurun efendim.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Efendim, ben Bayındırlık Bakanına bir sorum var. Bir sorudan önce yalnız bazı arkadaşların “Sayın Bakanların 

listeleri var kitapçıklarında, o rakamlar var, siz daha farklı rakamlara niye gerek duyuyorsunuz?” gibi bir soruları oldu 
Halil Bey’in. Kendisi de yok ama arkadaşlar, tabii ki ILO’sundan, TÜİK’in dışında değişik rakamlara da bakmakta yarar 
oluyor. Neden derseniz Sayın Bakanlar, Türkiye’de bakanların ve rakamların Türkiye’si çok güllük gülistanlık ama 
gerçek hayattaki Türkiye bir fecaat. Onun için bakmak zorunda kalıyoruz.  

Efendim soru şu: Sayın Bakan, Mustafa Bey, konuşmanızda diyorsunuz ki: “2/B tescilli ve işgalcilerin 
belirlemesi uygulamaları: Millî Emlak Genel Müdürlüğü tarafından intikal ettirilen 39 ilde orman dışına çıkarılan alanların 
tescili ve işgalcilerin belirlenmesi çalışmaları bitirilmiştir. Diğer alanlarda ise çalışmalar devam etmektedir.” Bu 
bitirildiğine göre bu işgalciler, yani orada evi olan, barkı olan insanlar mı bu işgalciler, kim efendim? Yoksa ormanı işgal 
edenler mi? Bunların durumu ne olacak? Bunlara verilecek mi? Bu 2/B konusunda -sizin konunuz olmamakla beraber- 
tapu konusunun üzerinde duruyorsunuz ama 2/B konusunda çalışma var mıdır Hükümetin? Onu sormak istiyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Ergin, sizin sualiniz var mı? 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Hayır. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar... 
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Sayın Başkan, benim kısa bir sorum var. 
BAŞKAN – Özür dilerim. 
Buyurun efendim. 
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Ben gazi maaşları farkı konusunda Sayın Bakana bir sorum olacak. Bu gaziler aynı maaşı almıyorlar Sayın 

Bakan bildiğiniz gibi. Bir kamu kurumundan maaş alan gazi ile almayan gazi arasında büyük fark var. Bu gazi maaşları 
konusunda gaziler arasında bir onur meselesi hâline getirildi. Bu düzeltilebilecek mi?  

Diğeri Sayın Bayındırlık Bakanımıza. Yeni bir kampus mü yapılacak Sayın Bakan? Devletin bütün 
bakanlarının, yeni Başbakanlığın falan olacağı Eskişehir yolunda bir kampus mü düşünülüyor, büyük bir kampus mü 
düşünülüyor? Bunu öğrenmek istiyorum. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Değerli arkadaşlar, bu bahis de sona ermiştir.  
Şimdi, ilk olarak Çalışma Bakanımız Sayın Ömer Dinçer’e, yapılan müzakereleri değerlendirmek üzere on 

dakika süre veriyorum. 
Sayın Bakan, buyurun efendim. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (İstanbul) – Sayın Başkan, çok teşekkür 

ediyorum. Ayrıca Plan ve Bütçe Komisyonunun çok değerli üyelerine yaptıkları katkılardan, eleştirilerden, 
değerlendirmelerden dolayı da teşekkür ediyorum. Dilim döndüğünce bu yapılan değerlendirmeler ve sorular üzerine 
cevaplar vermeye çalışacağım.  

Tabii normal şartlarda son bölümdeki sorularla ilgili bana sadece bir tane soru geldi. Önce izin verirseniz 
ondan başlayarak soru sormak istiyorum. Çünkü diğer soru, gazi maaşlarının farklılıklarıyla ilgili konuyu ben yazılı olarak 
cevaplandırmak istiyorum uzun vadede.  

Ancak Harun Öztürk bize bir soru sordu. Avrupa Birliğinin yayınlamış olduğu rapordaki çalışma hayatıyla ilgili 
değerlendirmelere katılıyor musunuz diye. Ben doğrusu bu konuda şöyle bir soru sormak istiyorum tüm heyetimize. 
Çünkü burada yapılan değerlendirme Türkiye için yapılan bir değerlendirmedir. Sadece Çalışma Bakanlığına yapılan bir 
değerlendirme değil.  
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HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Çalışma yaşamıyla ilgili Sayın Bakan. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Çalışma hayatının kalitesinin 

geliştirilmesi ve bu alandaki soruların, sorunların çözümlenmesi hep birlikte bizim çözmemiz gereken sorunlardır. 
Avrupa Birliğiyle ILO standartlarına hakikaten Türkiye uyum sağlamak istiyor mu, istemiyor mu? Bu sorunun cevabına 
hep beraber karşılamalıyız. Ben bu sorunun cevabının burada uzunca tartışılmasından da çok doğrusu yanayım ve bu 
tartışmayı yapmanın gerektiği kanaatindeyim. Avrupa Birliği ve ILO, Türkiye’deki iş kolu barajının kaldırılmasını istiyor, iş 
yeri barajının kaldırılmasını istiyor, Türkiye’de meslek sendikacılığına izin verilmesini istiyor, iş yeri sendikacılığına iz in 
verilmesini istiyor. Federasyon kurulmasının gerekli olduğunu iddia ediyor ve federasyon yasağını kaldırın diyor. Birden 
çok sendikaya üye olmayı istiyor. Yine birtakım sözleşmelerle, toplu iş sözleşmesinin, bir iş yerinde birden çok toplu iş 
sözleşmesinin yapılmasının gerekli olduğunu söylüyor. Esnek çalışma saatleriyle ilgili ve çalışma hayatının katılığının 
giderilmesiyle ilgili standartlar öngörüyor. Kıdem tazminatıyla ilgili iş yükünün ağır olduğundan bahsediyor. Özel istihdam 
bürolarına geçici iş ilişkisi kurma yetkisi verilmesi gerektiğinden bahsediyor. Şimdi, eğer biz bu alanda hakikaten bir 
düzenleme yapacaksak ve bu eleştirilerin kaldırılmasını istiyorsak ya buna dair hep beraber bir irade beyan etmeliyiz 
yahut da oradaki değerlendirmelerin Türkiye’nin şartlarıyla birlikte değerlendirildiği fikrini kabul etmeliyiz. Ben, bu açıdan 
bakıldığında, bizim çalışma hayatımızla ilgili karşı karşıya kaldığımız çelişkileri telafi edecek bir tartışma ortamının 
yaratılmasının uygun olduğunu düşünüyorum ve izin verirseniz, baştan itibaren yapılan değerlendirmelere hızlıca 
cevaplar vermek istiyorum.  

Sayın Aslanoğlu, kendisi burada yok ama yeniden yapılandırmanın tamamlanması ve haciz işlemlerinin 
durdurulmasıyla ilgili bir tavsiyede bulundu. Ben bu vesileyle aslında yeniden yapılandırma çalışmalarının 
tamamlandığını, çok büyük ihtimalle önümüzdeki günlerde, bayramdan önceki günlerde bunu kamuoyuyla paylaşmayı 
düşündüğümüzü ve Meclise de bu kanunu sevk edeceğimizi aynı zaman dilimi içerisinde ifade etmek isterim.  

Spor kulüplerinin borçlarıyla alakalı çok özel bir düzenleme yapma imkânımız maalesef yok ama mevcut 
yeniden yapılandırma çalışmasında oldukça esnek düzenlemelerimiz var. Onlardan birisinden yararlanabilecekleri 
kanaatindeyim.  

Çölyak hastalığıyla ilgili testlere ödeme yapılmasıyla ilgili bir teklifte veya talepte bulundu. Ancak şunu 
söylemeliyim. Literatürde altın standart olarak belirtilen anti endomisyum antikor testi bizim kurumumuzca yapılıyor. 
Yapılan bu testlere, daha doğrusu bizim kurumumuzda yapılan bu testler için ödeme yapılıyor. Ancak ben, Sayın 
Aslanoğlu’nun burada dile getirdiği hususun ne olduğunu çok anlamadım. Belki yeni bir test yapma aracı veya biyopsi 
işlemiyle alakalı yeni bir model veya teknik cihaz varsa ve bunlara dair bir ödeme yapmadığımızı ifade etmek istemişse 
doğrusu o konuda bir açıklık getirmesini diliyorum. Aksi hâlde biz bu konuyla ilgili testlerin, hatta tedavilerin masrafını 
karşılıyoruz.  

PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU KÂTİBİ SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Geçen gün gazetelerde haberdi 
Sayın Bakanım, Hürriyet gazetesinde vardı. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Muhtemelen yeni bir cihazla ilgilidir.  
Biz doğrusu her cihazın yaptığı testi kabul etmiyoruz. Önce onunla ilgili uluslararası standartları ve Sağlık 

Bakanlığının onay sürecini bekliyoruz.  
Sayın Öztrak, bize ağustos ayında işsizliğin arttığını, istihdamda tarım ve kayıt dışında artış olduğunu dile 

getirdi. Ben şunu söyleyeyim. Ağustos ayında işsizlik oranlarında artış olacağını biz de bekliyorduk. Bunu birçok 
analizimizde zaten dile getiriyoruz. Türkiye’de istihdam üzerindeki mevsimlik etkileri oldukça yüksek. Hakikaten yaz 
aylarında, tarımda, turizmde, tekstilde, birçok inşaat sektöründe oldukça önemli istihdam sağlanıyor. Bu açıdan 
bakıldığında yaz aylarında işsizlik oranlarının düşmesi, kış aylarında artması ise çok tabii bir süreç. Bu yüzdendir ki belki 
hatırlayacaksınız -ileride eleştirir misiniz, onu da bilemiyorum ama- yavaş yavaş mevsimsellikten arındırılmış işsizlik 
oranlarını yayınlamaya başladık. Bir müddet sonra biz bunu bütünüyle onu kullanır hâle gelmek istiyoruz. Yani 
mevsimsellikten arındırılmış bir işsizlik oranını kullanarak en azından bu zaman dilimlerindeki farklılaşmaların önüne 
geçmek isteriz.  

Doğru, ağustos ayında işsizlik oranı kısmen artmaya başladı ama bir yıl önceki aynı dönemle mukayese 
edildiğinde iki puana yakın düşme var. Bu bizim için önemli. 2010 yılına da yaklaşık 12 ila 12,5 arasında ortalama bir 
işsizlikle tamamlayacağımızı tahmin ediyoruz. Bu açıdan bakıldığında sürpriz bir gelişmenin olmadığını ifade etmek 
isterim.  

Ama yine bu arada Sayın Öztrak eksik istihdamla ilgili bir değerlendirme yapmıştı. Eksik istihdam, çalışan 
ancak işinden memnun olmayanlar, kendi mesleği dışında bir işte çalışanlar, haftada kırk saatten az çalışanlardan 
oluşuyor biliyorsunuz. Bu kişiler zaten istihdam edilenlere dahildiler. TÜİK son dönemde bunu yeniden istihdama dahil 
etmiş değil. O açıdan TÜİK’in eksik istihdam tanımını değiştirerek daha evvel istihdam da olmayan 450 bin kişinin 
istihdama alınması ifadesi bence doğru değil. Acaba bir başka şeyi mi kastediyor diye burada tekrar ben sormak da 
istiyorum.  

Yine Sayın Öztrak, sosyal güvenlik açıklarıyla alakalı bir hususu dile getirdi. Doğru, rakamsal olarak sosyal 
güvenlik açıklarında 2007, 2008 ve 2009 yıllarını mukayese ettiğimizde 2009 yılında yaklaşık olarak 29 milyar 360 
milyon liraya ulaşan bir sosyal güvenlik açığımız var. Ancak bunu iki boyutuyla ele almakta ben yarar görüyorum. 
Onlardan bir tanesi 2009 yılı bütçesine ve 2010 yılı bütçesine bakarsak sosyal güvenlik açıklarının çok daha yüksek  
tahmin edildiğini söyleyebiliriz. 2009 yılında 32 milyar Türk lirası tahmin ediliyordu. Yine 2010 yılında da 32-33 milyar 
Türk lirası açık tahmin ediliyordu. Aldığımız tedbirlerle bu açıkların azaldığını ifade etmem lazım. Bazı milletvekillerimiz 
dile getirdiler. Ben burada tekrarlamak istiyorum. Sadece ilaç sektöründe aldığımız tedbirlerle ifade ettiğim 3 milyar 
liraya yakın tasarruf sağladık. Elde ettiğimiz rakamlar şimdi onu gösteriyor. Dolayısıyla bu açıdan bakıldığında 
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rakamların yüksek olmasından çok oranlayarak bakmakta ben yarar görüyorum. Çünkü bizim aynı zamanda toplam 
harcamalarımız ve toplam gelirlerimiz de artıyor. Toplam harcamalar içerisindeki açığa bakarak veya gayrisafi millî 
hasıla içindeki açığa bakarak oranlardaki düşmelere baktığımızda aslında çok bu eleştirinin doğru bir eleştire olmadığını 
ifade etmem lazım.  

Münir Kutluata Hoca “Krize vaktinde tedbir alınmadı, gecikildi” dedi. Ben zannediyorum, aslında teşvikle ilgili 
tedbirleri burada kastetti. Bir başka boyutuyla kriz döneminde yeniden yapılandırmanın yapılmadığına dair bir ifadesi de 
oldu. Zaten ben onun teorik olarak bile doğru olmadığı kanaatindeyim. Yani kriz dönemi varken o esnada yeniden 
yapılandırmayı yapmak doğru olmayacaktı. Bu açıdan yeniden yapılandırmanın kriz bittikten sonra yapılması çok doğru 
bir yaklaşımdır. Ancak krizin önlenmesiyle ilgili teşvikleri almakta geciktiniz demeyi kastetmişse o zaman şunu söylemek 
isterim: Biz, kriz döneminde hem Avrupa Birliği ülkelerine hem de G-20 ülkelerine göre çok daha başarılı tedbirler aldık. 
Sonuçlar Sevgili Hocamı doğrulamıyor doğrusu.  

Sadık Badak Bey, sağlık harcamalarındaki tasarrufu dile getirdi. Ben teşekkür ediyorum kendisine. Hakikaten 
o konuda sağlık harcamalarında çok sıkı önlemler ve tedbirler aldık. İleride bunları daha etkin bir şekilde göreceğiz. 

Sayın Ayhan “Büyüme Türkiye’nin istihdam sorunun çözmedi.” diyor. Orta vadeli programı 130 gün gecikmeli 
ilan ettiğimizi beyan etti. Doğrusu evet, orta vadeli program 130 gün gecikmeli ilan edildi. Ancak şunu söylemem lazım: 
Orta vadeli program bir yıllık program olarak yayınlanmıyor... 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Bakan, ilave süre veriyorum. 
Buyurun. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Aslında biz 2010 yılıyla ilgili orta 

vadeli programı 2009 yılından önce ilan etmiştik. Orta vadeli program üç yıldır. Üç yıllık süre içerisinde değerleri ifade 
edilmektedir. Bunun içerisinde genel ekonomik gidişata uygun olarak revizyon yapılmaktadır. Yapılan revizyonda biraz 
gecikme oldu ama bence o da bizim sağlıklı verileri sizlerle paylaşma kaygımızdan kaynaklandı. Çünkü krizin gidişatıyla 
ilgili durum netleşmeden biz Türkiye’yle ilgili bir revizyon yapmayı çok doğru görmemiştik.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakanım, teşekkür ediyorum bu cevap için. Bu kadar net olur. Hiçbir 
Hükûmet üyesinden almadım ben bu cevabı. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Arkadaşlar, doğrusunu söylemek 
gerekirse... 

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Şunu söyleseler kabul edeceğiz, yani ileriyi görememekten kaynaklanan bir 
hadisedir. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Çünkü dünyada hâlâ biliyorsunuz 
bir kriz beklentisi var. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Hâlâ çıkamadık bizler diyorsunuz, değil mi? Öyle anlaşılıyor. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Hayır. Türk ekonomisi aslında 

krizden çıktı. Ancak arkadaşlar bunu izah etmem lazım. Türk ekonomisi kendi başına krizden çıktı ama biz bütünüyle 
bağımsız ve çevresel etkilerden kopuk olarak yaşamıyoruz. Dünyadaki ekonomik gidişat, bizim de içinde bulunduğumuz 
durumu etkileyecek bir yapıya sahip. Bu açıdan bakıldığında dünyadaki gidişatın netleşmeden ve o konudaki 
tahminlerimizi daha objektif birtakım değerlere dönüştürmeden bizim ülkeyle ilgili revizyonlar yapmamız doğru olmazdı. 
Bu açıdan bakıldığında o gecikmenin bu şekilde izah edilmesi mümkün.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Bugün de söyledik Sayın Bakanım. Sıkıntı orada.  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Ben Ekonomi Koordinasyon 

Kurulunun üyesi olarak bunu size tekrar ifade etmiş oldum. Dolayısıyla benim ikrarımı siz hepimizin ikrarı olarak kabul 
edin lütfen.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Bundan sonra gelenlere öyle söyleriz Sayın Bakan. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Karekodsuz sistemiyle ilgili... 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Öyle olur, bazen farklı şeyler çıkabiliyor da Bakanlar arasında. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Evet. 
Karekod uygulamasıyla ilgili... 
PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU BAŞKAN VEKİLİ RECAİ BERBER (Manisa) – Sayın Bakanım, Maliye 

Bakanımızın da belirtmişti gecikmeyi. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Neyi? 
PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU BAŞKAN VEKİLİ RECAİ BERBER (Manisa) – Orta vadeli programla ilgili. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Hukuken zaten olması gerekeni yapmıyorsunuz ki. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Yine karekod sistemiyle ilgili, Sayın 

Ayhan, özellikle son günlerde bizim çıkarttığımız bir genelgeden hareketle tekrar kupür kesme işine dönmemiş olmamızı  
eleştirdi. Aslında objektif olarak baktığımızda bu eleştiri çok doğru bir eleştiridir. Ancak maalesef bizim ülkemizdeki 
ahlaki birtakım problemleri aşamamaktan kaynaklanan bir durumla karşılaştık. Biz 2010 yılına kadar yaptık bunu 
sadece. Çünkü karekod olarak bizim sistemi oturtmak üzere ve eczacıların ve ilaç sanayinin ellerindeki mevcut ilaçların 
kullanımını sağlamalarını temin etmek üzere öngördüğümüz bir tedbir istismar edildi. Yani karekod etiketi ilaç kutularına 
bastırılırken fazla sayıda etiketin bastırıldığına dair duyumlar aldık. Biz bu alanda doğabilecek istismarların önünü 
kesmek için iki aylık süreyle aynı zamanda kupürleri de kesme zorunluluğu getirdik. Bu geçici bir tedbir ve duyduğumuz 
ihbarlar üzerine aldığımız bir tedbir. 2010 yılının sonundan itibaren, başka bir ifadeyle 2011 yılının başından itibaren 
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karekodsuz olan hiçbir ilacı ödemeyeceğimiz için -ona başlıyoruz çünkü- sistemde bu dile getirdiğiniz sorunu ortadan 
kaldıracağız. O açıdan açıklamayı uygun görüyorum.  

Evet, istatistiklere çekidüzen vermek lazım” diyorsunuz. Aslında son yıllarda istatistiklerle ilgili özellikle bizim 
alanımızda çok fazla düzeltme yapılmadı. 2004 yılında bu alanda düzeltmeleri yapılmıştı. 2004 yılından sonra doğrusu 
istatistiki verilerde bir düzeltme olmadı. Ancak size bir şey söyleyeyim. Bu düzeltme ihtiyacı olmadığı anlamına da 
gelmiyor. Mesela, bakın, hepinizin dile getirdiği, özellikle istihdamla ilgili istatistiklerde Sayın Kaptan da dile getirmişt i bu 
meseleyle alakalı. Ben, istatistiklerin hazırlanmasında uluslararası standartlara uygunluğun öne alındığı bir gelişme 
görüyorum Türkiye’de. Eurostad’ın bu konundaki düzenlemelerine Türkiye de uyum sağlıyor. Bu, uluslararası alanda 
bizim mukayese edilebilirliğimizi arttıran bir husustur ve bu ülkenin lehine bir gelişmedir. Hatta şunu da söyleyeyim. 
İşsizlik oranlarıyla alakalı Türkiye hâlâ birtakım yanlışlıklar da yapmaktadır. Bunu da kabul edelim. Mesela TÜİK hane 
halkına sorduğunda son üç ayda işiniz oldu mu veya işsiz kaldınız mı diye soruyor. Hâlbuki Avrupa Birliği ülkeleri son üç 
aylık zaman dilimini işsizlik için sormuyor. Son bir ayı soruyor. Son bir ayda işiniz oldu mu veya olmadı mı diye soruyor. 
Bu açıdan bakıldığında eğer böyle bir soru sorulursa Türkiye’nin işsizlik oranları daha da düşük çıkacaktır. Bu açıdan 
bakıldığında bizim uluslararası standartlara uyum sağlıyor olmamızın takdir edilmesi gereken bir boyutu olduğu 
kanaatindeyim.  

Sayın Günal, ekonomik gelişmelerle ilgili değerlendirmeler yaptı. Ben o değerlendirmelere dayalı olarak 
herhangi bir yorum yapmak istemiyorum. 2002’de istihdam oranı yüzde 44 idi. Şimdi hâlâ öyle diyor. Doğru ama burada 
işsizliğimizin yapısal boyutunu göz ardı etmemeliyiz. Türkiye’ye her yıl 800 bin kişi iş gücü arzına dahil oluyor. Bunu 
hesap ettiğimizde aslında 2004 yılından bugüne kadar aşağı yukarı bizim 3,5 milyon insana istihdam sağladığımızı göz 
ardı etmemeliyiz. Aksi takdirde eğer ekonomik büyüme olmasaydı ve bu istihdam sağlanmasıydı Türkiye’de işsizlik 
oranları çok daha yüksek çıkabilirdi. Onu göz önüne almak gerekir kanaatindeyim. İşsizlik Fonu sürekli büyüyor. Bence 
Türkiye özellikle son yıllarda sağladığı ekonomik büyümeyle bu konuda iyi bir başarı sağladı ama yetmez diyebilirsiniz. 
Bu eleştiri saygıyla karşılanır. Ancak buna mukabil ben size şunu ifade ediyorum. Türkiye’deki çalışma hayatının 
katılığını gidermezsek, Türkiye’deki sendikal özgürlükleri artırmazsak o zaman Türkiye’de bu sorun daha da büyüyebilir. 
Bu açıdan da muhalefetin de... 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Bakanım, yapısal bir sorun var, yani istihdam yaratmıyor Hükûmet. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Ama arkadaşlar, eğer çalışma 

hayatınız katıysa istihdam esnekliği düşük kalıyor. O açıdan bu esnekliği sağlamak için Türkiye’de muhalefetin de bize 
güç ve destek vermesinde yarar var.  

“İşsizlik Fonu sürekli büyüyor.” diyor. Evet, aslında yine bunun da bir süreç olduğunu hep beraber kabul 
etmeliyiz. Türkiye’de 2002 yılından bu zamana kadar bu süreç başladı. Bu dönem içerisinde tabii ki İşsizlik Fonu’na 
sürekli kaynak gelecek ve bunu kullananın miktarı az olacak. Sosyal güvenlik sistemine baktığınız zaman da böyle olur 
bu. Başlangıçta insanlar prim ödemeye başlarlar. Emeklilik de yirmi sene sonradır, yirmi beş sene sonradır ve bu dönem 
içerisinde fon birikir ve değerlendirilir. Şimdi, 2002 yılından bu zamana kadar... 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – 3,6 kullanmışsınız Sayın Bakan, 50 milyar olmuş. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – İfade edeceğim.  
Yaklaşık olarak 2 milyon insana biz İşsizlik Fonu’ndan kaynak ödeyebildik. Hâlbuki süreç uzadıkça İşsizlik 

Fonu’ndan yardım talep edenlerin, ücret talep edenlerin miktarının da artacağını da hesap etmeli ve bunu bir on yıl 
sonrası için, bir on beş yıl sonrası için göz önüne alarak değerlendirmeliyiz. 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Şimdi bırakalım, on yıl sonra artarsa yine çoğaltalım... 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Ama o zaman bugün bize para 

yatırmış olanlar ücret talep ettiklerinden nasıl ödeyeceğiz? 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yani böyle devam etsin mi, onu anlamaya çalışıyorum. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Evet, bence devam etmeli.  
Ayrıca “Tarım sektörü küçülüyorken tarımda istihdam artıyor.” dedi. Tarım sektörünün küçülüyor olmasına 

karşın tarım sektöründe istihdamın artıyor olmasına dair bir değerlendirme yapılmıştı. Bunun sadece 2009 yılı için doğru 
olduğunu ifade etmeliyim. Çünkü, ekonomik kriz sebebiyle sanayi ve hizmet sektöründe iş bulma ümidi kaybolanlardan 
geriye dönüş olduğuna dair bizim de tespitlerimiz var. Köye geri dönüş oldu, yaklaşık 400 bin. Ancak, genel bir rakama 
baktığımızda 2000 yılından 2010 yılına kadar değerlendirdiğimizde bu değerlendirmenin yahut da bu eleştirinin haklı 
olmadığını görebiliriz. 2000 yılında tarım sektöründe ortalama çalışan sayısı yüzde 36 iken, 2010 yılında bu oran yüzde 
26,6’ya düştü. Dolayısıyla o sektörde çalışanların da genel gidişatında azalma olduğunu belirtmeliyim. Mesela, 2004 
yılında… 

GÜROL ERGİN (Muğla) – Sayın Bakan, bakın, 2010 yılında 380 bin dolayında, daha fazla istihdam var, ama 
2009’daki tarımda büyüme hızı yüzde 3,5, 2010 yüzde sıfır. Yani, yalnızca 2009’da… 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Çalışanlarda tarımda kaçak da azalıyor… 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Bir dakika lütfen,  Sayın Bakanla konuşuyorum.  
Yalnız 2009 için değil 2010 için de böyle bir durum söz konusu. Ben onu söylemek istiyorum. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Tamam, bu doğru olsa bile 

Türkiye’deki işsizliğin azaldığına dair gerçekleri ortadan kaldırmıyor.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Bu kişiler tarımda çalışmıyor aslında, köye dönüyor.  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – 2004 yılında -biliyorsunuz, belki 

rakamlara bakarak değerlendirmek de mümkün olabilir- bu oran yüzde 29’a düşmüş, giderek azalıyor; 2009 yılında bu 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 50 

  

 
oran kısmen arttı. Bu tip tespitler doğru ancak, bu tespitlerin krizle bağlantılı olduğunu ifade etmekte ben yarar 
görüyorum.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Sayın Başkanım, doğrusu bana çok 

soru gelmişti.  
BAŞKAN – Buyurun efendim. Dilediğiniz soruya yazılı cevap verebilirsiniz. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Eğer arzu ediyorsanız devam 

edebilirim ama eğer “Bunlara yazılı cevap ver.” diyorsa heyetiniz, ben daha sonra yazılı da cevap verebilirim.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Yazılı cevap. 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – O zaman, kritikleri tutanaklara geçsin, biz dinleyebiliriz Sayın Bakan. 
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Eğer arzu ediyorsanız, ben mümkün 

olduğu kadar hızlıca cevap vermeye devam edebilirim bu konularla ilgili. Ama istiyorsanız, şimdi seçsem, bazı üyelerin 
sorularını cevaplandırsam, bazılarını cevaplandırmasam orada bir tatsızlık olabilir. Ben, uygun görürseniz yazılı cevap 
vereyim bu konuda.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Biz yazılı alabiliriz.  
ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖMER DİNÇER (Devamla) – Bu arada, bize, Sayın Ergezen’den 

ve Sayın Aydoğan’dan da olumlu değerlendirmeler geldi, teşekkürler geldi. Biz de onlara bilmukabele teşekkür ediyoruz. 
Bütçenin hayırlı olmasını diliyoruz.  
Yardım ve desteklerinize ayrıca teşekkür eder, bayramlarınızı tebrik ederiz. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Bakan. 
Şimdi, söz sırası Sayın Bayındırlık ve İskân Bakanımız Mustafa Demir’de. 
Buyurun efendim. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Samsun) – Sayın Başkanım, ben de tüm 

milletvekillerimize hem açıklamalarından hem sorularından dolayı, katkılarından dolayı ayrı ayrı teşekkür ediyorum.  
Ben de Sayın Çalışma Bakanımız gibi, hemen sondan bir iki soruyu cevaplandırarak başlamak istiyorum. 
Sayın Günal, bu tapu kayıtları, bildiğiniz gibi, tapu sicil müdürlükleri tapu tescili noktasında kendi inisiyatifi 

olarak tapu tescili yapmaz. Yasaların verdiği görev neticesinde bunu yapar. Konuyu ben ayrıca inceleyeceğim. Eğer 
hukuka aykırı bir pozisyon varsa, size bu konuda yazılı olarak da, tapuda yapılan işlemle alakalı cevap verme gayreti 
içerisinde olacağız, bu konuyu cevaplandıracağız. 

Tabii, Sayın Başkanım, hemen şunu ifade etmekte fayda görüyorum: Burada ağırlıklı olarak ifade edilen şey, 
Bayındırlık ve İskân Bakanlığının güç kaybettiği noktasında. Ben geçen yıl bu göreve geldikten hemen kısa bir zaman 
sonra, ilk bütçe görüşmelerinde de bunlar ifade edildi, hem Plan ve Bütçe Komisyonunda hem Genel Kurulda da bunlar 
gündeme geldi. Ben orada cevaplandırmaya çalıştım, şimdi de ifade etmekte çok büyük fayda görüyorum. 

Bayındırlık ve İskân Bakanlığı, Nafia Bakanlığı adı altında bu görevine başladı ve tamamen tüm kamuyla 
alakalı geçmişte, planlama, projelendirme, yapım süreçlerini kullanma, bakım, onarım, tüm süreçleri yöneten bakanlık 
idi. Bu ne zaman oluyor? Cumhuriyetin ilanından sonra, ilk kurulduğunda da bir bakan, bir müsteşar, iki tane memurla 
hayatiyetine başlamış ve hızlı bir şekilde gelişme göstermiş, cumhuriyetin gelişmesine paralel olarak, ülkemizin 
gelişmesine paralel olarak. Neticede, alanlar genişledikçe belli genel müdürlükleri de oluşturmuş bünyesinde. Bugün 
yatırımcı kuruluş diye ifade ettiğimiz kuruluşların neredeyse tamamı Nafia Bakanlığının, daha sonra İmar İskân 
Bakanlığının, daha sonra Bayındırlık ve İskân Bakanlığının bünyesinde -silsile olarak bunu ifade ediyorum- bulunmuş. 
Devlet Demiryolları, DHMİ, DLH, Devlet Su İşleri ve en son Karayolları Genel Müdürlüğü bunlardan sayılabilir. Bu neden 
böyle oldu? Nüfus arttıkça, ülke geliştikçe, ekonomi geliştikçe, mühendislerimiz arttıkça, bu alandaki sektör geliştikçe, 
kamunun planlama, projelendirme, yapım süreçleri de evrim geçirdi, içerik değiştirdi. Nafia Bakanlığı planı kendisi 
yapıyor idi, yerel yönetimde de değildi, bizzat Bakanlık plan yapıyor idi. Daha sonra yerel yönetimler geliştikçe bir kısım 
plan yapma yetkileri yerel yönetimlere verildi ve Bakanlıktan onaylanıyor idi, o süreçleri bir hatırlayalım. Daha sonra 
süreç geliştikçe, büyüdükçe, alanlar büyüdükçe bir kısım kuruluşlar işletmeci bakanlıklara devredilmeye başlandı. 
Nihayetinde, en son Karayolları Genel Müdürlüğünün Ulaştırma Bakanlığına, işletmeci kuruluş olduğu alana 
devredilmesiyle birlikte yatırımcı bir kuruluşu Ulaştırma Bakanlığına bağlanmış oldu. En son da Afet İşleri Genel 
Müdürlüğü, Afet Acil Başkanlığı kuruluşuyla birlikte merkezî bir birimde, Başbakanlığa bağlı, müdahalesi, o alanı 
yönetme noktasındaki tüm ilgili diğer kurum ve kuruluşları ilgilendiren yönü var, böyle bir uygulama yapıldı ve Afet İşleri 
Genel Müdürlüğü de dolayısıyla kaldırılmış oldu. Fakat, Bakanlık güç mü kaybetti? Hayır, ben buna katılmıyorum. 
Komisyon döneminde de yaptığımız çalışmalar çerçevesinde bu süreci çok iyi izlemeye çalışan, katkı sağlamaya  
çalışan bir arkadaşınızım. Yine burada konuşmalarda ifade edildi, bugün Türkiye’de en çok sıkıntısını yaşadığımız şey, 
mimarlığın ve mühendisliğin özellikle bu alanın düzenlenememesinden ve sağlıklı işletilememesinden kaynaklanan çok 
ağır bedeller ödüyoruz. Belki de dünyada bu konuda en ağır bedeli ödeyen ülkelerin başında geliyoruz. Dolayısıyla, 
Bayındırlık ve İskân Bakanlığı diye bugün ifade ettiğimiz, hafızalarımızda en güçlü, en geniş yatırımcı bakanlık olarak 
bildiğimiz ama bugün işletmeci kuruluşlara bu kuruluşlarını devreden bir bakanlık olarak önümüzde duran fakat 
gelecekte mimarlığın ve mühendisliğin planlamadan başlayarak, projelendirme, yapım, kullanım ve yeni kavramlar olan 
enerji verimliliği, güvenli yapı, sürdürülebilir yapı, geleneksel mimari ve yöresel malzemelerin yeniden uyarlanarak 
kullanılması, sürdürülebilir kentleşme, sürdürülebilir kırsal yapılaşma ve bunların arasındaki kültürel, sosyal bağı iyi 
kurabilen yeni kavramlarla birlikte, malzeme denetimi de dâhil olmak üzere, bunlarla ilgil i politikaları belirleyen, 
stratejileri oluşturan, bu alanların uygulamasını orkestra şefi gibi takip eden bir bakanlık olması gerektiğini düşünüyoruz. 
Bu çerçevede de yaptığımız çalışmalar çerçevesinde, sayın milletvekillerimize de dağıtıldı, KENTGES Strateji Belgesi 
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Resmî Gazetede yayımlanarak şu anda hayatiyetine başladı. Bu belgenin yayımlanmasıyla birlikte, Bakanlıkta 
yürüttüğümüz teşkilat kanunu çalışmaları Başbakanlıkta bayram dönüşü hemen devam edecek ve mümkün olan en kısa 
zamanda bu bahsettiğimiz güzergâhta, ismi o gün ne olursa bu Bakanlığın, hayatiyetine devam etmek zorunda bu 
ülkede. 

Bir de şunu ilave etmek istiyorum bu vesileyle: Bizim derhâl, behemehâl, mühendislik ve mimarlıkla ilgili 
yasalarımızı çıkartıp, bu alanı tamamen bu meslek erbaplarının önderlerine, bunları yetiştiren, bunları yetkilendiren 
mesleklerin icrası noktasını takip eden bir yapıya kavuşturmak durumundayız. Bunun üzerine bir şey daha bina etmek 
durumundayız. Bu mühendislik ve mimarlığı ülkemizde uygularken kamuyla, tüm sektörle, ilgili tüm özel ve tüzel kişilerle 
birlikte koordineli çalışan ve katılımı da sağlayan bir yapıya büründürmek durumundayız. Ondan sonra kamunun ancak 
bu alanda, Anayasa’dan aldığı güçle, yasada verilen imkânlarla birlikte sağlıklı bir şekilde bu sektörü işletmek 
durumundayız. Biz Strateji Belgesi çıkmadan da bununla ilgili belirli çalışmalar yaptık. Siz değerli, sayın 
milletvekillerimizin de katkısıyla İmar Kanunu’nda bazı değişiklikler yaptık. Orada özellikle yapı sahipliği, şantiye şefliği , 
fennî mesullük, yapı müteahhidi, bunları bir tarif ettik hatırlarsanız. Özellikle yüzde 95’ini, yapım alanını ilgilendiren özel 
yapısal müteahhitliğini kayıt altına alan, bunların iş ve işlemlerini denetleyen, süreci iyi işleten proje, ruhsat ve eklerine 
aykırı yapı yapan veya yapıları yaparken kamuya olan gerek sosyal güvenlik primleri ve vergi borcu noktasında 
mükellefiyetlerini yerine getirmeyenlerin ikinci bir inşaata Türkiye sınırları içerisinde ruhsat veren kuruluşlardan ruhsat 
alamayacağını biz hükme bağladık, bununla ilgili çalışmamız devam ediyor. Malzeme denetimi noktasında “CE” 
işaretiyle ilgili uyumlaştırma tamamlandı. “G” standart belgesi kapsamındaki çalışmalarımız hızla devam ediyor. 
Malzeme denetimi sürecini sağlıklı bir şekilde denetler hâle geliyoruz. Enerji verimliliği noktasında, özellikle çok önemli, 
dünyanın en iyi gelişmiş yazılımını oluşturarak bu alanda binalara enerji kimlik belgesi verilmesine inşallah yılbaşında 
başlayacağız. 2017 yılına kadar geçmişte yapılan tüm binaların enerji kimlik belgesi verilmesi sürecini tamamlamayı 
hedefler çalışmalarımıza devam ediyoruz ki bu yasal zorunluluk. Bunlara böyle bir baktığımızda… Yine inşaatta da 
sertifikalı usta çalıştırılmasını temin eden bir çalışmayı yürütüyoruz. 1/1/2012 yılında yürürlüğe girecek. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; yapı denetiminde, bildiğiniz gibi, 99 depreminden sonra gördük ki yapı 
stokumuzun -burada da ifade edildi- çok önemli bir bölümü deprem afetine karşı özellikle dayanıksız. Ben şunu burada 
ifade etmek istiyorum: Ruhsatlı olsun veya olmasın, tüm bu yapıların yapılmasına müsaade eden, geçmişte benim de 
temsil ettiğim, içinde bulunduğum mimarlık ve mühendislik mesleğini, yetkisini elinde bulunduranların ihmali nedeniyle 
biz bugün bu durumla karşı karşıyayız. Bunu unutmamak gerekiyor. Deprem olduğunda -özellikle ben o deprem 
bölgesini üç sefer meslekten birisi olarak dolaştım- ruhsatsız yıkılan yapı kadar da ruhsatlı yıkılan yapı vardı o bölgede. 
Yine soruların içerisinde var, o statik projelerin hazırlama kriterlerini inşaat mühendisleri odası hep belirledi, o projeleri 
onlar hep vize ettiler. Demek ki bizim mühendisliğimiz uygulama zihniyeti ve geldiği seviye itibarıyla o günlerde bizi bu 
yapı stokuyla karşılaştıracak bir durumda imiş.  

Yine kamu yapıları ruhsat alınma noktasında burada sorular soruldu. Çok doğru. Kamu veya özel herhangi bir 
yapının ruhsat alınmadan yapılmasını özendirecek hiçbir mevzuatımız yok. Tam tersi, bunları müsaade etmeyecek tüm 
mevzuatlarımız aslında var. Bir şey var: Caydırıcılık noktasında düzenlemelerimiz yetersiz, mesleğin sağlıklı işleyip 
işlemediğini tespit edecek bir sistemimiz yok. Eksiklerimizin bu olduğu anlaşılıyor. Buna göre yapılanmamızı 
sürdüreceğiz ki KENTGES Strateji Belgesi’nde bu çok net bir şekilde ortaya çıktı.  

150’ye yakın kuruluştan, 500’ün üzerinde teknik… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Bakanım, ilave iki dakika süre vereyim, siz de lütfen, bakiye sualleri yazılı olarak 

cevaplandırabilirsiniz.  
Buyurun efendim. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Çok teşekkür ediyorum Başkanım. 
…Üniversitelerden, sektörlerden, mühendis odalarından herkes katıldı. Çok kapsamlı, güzel bir belge 

yayımlanması şu anda oluşturuldu. Buna göre mevzuat çalışmalarımız devam ediyor. 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Benim sorum vardı. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – O sorulara, işte bu önemli açıklamayı yapıp 

da zaman da dar… 
BAŞKAN – Yazılı cevap verecek. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Tüm sorulara, ben diğer sorulara yazılı 

cevap vermeyi ifade ediyorum.  
Sayın Başkanım, şunu söylemek gerekirse, bir konu daha ifade edildi: Bakan olarak hani, yumruğu vurup, ses 

getirip bunları yapmak…Bu alanda özellikle… Ben ikinci dönemdir Parlamentodayım. Bayındırlık, İmar, Ulaştırma, 
Turizm Komisyonu Başkanlığı görevini de yürüttüm. Tüm milletvekillerimizle, ki muhalefetten iktidardan, birlikte çok iyi 
bir çalışma ortamı geçirdik, hâlen bu çalışma ortamını geçiriyoruz. Nitekim, Plan ve Bütçe Komisyonumuza İller 
Bankasının Teşkilat Kanunu ilk geldiğinde, hatırlarsanız, finans bankacılığına dönüştürülüp hazineye devredilmesi 
gündemdeydi. Biz Sayın Başbakanımızın da müsaadesiyle, tekrar onun verimli çalışmasını, daha da ileri seviyeye 
götürecek bir yapıya sizlerin de çok değerli katkılarıyla kavuşturduk ve bugün Meclisin gündeminde, görüşülmeyi 
bekliyor. Nihayetinde, yine Tapu ve Kadastro Teşkilat Kanunumuzu getirdik Bakanlar Kurulumuzun onayıyla ki, tüm 
bakanlarımızın ve Sayın Başbakanımızın imzası var. Komisyonda çalışmalar yapıldı, şu anda Mecliste görüşülmeyi 
bekliyor. Hemen ben de sayın milletvekillerimize çağrıda bulunuyorum, muhalefet milletvekillerimiz başta olmak üzere. 
Orada da bildiğiniz gibi, Meclis görüşmelerinde hemen hemen her maddede bir önerge ve zaman sıkıntısı var, eğer bu 
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konuda katkınız olursa, hemen hemen hem Tapu ve Kadastro Kanunu’nda hem İller Bankası Kanunu’nda tam 
mutabakat var, biz bir akşamda bunun ikisini de çıkartırız, biz hazırız.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Bizden kaynaklanmıyor Sayın Bakan. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Gündemi biz belirlemiyoruz.  
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Hayır, kaynaklanmıyor, tamamen zamanla 

alakalı. Anayasa değişiklikleri gündeme geldi. Farkındaysanız, görüşmede de sayın milletvekillerimiz ön sırada.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Bakanım, siz bastırıverseydiniz bitecekti.  Açıkçası tam yerine denk geldi 

şimdi. Tam ucuna gelmişti, birileri girdi araya. 
BAŞKAN – Müsaade buyurun Sayın Bakanımız tamamlasın söyleyeceklerini. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Sayın Başkanım, bir iki konuyu müsaade 

ederseniz. 
BAŞKAN – Buyurun lütfen. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Sizlerin çok değerli katkılarını her zaman 

yanımızda gördük, her türlü eleştiriden ders almaya, katkı sağlamaya, görevimizi daha iyi yapmaya, bir veri olarak 
algılamaya çalıştık, bu konuda büyük bir gayretimiz oldu. Özellikle ben bir kere daha… Bayındırlık ve İskân Bakanlığı 
yeni bir dönüşüm içerisinde. Yapmamız gereken, ifade ettiğim gibi, mimarlık ve mühendislik alanının  hem özel sektörde 
hem kamuda hem özellikle yurt dışında, bu Bakanlık, politikalarını geliştiren ve uygulayacak etkin bir şekilde yapıya 
doğru hızla gidiyor. Çalışmalarımız bu yöndedir. Çok büyük mesafe katettiğimize inanıyorum. Bunu Genel Kurul 
safhasında da belki ifade etme imkânına kavuşuruz ama bir kere daha. Sizler de ifade ettiniz, hem Tapu ve Kadastro 
Genel Müdürlüğümüzün çalışmaları hem İller Bankasının çalışmalarında hem Bakanlığımızın Teknik Araştırma, 
Uygulama ve Yapı İşleri Genel Müdürlüğünün çalışmalarında, sayın milletvekillerimize ben soruyorum: Varsa aksayan, 
verimlilikte noksanlık, kalitede eksiklik, çalışmada, etik değerlerde varsa bir olumsuzluk, evet hesabını vermeye siyasi 
sorumlu olarak her zaman hazırız. Her geçen gün çok daha iyiye gidiyor, çok daha mükemmelliğe gidiyor. 

Bir tane de örnek vermek istiyorum:  Sayın Bakanımızın Ankara’da bir tane -şu anda temelleri atıldı- genel 
müdürlük binasını yapıyoruz. Kaliteyi tüm milletvekillerimize, yapılırken de takip etsinler, yapılınca da görsünler, özel 
inşaat kalitesinin çok daha üzerinde kalite… 

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan, biz hiçbir şeyi engellemiyoruz. Şu Eskişehir yolunda hep kamu 
binaları yapılıyor. Kaç tanesini Bayındırlık yapıyor bir bakın bakalım. 

OSMAN KAPTAN (Antalya) – TOKİ yapıyor, TOKİ.  
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Sayın milletvekillerimiz, şunu bir kere daha 

ifade etmekte fayda görüyorum: Artık, Bayındırlık ve İskân Bakanlığını hafızalarımızdaki, koalisyon dönemlerinde 
paylaşılamayan, yaptığı yapılarda bazı zamanlar hakikaten, yani iyi dönemleri oldu, olumsuz dönemleri oldu fakat bizim 
Bakanlığı artık bir yapımcı bakanlık olarak çok düşünmemek gerektiğini bir kere daha anlamamız lazım. Verilirse en 
iyisini yaparız.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan, verilirse değil, alacaksınız. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Ama biz, Toplu Konutun da yaptığı tüm o 

süreçlere katkı sağlayan bir yapıyı hedefliyoruz. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakanım, siz de rahatsız oluyorsunuz. 
BAYINDIRLIK VE İSKÂN BAKANI MUSTAFA DEMİR (Devamla) – Sayın Başkan sizlere ve tüm milletvekili 

arkadaşlarımıza katkılarından dolayı çok teşekkür ediyorum. Bakanlığımızın bütçesi sizlerin de onayını aldıktan sonra, 
Genel Kurulda da yasalaşmasıyla inşallah, daha güzel, daha verimli hizmetlere vesile olur diye düşünüyorum.  

Hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Bakan.  
Sayın milletvekilleri, bütçeler üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır. 
Şimdi, sırayla bütçe ve kesin hesapları okutacağım. 
İlk olarak Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı ile Mesleki Yeterlilik Kurumu 2011 yılı bütçeleri ile 2009 yılı kesin  

hesapları okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN – Bayındırlık ve İskân Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Bayındırlık ve İskân Bakanlığı ile Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü 2011 yılı bütçeleri ile 2009 yılı kesin 

hesapları okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN – Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, Mesleki Yeterlilik Kurumu, Bayındırlık ve İskân Bakanlığı, 

Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü bütçe ve kesin hesapları oylanmış, kabul edilmiştir. Hayırlı olsun diyoruz. 
Başkanlık Divanı adına Değerli Bakanlarımızın, üyelerimizin ve hazırunun bayramlarını tebrik ediyoruz. 
Birleşimi kapatıyorum.  
Kapanma Saati: 17.54 
 

 


